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I_ ·e.a·2 ~ 11 i2 1 H ~ §. 

GENERAL REYNOLDS: . The Commisaion is 1n session and 

tne Prosecution may proceed; · . . . 
. 

: 14AJOB ~: Sir, a11: members or the ·.commission are 

.prese~t. ·rne ·-Ac9used __ and Detenae counsel are present. We 

~11 procee~. 

CAPTAIN CALYER1 It the Commission pl.ease, at the 

conclusion of yesterday•• session there -was ottered into 

evidence an attidavit or Major David v. Binkley, as 

Prosecution's Exhibit 317. 

At that time the Commisston requested the Item 

numbers trom the Bill of Particulars as to the various para­

graphs in that affidavit. 

On the first page the paragraph beginning: "On 7 

February ·1945," that being the third paragraph and the two 

paragraphs !mediately following refer to Item No. 93. 

The last paragraph on_that page beginning: "On 15 

February 1945," refers to Item No. 101. On p~ge 2, the 

paragraph beginning: "On 13 February 1945," refers to 

Item No. 1?. 

The next paragraph refers to Item · No. 25. ,. 
The third paragraph on that page beginning: "At 

Fort Santiago," refers to Item· No. 52. 
On the third page the first paragraph refers to 

Item No. 60 and the next paragraph refers to Item No. 31. 

Those are all of the paragraphs ih 'Which evidence 

of these various atrocities have been gJven. 

GENERAL REYNOLDS: Very well •
• 

CAPTAIN REEL: Sir, relative to the exhibit marked 
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317, . the second tull p~agraph on -page 2 is objected to 

by the Detens~. _ The rest or the ~tatement ~e~s to b' a 
',: 

statement as to what th$ deponent saw. But the second para-

graph on page
. 

2 is ..a ~tat~ment _. as to what :was told to him . 
: . 

by sODle other. person • 

. We object _to the ~eco~d paragraph on page 2 as being 

a statement . that ~s inc~petent ana. · irrelevant. 

, · GENERAL REYNOLDS: What words does the paragraph 
I. 

open .with? 

· CAPTAIN REEL: The paragraph opens with: 

"Accompani~ by Francisco Del ~Osario, Funeral 

Director or the City 'ot -- " and so torth. 

·The r~st sentence is not objectionable, it merely 

tells or a visit. From there qn -there is a statement or a 

third party. 

GENERAL REYNOLDS: The comments or counsel are noted. 

The statement will be permitted to remain in the record tor 

such probative value as the Commission may award to it. 

(Prosecution Exhibit No. 317 for 
identification was received in 
evidence.) 

GENERAL REYNOLDS: Are there other comments? 

CAPTAIN REEL: Do I understand that at this time 

we are to raise any question we may have relative to the 

report of investigation of the Intramuros atrocities,' which , 

was offered, I believe, in an exhibit yesterday atternoon? 

G~ REYNOLDS: Ir you wish you may do so at this 

time. 

CAPTAIN REEL: First, sir, I have a comment to make 

a~out th~ full substance of this exhibit. I might say that 
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the Defense objects to -its admission. · The exhibit consists 
' ... ·- . 

in -i _ts body or a number 9f statements, some of those 

statements are of persons who · have -been on . the stand in 

this hearing. -The s_tatanents · in som~ respects, al though we 

have not had time to poi~t out. exac_tly th~ paragraph and 

page number," differ from the statements •~ven on the stand 
.• I <f"' '~ 

which were subject to cross-examination. We feel that it 

is highly improper for the · commission to receive statements 

of persons who have been on the stand. 

fecondly, we object in particular to the conclusions 

which are drawn in the document and in -particular to the 

eight-page letter which, I believe, is the first thing in 

the ·document; the copy I have here is not the original. 

That is the letter:- "Headquarters XIV Corps, Office of 

the Adjutant General, APO 453," dated .5 April 1945. No. 

AG 383. 5. 

This letter, sir, includes conclusions which are 

not supported by the testimony and which have not been 

supported by any testimony on the stand and which, I submit, 

is the !Unction of the Commission to draw those conclusions. 

It is not the function of any investigato~. This 

letter is not in _any sense a dispassionate report • 
. ~• Now, the report of the War Crimes Commission, whicb 

has come in in the proof of a number of particulars, which 

we also objected to, nevertheless did _have merit,appearing 

to be in some respects a dispaesionate report. 

It will be noted that this letter was written on 

5 April, while the war was still on. It was written more 

than a month before VE Day·. It will also be ·noted, as 
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typify~ng the spirit of the letter, .that paragraph 34 speaks 

of the kind of a war. that the Japanese High Command intends 
-f 

to fight and the entire spirit -of .the letter and purpue 

of it, I suppose, l!Ould come ·· under the heading ot 'I _and E, 
. . . 

Intelligence and Educ~t'ion, it would be propaganda, but 

not a dispassionate report. 

Now, specifically, conclusions are drawn, for 

example, in paragraph l5 of the letter which is on page· 3 
and Paragraph 15' says in part: "*••But the facts docu­

mented in this report are amply convincing to the investiga­

ting officer that the destruction of Intramuros, the 

slaughter ot most of its male inhabitants over 14 years or 

age and the fiendish abuse of its women was not only counten­

aced by the Japanese command, but planned in advance and 

diabolically carried out under supervision of officers •. " 

That is a conclusion which goes to the very essence 

of this case. It is a conclusion that the Commission is 

to draw and I submit that not only is it out of place here, 

but it is preposterous. There is nothing here to back up 

the rather astounding declaration that "fieQ.dish abuse of 

its women was not only countenanced by the Japane.se, but 

planned in advance and diabolically carried out under 

supervision of officers." There is nothing here to show 

that that actually was a part of a plan. It would seem to 

be, to put it mildly, physiologically difficult. 

I might also point out, sir, that throughout the 

course of this report there is the tale of at least one 

Japane~e soldier who was either drunk or crazy and who ran 

around waving his sword and even cutting himself up. To 
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say that is contemplated by the high command is a conclusion 

not supported by the evidence • . B~sically .-all the conclusions 

here- ar-e the. functions · or the Commission and not or any 

investigator; -. 

Again, paragraphs 19, ·20, 25, 31 and 34 contain not 

only_in some cases conclusions, but· in some cases conjecture 

as to the fac.t involved. 

May I summarize it simply, sir, by saying this: We 

object, first, to the entire document on the grounds that 

it contains statements of witnesses who have been on the 

stand. If that objection is overruled, we object more 

strenuous~y to the inc~usion in the document of the letter 

dated 5 April 1945, as stating conclusions .and conjecture 

and opinion. 

MAJOR KERR: If the Commission please, the Prosecu­

tion believes that this document is of special significance 

because as far as we know it is the first, the earliest 

authenticm.d rather thorough-going report on the atrocities 

which were committed in this city. 

It must be borne in mind, sir, that is, the men who 

made this investigation and this report we~e men who were 

here on the ground when this area was liberated. Their 

conclusions are based not only upon the statements which 

are included in the investigation report, statements of 

others whom they· interviewed, but also obviously upon 

their own observations, their own personal knowledge. 

I submit, sir, this s hould be very helpful to the 

Commission and that the conclusions, as Counsel refers to 

them, of the. Adjutant General who is making this official report 
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through the Commanding General ot the XIV Corps, may be 

deemed ,conclusions ot an expert witnes~ because his men were 

here. 

The. XIV. Corps was in 
. 
this area and it appears 

~ffirm~tively on ~he face of this document that it is· based 

ve.ry largely. upon the personal observations and e~eriences 

of the men who were making the investigation, the men who · 

were here in the city. 

GENERAL REYNOLDS: The document under discussion is 

a letter forwarded: "Headquarters, XIV Corps, ortioe or 
the Adjutant General, APO 453," · which was signed by Colonel 

James T. Walsh, Adjutant General's Department, and approved 

by Lieutenant General o. w. Griswold, the Corps Commander. 

It is an official report. The objections ot Counsel 

are not sustained. The document is accepted into evidence 

for such probative value as the Commission may award to it. 

CAPTAIN REEL: Sir, inasmuch as the document is now, 

accepted into evidence we now have the prerogative of 

requesting _that certain paragraphs of the letter be stricken 

or not considered by the Commission. We ask. that paragraph 

15 on page 3 be stricken from the evidence. It is apparently 

on the document as offered, it is page 4, it is a typewritten 

No. 3 but a pencilled written 4 in the right-hand corner. 

MAJOR KERR: Sir, as I said a moment ago, the 

Prosecution believes that the conclusions stated by the 

investigating officer are of material value and they do 

have the weight of being the conclusions of men who saw the 

results firsthand on the scene of this diabolical butchery. 

CAPTAIN REEL: Sir, there 1s no pr~tense on the part 

•• '" 'Iii
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of the signe~ of this letter to be any kind or an expert 

-witness. It is purely~ report .or an investigation. It 

is the conclusion that should be drawn or ~hould not be 

d~a1n1, as the . case might be, by this Commission. 

Certainly . there is nothing competent about it and 

it. ia prejudicial. 

GENERAL REYNOU)S: The comments of couns.el are noted. 

The paragraph in question, like all other evidence, must 

be weighed by the Commission for such probativ~ value as 

it may deem to possess. The objection to this paragraph 

No. 1; is not sustained. 

CAPTAIN REEL: . Fir, may ~e call your attention to 

paragraph may I have the Commission's ·indulgence· for a 

moment? 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN REEL: Paragraph 19, pencilled number 

page 5, typewritten page 4, speaks of the foregoing official 

translations from an extract from an order of the Kobayashi 

group, dated 13 February 1945. 

We wish to call the Commission's attention to the 

fact that in another place in this document, at least I am 

so informed; what? have here, sir, is a copy of th,e same 

document so far as I know, and under date of 10 March 1945, 

Lieutenant Colonel Fred D. Crowther, Signal Corps Officer, 

Headquarters, XIV Corps, certifies as follows: 

"I certify thet the message included in the 

attached text of broadcast Headquarters XIV Corps 

ATIS Advance Echelon, 6 March 1945, was transmitted 

on a radio circuit to the Japanese forces. The 
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transmission was· on the frequency of the Japanese 

radio circuit ~nd before transmission the XIV Corps 

radio opera tor exchanged ~. oper~ ~or·• s procedure with 

the Japanese station . .. Through this interchange of 

tr·ansmission and . the .tact that the message was sent 

in clear text there is ·reasohable assurance that the 

message was received.,.--

Now, it is apparent, sir, that there is no clear · 

evidence that this particular order came from the Kobayashi 

group ( Heidan) • 

It is a well known fact that there has been or will 

be evidence that guerrilla units were using short-wave 

radios and other radios and were tuned in on the Japanese 

wave lengths. The paragrapp 19 goes far beyond the 

exhibit which is on page 19 and is a conclusion entirely un­

supported by the evidence. 

We will ask that paragraph 19 on page 5 or on ·page 

4 be deleted. 

CAPTAIN Ct.LYER: If . the Commissi_on please, may I 

point out that pAragraph 19 on page 4 and page 19 referred 

to by Defense Counsel have absolutely no connection. 

Paragraph 19 and paragraph 18 on page 4 typewritten, 

and page 5 pencilled, are supported by an extract Which 

appears 09 page 17 and is a certified translation of a 

· captured cfQcument referred to in paragraph 18 of page 5 

pencilled. 

It is a message referred to on page 19, referred to 

· by Defense Counsel and is the message shown on page 16 of 

the document. 
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CAPTAIN ~EEL: I don't so understand it, sir, bec~use 

·,. page. 19 says -- ,pardon me. Paragraph 19 says: 
'( 

"The foregoing Qfficial translatton," and. the 

for.egoing .is ciuite -obviously paragraph 18, which is 

simply_a quote of the documen·t which is on page 1? and which 

is ··referred to on page 19; _l don't see any question 'about 

that. 

CAPTAIN CALYER: Defense Counsel is correct, sir, 

in stating that paragraph 18 is the same as the document 

o~ page 1?, but page 19 does not refer to page l? but 

rather to page 16. The radio broadcast is what I am 

referring .to. 

GENERAL REYNOLOO: So it seems. It seems that it 

is a question of fact, as far as the Commission is con­

cerned, and it is clearly established by a reading of 

paragraphs 18 and 19 and the document to which they refer, 

which appears later in this volume, that seems obvious 

from a reading of it. 

The Commission interrupts to say that since this is 

a long document there is no need · to settle all of it at 

this time. It seems wiser to suggest that counsel make a 
' . •, study of the entire -document and- provide the Commission a 

statement in writing of the specific comments they wish 

to -have considered, which may be done at anytime. 

CAPTAIN REEL: We will be glad to do so, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, at this time I would like to 

take up three items in the Bill of Particulars, paragraphs 

7?, 88 and 89; the reason for requesting those. three 1tems 

to be submitted at one time is that they will be established 
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by one witness. They are connected and I feel it would 

be ·quicker an~ mo~e orderly to present them together. 

GENER.AL REYNOLOO: Very well. 
'· 
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ijICHARD K~ SAICAKIDA 

' ·c~led as a witness on behalt of the Prosecution, being . ... . 
first duly sworn, was exqined and testified as tollows: 

DIRECT ..EXAMINATION 
. . J 

Q' . · (By Captain Web~ter)_ Please state your name. 

A .· Richard--8akakida. 

Q Your age? 

A 2;. 
Q Your nationality? 

A American. 

Q Where were you born? 

A Hawaii. 

Q Were your parents or Japanese birth? 

A Yes, sir~ 

Q Are you· what is commonly known as a "Nisei"? 

A Yes, sir. 

Q Are you now in the United States Army? 

A Yes, sir. 

Q When did you join the United States .Army? 

A 13th or March, 1941. 

~ Where did you serve 1n the United States Army at the 

time the Japanese invaded the Philippine Islands? 

A In the Philippines. 

Q Whereabo~ts in the Philippines? 

A Corregidor • 

.Q What was- your rank 1n the American Army at that time? 

A Technical sergeant. 

Q Were you captured by the Japanese forces? 

A Yes, sir. · 
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Q When you wore -cnpturod by the Jnpnnese forces,. did you 

inform them ·that you were in the United States Army? 
~A No, sir. . 

Q Why didn't .you 1nfor~ them? 

A My superior officets told me that they understood 

that all Nisei b<;>ys of _Japanes·e ancestry caught in the United 

States Army will be executed. 

Q And what did you tell the Japanese that you were? 

A Civilian interpreter. 

Q And was your name submitted to the Japanese by our 

forces in that capacity? 

A Yes, sir. 

Q What did the Japanese then do with you? 

A They confined me at Corregidor for six months after 

surrender. 

Q And then where did they take you? 

A I was taken to Old Bilibid Prison. 

Q Did they lodge any charges of any kind against you? 

A Yes, sir. 

Q What was that? 

A They tried to put me through court martial for 

tr.J&ison agains.t the Japanese Government. 

Q And why didn't they try you for treason? 

A They found out that my citizenship was of an American 

citizen. 

~ What did the Japanese thereafter do with you? 

f A They took me to the general headquarters and put me 

to work as interpreter. 

Q When did they first put you to wor~ as an interpreter? 
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A I~ Fabrua.--y·, 1943. 

Q How long · did you work as an interpreter for the 
~. 

Japanese? 

A 1Jntil.· the· 
.,; 

surrender in September · '45. 

Q And in wfat _headquarters were you working as an in-

terpreter? 

A The headquarters or General Yamashita. 

Q In what section or the headquarters of General 

Yamashita? 

~ Judge Advocate•s office. 

Q Does that section. correspond with what we call the 

Ju~ge Advocate ~eneral's department of the American army? 

A Yes, sir. 

Q What was General Yamashita's headquarters lmown as? 

A The 14th area headquarters. 

Q Was it army headquarters? 

A Yes, sir. 

Q When did General Yamashita come to the Philippine 

Islands? 

A In October, 1945. 

Q Was it in the first part of October or the latter part? 

THE WITNESS: I beg your pardon; October, 1944. 

CAPTAIN WEBSTER: Will you read the question 1, please? 

(QUESTION READ.) 

A I can't remember the date exactly, but it was some-

time before the 10th of October. 

Q (By Captain Webster) How did you lmow that Gene~al 

Yamashita came to the Philippines at that time? 

A Well, they had everyone of the general headquart.er.s out 
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to welcome ,the general alongside the road. 

Q .. Well, why did they gather-everyone alongside the road? 
~. 

A Well, it ,,as the gene;-al' s arrival, 8.fl9. they wanted 

the entire staff or the general headquarters to welcome 

the g~neral. 

Q Were you there? 

.f. Yes., sir. 

Q Did you see General Yamshita at that time? 

· A Yes, sir. 

Q Now, as to your capacity with the Japanese, we.re you 

in their army? 

A No, sir. 

Q Were you a civilian? 

A I was civilian attached. 

Q How long did General Yamashita remain in Manila? 

A Until December of 1945. 

Q Do you reeall the -- is that 1945 ~r 1944? 

A '44; pardon me, 

Q Do you recall the date in December? 
-A It was on the 28th or December. 

Q Haw long did you remain in Manila at his headquarters? 

A Until the same date, sir. 

Q Where did you go? 

A Up to Baguio. 

Q Was the headquarters removed to Baguio at that time? 

· A The main section oft he head4uarters was removed to 

Baguio. 
,. 

Q How long did th.e headquarters remain in Baguio? 

A We were there until April of 145. 



Q All9 then ·where did you go? 

A From there we headed for Kiangan. 

Q Did you remain there until··the surr.ender in September 

of 1945? I -
A Yes, sir. 

I 
Q Now, wfth reference to your duties ~ the Judge Ad-

vocate•s section of General Yamashita's headquarters, what 

were thoy? 

A ·To interpret in various court martials. 

Q Did you assist in and around the office in any other 

capacity? 

A Well, I assisted them in mimeographing, mimeograph 

work and other ordinary jobs. 

Q And what type of mimeographing ~was it? 

A It was verdicts concerned in all cases, were mimeo-

graphed. 

Q That is, court martial cases? 

A Yes, sir. 

Q Nov,, r,ill you describe to the Court the procedure the 

Japanese used in court martial cases against American and 

Filipino civilinns? 

A Well, usually at first the investigation will be 

taken care of by the military police, which is called the 

kempei tai, up .at Fort Santiago, and all the cases would be 

recorded, and a written record, together with the accused, 

would.be sent over to the courts martial department, and 

there he is confined at Old Bilibid Prison until his trial 

is taken up. Before his trial is up, the Chief Judge 

Advocate and the Judge Advocate who 1s particularly assigned 
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to that particular case, g~ into conference am decide the 

v~rdict; and after this verdict '1s all settle~, the trial 
~ 

will be taken up, t~e cMrges read_to ~he . accused, 8f1 ~he . 

v~rdict will be given to bim, .except it the verdict is to 

be ot capital punishment, which is .execution or something 

of that sort, ·it won't be related ..to him until·he is taken 

out· to the cemetery•. 

Q Now, do I understand you to say that the investigation 

is first made by the military police? 

A Yes,. s_ir. 

Q And then that investigation goes to. the office of 

the Judge Advocate? 

A Yes, sir. 

Q And at the Judge Advocate•s, they go over that record 

and determine on that investigation whether the man 1s guilty 

or innocent? 

A Yes, sir. 

Q And they then determine what the verdict shall be? 

A Yes, sir. 

Q Well, at~er they had done that, then they had the 

trial; is thnt right? 

A Yes, sir. 
.... . 

Q Where did they have the trials? 

A The trials V1ere usunlly held either at the Judge 

Advocate•s office located in general headquarters, or at 

the Old Bilibid Prisons. 

Q - Now, where was the Judge Advocate•s office? 

A In Fort McKinley, sir. 

Q And do you lmow V!here General Yamashita•s office was?
" 
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A In the same locality. 

Q Fort McKinley? 

A Yes, sir.• 

Q How tar was it from the .office of the Judge Advocate? 

A We were two houses away from the general's office, sir. 

Q Now, was there any difference in the proced~ which 

was used against Americ~ and ·Jflipino civilians, and the 

procedure whichwas used against members of the Japanese 

armed forces? 

A Well, usually in the Japanese army, soldiers' cases, 

. if they have any witness to stand for them the witness will 

be called in and v,111 be asked several questions concerning 

the case. 

Q In other words, they permitted witnesses to appear 

in the court on behalf of Japanese army men, is that correct? 

A Well, it is not in a court, sir; it is before the 

trial is up, and before the court tries to take up the 

soldier; he calls in the witness to the office, and the 

Judge Advocate who works on that particular case will have 

a talk with him and will go over the case and how much he 

can give out for the good of the accused. 

Q Did they permit the srune thing to Filipino or American 

civilians? 

A Not to my knowledge, sir. 

Q Now, when these cases went to trial, will you describe 

what they did at the trial? 

CAPTAIN REEL: Sir, could we have that made definite 

as to what is meant by "these cases"? The questions up to 

now have apparently divided two tYPE3s of cases. 
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Q (By Captain ~ebster) With reference to that question, 

am referring to the cases against American and Filipino 

oi vilians • ~. 

GENERAL· REYNOLl)S: Before the question is answered, 

will y.ou read aloud_the question on which it· is based·? 

(Question rE'J°f erred tQ was read by the reporter as 

follows:) 

"Q Now, when those cases went to trial, will you 

describe what they did at the trial? With reference 

to that question, I am referring to the cases against 

American and Filipino civilians." 

A Well, whenever F1lipinos and Americans should be 

brought up to trial, first his charges would be read to 

him, and in some cnses the prosecutor will ask the accused 

if he has anything to say for himself. Well, it doesn't 

make great -- much difference even if he should deny it, 

as not knowing anything of it, because the verdict 1s already 

set when the trial is taken up; and even if he doesn't 

answer, which means that he is not sure about all these 

charges rend against him, he is dismissed from court. 

CAPTAIN REEL: Sir, we will ask that that latter part 

of tho answer -- I believe it started with the words lfit 

doesn't make any difference," and so forth, be stricken as 

not responsive and not within the witness' knowledge. The 

question was answered in the first part of the answer. The 

last part is not responsive, and he knows nothing about 

the subject matter and cannot possibly. 

- CAPTAIN WEBSTER: Sir, this witness attended these 

trials. 

,. 
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GENERAL REYNOLDS: ·Th.e objection is not sustained. 

Q (By Cq> tain· Webster) Will you proceed, please? 

A. And they usually call ~a re~~ss ·atter the trial, just 

for procedure in the court's procedure, but they actually -­

the judge does no~ coine up with a verdict that shall be . 
. . 

imposed to the accused; the recess is merely a recess where 

they take a cup of coffee.. or . tea, and when the rece~s ·ts 

over and the accused is sentenced to so many years of 

imprisonment, the verdict will be read to him. But it it 

is of capital punishment, he would not be called back to · 

court after the recess, and the accused merely does not 

know about his verdict. 

Q Vlell, what r1ould they do with those that were cases 

thnt were to be executed? 

A Well, usually about t.10 or three days lnter, at"ter 

the t riel, they a.re tak€.ri out to the cemetery and will be 

executed. 

Q Now, was there any method of appeal or nny revi~w 

in the Japanese court mc.rtio.J. procedure which you have 

described? 

A I don't undorstnril your question. 

Q Did the accused in these cases have the right to 

take the case to ony higher authority? 

A No, sir. ~·, 

Q Did the accused have the right to have persons 

appear in his behalf? 

A No, sir. 

Q Did he have the right to be defended by counsel? 

A No, sir. 
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Q Now, with ·reference to the month of December, 1944, 

can ·you state about how many .cqurt martial cases was hold 

by General Yrunashita's headquarters? 

A They had a cpurt martial open for about -a week, sir. 

Q q_an you s·tate how many- cases tl1,at court martial 

h~dled? 

A Thnt covered about approximntcly 2000 Filipinos. 

Q Were those persons accused of being guerrillas? 

A Yes, sir. 

Q Were those particulnr cases tried at Bilibid Prison? 

A Yes, sir. 

Q Were you present during the tine thnt court ,1as in 

session? 

.; Yes, sir. 

Q Did you act cs nn interpretor for that court? 

A Yes, sir. 

Q Now, did tho procedure the. t \7 as used against those 

2000civilians differ in o.ny ,;ray than the procodure which 

was used ordinarily against American nnd Filipinos? 

A Well, in December the trial was to.ken up in a very 

hasty manner. 

Q · · _T-low did it differ from the other trials? 

A Woll, in the December trial they were brought in by 

groups o.nd tho charges would be read to them, and they 

would say "Yes" or "No".; ask the accuseds if they had 

any knonledge or o.11 the charges road against them; and up­

on getting their answer they asked them to sign their 

name and give the thumb print, and that endalthe trial. 

Q Well, did the cases in December go through the Judge 
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Advocate•~ offico, ~s you have previously described? 

A Yos-, sir, but the only difference is that in the 

ordinary trials, up to D.ocember, they had prosecutors, 

j~dgos, clerks and everything, composing a ~omplete court 

martin!; but 1n December just the prosecutor and one inter~ 

· proter assigned to .that particular prosecutor will finish 

':lP the case. 

Q · Did thoy take , in December, the decfsion of the mili-

tary police ns boing the verdict of the court? 

A Yes, sir. 
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Q No,r, about how lon.g would that court spend with each 

individual? 

A Not more than five minutes ,· sir. 

Q They will .bring these people before the court;' is 

that right? 

·A Yes, sir. 

Q They would ask them whether · they were guilty or not 

guilty? 

A First they will ask the na.me, the address, age, and 

read the charges. 

Q Would they ask them to explain the case? 

A To some they did, but to some they jus.t read the 

charges and said 11 0. K. Sign here". That's all. 

Q Of those two thousand people that were tried in 

December how many would you say pled not guilty? 

A A good half of them, sir. 

Q On those cases that pled not guilty what did the 

Japanese do with them? 

A It didn't make any difference, sir. 

Q Did they have any evidence in those cases? 

A No, sir. 

Q Introduce any witnesses"? 

A No , sir. 

Q Did they have any lawyer? 

A No, sir. 

Q Did they have any counsel'? 

A No, sir. 

Q' Well, as soon as the person was brought in and this 

five or ten minutes elapsed, where would they take those 
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people? 

A In .December right after the trial they were just 

packed on trucks covered up with canvas and we drove out to 

the cemetery. 

Q What cemetery? 

A To the North Cemetery. 

Q About how many people received the death -sentence 

in December, 1944? 

A I would judge about 1800, sir. 

Q Were those 1800 taken out to the North Cemetery? 

A. Yes, sir. 

Q Did you learn what the Japanese did with those 

people at the North Cemetery? 

A Well, I heard from the guards of the Old Bilibid 

prison that they were all beheaded. 

CAPTAIN REEL: I will ask, sir, that that go out. 

The questi9n was, Did you hear? The proper answer would 

be "yes". But as to what was said, the Defense objects. 

GENERAL REYNOLDS : The answer will be permitted 

to stay in the record for such probative value as the 

Commission will award to it. Accordingly_the objection 

is not sustained. 

Q (By Captain Webster) Who told you that? 

A The guards of the Bilibid prison who actually took 

part in the execution, sir. 

Q Those are the guards that went out iri the trucks 

with the people? 

A ·Yes, sir. 

Q What notice, if any, was given to any government 
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by General_Yamashita•s Judge Advocates' Section concerning 

the execution of these people1 
~. 

A None whatsoeverl sir. 

Q · ·was there any notice of any kind given to anyone? 

A No, sir• 

. Q Did you have an occasion to act as interpreter for 

any ~erican prisoners of war? 

Yes, .sir. ' 
Q Do you know who they were? 

A I rememb&r a few names, sir. 

Q Will you state thetr names? ' 
A It was Colonel Noble, Colonel Mos es, Colonel Hugh • 

Straughn, Colonel Nakarr. 

Q May I interrupt n moment ? 

A Yes, sir. 

Q Those were all before Yamashita•s time? ..
A Yes, sir. 

Q I am referring to after he came to the Philippines, 

not before. ' 
A Well, I don't remember these Americans' names, sir. 

Q Were they American flyers?
' 

A American pilots.., 
Q Do you know where they were shot down? 

' "A" I understand that they were shot down here in the 
\ 

waterfront, sir. 

Q Did you see them shortly after they wer.e shot down? 

A Well, I saw them when they were brought into the 

general headquarters. 

Q Did you act as interpreter? 
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A Yes, sir, 

Q That was in August of 144 wh~n ~ey were shot down? 

A Yes, sir. 

Q In what condition were those American flyers when 

you first saw them? 

A The one I have talke~ to was in perfect condition 

except all of h~s · clothings were taken away. 

Q Did you thereafter see those American flyers? 

A Yes, sir. 

-. Q Where did you see them? 

A The next I seen them wa~ in Old Bilibid prison. 

q When did you see them? 

A That was in November and December, sir. 

Q What was their co_,1dition when you saw them at that 

time'? 

A Well, I could hardly recognize them. 

Q Why couldn't you recognize them? 

A Well, they were so thin and frail. 

0. Did you have any conversations with them1 

A Yes, sir. 

Q What did they tell you? 

A Well, they were always asking me if ever the Japanese 

were going to turn them over to the prisoners-of-war 
, 

camp. 

Q Did they have any trial for those Navy pilots? 

A No, sir. 

Q When did you last see them? 

A I last saw them after the 15th of December, 144. 

Q And were they still in Bilibid Prison at that time? 

A Yes, sir • 

. ' 
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Q Did you thereafter hear what happened. to those Ameri-

can aviators? 

·A When I was out in Baguio .about 

-· CAPTAIN REEL: S1_r, if the witness . is going· to· give 

any conversation we object to it. If he merely answers 
, 

in the atfirml;ltive we shall not obje~t.·· We will object 

to the conversation coming in. 

GENERAL REYNOLDS: The objection 1s not sustained. 

Proceed. 

CAPTAIN WEBSTER: Proceed. 

A ( continuing·) When I was out in Baguio in about 

February of 145 I met the guards of the Old Bilibid Prison 

and I asked them about the two ·American pilots and they 

told me that they were executed. 

Q (By Captain Webster) Did you attend any executions 

during the time General Yamashita was in the Philippines? 

A Yes, sir. 

Q Where did those executions take place~ 

A In North Cemetery, sir • . 

Q How many were executed'?· 

A I will say about a good fifty. 

Q How many of those people were women? 

A Five wanen, sir. 

Q Do you know the names of any of those women? 

A Yes, sir; a couple of them. 
t 

Q Will you give their names, please1 

A Blanche Jurika and Mary B. Stagg • . 

Q Do you know the names of any ot the men that were 

executed at that time? 
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A. ..juan Eli~aldi. 

. Q · Where · we~e thes·e people taken from before they went 
I • • • ' • 

to the cemet,t-y? . 

. THE ViJ:TNESS: Pardon, sir? 
' CAP!AIN ~TER: Will you read it, please? 

(Question. read.) 

A They were brought out from the Old Bilibid Prison. 
I 

Q (By Captain Webster) Did they have a trial? 

A Yes, sir. 

Q . In the manner which you have previously described 

for trials? 

A Yes, sir. 

Q Did any of those people plead not guilty? 

A Well, halt of them didn't say a word. 

Q You attended that trial? 

A Yes, sir. 

Q Were any or them afforded the opportunity to have 

any witnesses appear? 

A No, sir. 

Q Were any of them afforded the opportunity or having 

any defense counsel of any kind? 

A NQ, sir. 

Q 1'111 you desc~ibe to the Court the execution? 

A You m~an the manner, sir? · 

Q Yes. Just what they did at the cemetery. 

A Well, the prisoners would be loaded up 1n trucks or 

in buses --

Q I am speaking of those particular people that you 

s.aw executed.· 
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A ·Yes, ,,91r. They ·were taken out to the cemetery on 

the bus. All the wi~dows were closed up so they won't 

be able to see the outside. They were driven up to the 

Worth Cemetery and there they were blindfolded and we.re . . .· 

unlQaded from .. the truck and . their hands tied in the back 

witb rope. ~en the v&rdict will be give,n or will be 

read to the accused by one of the judge advocate officers. 

Well, after the verdict is given. they are led to a 

hole which is about !our feet deep and will be put to a 

sitting position with their knees bent and the head sticking 

out. · Then either the ·.;._ Rather, the guards of the 

military prison, which 1s of the Old Bilibid Prison, will 

behead them with their swords. 

Q Can you state how many of those people that you snw 

executed were Americans? 

A You mean on General Yamashita•s staff, sir?
• 

Q No. The people as you have just described as having 

seen executed at the cemetery. 

A I would say a good six or seven of them, sir. 

Q Do you know whether Jurita or Jurika was an American? 

A She was an American citizen. 

Q I believe her son is a major in the United States 

Army. 

A Yes, sir. 

Q Who was the chief judge advocate of General Yamashita•s 
I 

headquarters during tho entire time that he was here? 

A It was Colonel Nishihara. 

Q Do you know his first name? 

A Yes. Hideo. 

" 
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Q I believe you stated that you were at Baguio with 

that headquarters. 

A Ye'3, sir. · 

-Q Do you know anything concerning civilians in an~ 

around Ba·g:uio? .. 

A Yes, sir. 

Q What about those civilians? 

A Well, most of the civilians evacuated to Baguio from 

the lowlands because Baguio was the only place where they 

didn't ·rec~ive any bombings. Later when the general head­

quarters of the Japanese· Army moved up to Baguio the civi­

lians became afrnid of bombings and they wanted to get 

back to the lowlands, but they were all stopped from being 

issued any passes to leave Baguio by the military police, 

but later in about FebruAry of 145 I heard from the m~n 

in the general headquarters as the general thought that 

the military police were issuing passes to the civilians 

who were eager to leave Baguio for the lowlands, but it 

they should take the route down to Rosario, which is at 

the foot of Baguio, they will be killed there by the Japa­

nese Army. 

Q Was that general --

CAPTAIN REEL: We will ask that the last part of 

that statement having to do with general conversation 

be stricken. 

GENERAL REYNOLDS: Will the reporter please read 

the last question and the last answer1 

(Question and answer read) 
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GENERAL REYNOLDS: The objection of counsel is not 

su·stained. 

Q (By Captain-Webster) Was that talk common talk in 

and around the ·headquarters at that time? 

A Yes, sir. 

Q Who was the head of the old Bilibid Prison? 

A It was Lieutenant Tachikawa. 

Q Do you know who was the head ot the Military Police 

during General Yamashita•s time, or part of his time? 

A Colonel Nagahama. 

Q Was he stationed in Fort Santiago? 

A Yes, sir. 

Q Was that part of General Yamashita's headquarters? 

A I am quite sure the Military Police was under the 

command of General Yamashita. 

Q Now, at the time you heard this common talk in and 

around Baguio was General Yamashita at Baguio at that time? 

A Yes, sir. 

Q Have you seen the Chief of General Yamashita's Judge 

Advocate Section recently? 

A Yes, sir. 

·Q When did you see him? 

A Last week Saturday. 

Q Where did you see him? 

A At P. W. Camp No. 1. 

Q Did he stop you while you were there? 

A Yes, sir. 

Q What did he say to you? 

CAPTAIN REEL: We object to that, sir, as being third 

,, 
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. person he_arsay. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is not sustained. 

You may pr_pceed. · 

Q (By Captain Webster) What did the Judge Advocate say 

to you1 

A He · asked me if I · testified against General Yamashita 

or if I ··was going to 
, 

try to. So I t6ld him, "Frankly, not 

that I know of at present, because no one has asked me. 11 

Then he told me, 11Why, you better not, because the 

general" -- pardon, he said, "I have seen the general a 

few days ago and we had a conversation about you saying 

that the general was pretty much worried if you sho~d 

testify .against him at the trial," since I knew the ac­

tivities of the Japanese Army during the occupation in the 

Philippines. 

CAPTAIN REEL: Sir, we will ask that last be stricken 

as being hearsay. It is not only testimony or what was 

said to this man by another man, but what a third man told 

another man who told this man. 

MAJOR KERR: This is evidence that parties close to 

the Accused were endeavoring to influence the Prosecution's 

witnesses not to appear in the case. 

CAPTAIN REEI;: If that is a statement of tact, we 

deny it. As far as our knowledge is concerned there has 

lJ been no such an attempt made. General Yamashita has been 

in this building and the person referred to has not been 

here. .. 
MAJOR KERR: The statement of this witness bears out 

my remark. 
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GENERAL REYNOLDS.: The Commission will withdraw for 

deliberation and recess for ten or more minutes. · 

(Recess.) -. 

GENERAL REYNOLDS : The Commiss'ion is in session. . 

Tpe· question ~der consideration is, substantially, 

as follows: "Wha.t ·did the _Judge Advocate say to you?" 

The answer is substantially as follows: "He asked me 

if I testified against General Yamashita, or it I was going 

to testify, so I told him, : 'Frankly, not that I know or at 

present, because no one has asked me.'" 
The remainder of tha~ answer is stricken from the 

record, and the objection of counsel is sustained. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, for the purpose of the record, 

~ would like to state that the Prosecution is prepared to 

show th~t there was an American Army officer with the 

witness, Mr. Sakakida, at the time that conversation took 

place; that the conversation took place in Japanese at the 

time that the witness specified; and that immediately after 

that conversation this witness told the American Army 

officer the substance of that conversation, which is as 

related by the witness on the stan~. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will hear such 

witnesses as the Prosecution desires to present, but ad­

heres to its ruling that the statement in question as 

presented by this witness at this time be stricken from 

the record. 

(A document was marked Prosecution 
Exhibit No. 319 for identifica­
tion.) 

Q (By Captain Webster) I am handing you what has been 

.. 
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marked for identification as Prosecution's Exhibit No. 319, 

and I will ask you to state what that is. 

A This is the ~se ~ecord of the nccuseds, and also the 

verdict. 

Q What is the name of the first person stated in tha~ 

-record? 

A Estorito Afquino. 

Q Is that the original Japanese court-martial record or 

that case? 

A Yes, sir. 

Q Was that one of the cases which was heard by the 

court-martial under General Yamashita•s Headquarters 1n 

December of 1944?· 

A Yes, sir. 

Q Referring to that same exhibit, I notice on the first 

page writing in Japanese. Can you state whether that writ­

ing on the first page is in.handwriting or in _mimeograph? 

A Well, the address, name and age here, is written by 

longhand. 

Q And the remainder is mimeographed? 

A The remainder has all been mimeographed. 

Q Is there any part of that, the remainder, which is 

not mimeographed? 

A Yes, there is a blank here which is filled out with 

ink, the date and the organization to which the accused 

belonged to -- rather, the guerrilla organization. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, at this time we would like to 

offer in evidence Prosecution's Exhibit No. 319. 

GENERAL REYNOLDS: Read the part of the document 
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starting "This court-martial" 

CAPTAIN_~BSTER: .Sir, if I may add, this exhibit is 

the originai Japanese document, and we have a proposed 
.. 

translation of it. We would like to attach thi~ to the 

original record and_ have the official interpreter check 

this _to see that it is correct, and then read it to the 

Court. 

GENERAL REYNOLDS: When do you propose to do that? 

CAPTAIN WEBSTER: We would like to attach this at the 

present time and submit it to the interpreter at this time, 

sir. 

GENERAL REYNOLDS: And then read the document to the 

Commission? Very well; you may do so. 

CAPTAIN WEBSTER: At this time, sir? 

GENERAL REYNOLDS: At this or a later time, as you 

like. 

CAPTAIN WEBSTER: Then I subnit these (handing docu­

ments to Lieutenant Commander Bartlett). 

(A document was marked Prosecu­
tion Exhibit No. 320 for iden­
tification.) 

GENERAL REYNOLDS: ·The Commission wishes to be in­

formed how this document came into possession of- the Pro­

secution. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, these documents came to our 

office from some records from an investigation detachment, 

and we didn't lmow what they were. I showed them to this 

witness, and he stated that they were court-martial records 

in cases held in Bilibid Prison. I do not lmow where these 

records were originally found. 

.. 
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Sir, Major Kerr just informed me that we received 

· these from ATIS. That was not within my personal knowledge. 

MAJOR- KERR: Sir, to my personal lmowledge they were 
-

obtained from the Allied Translator and Interrogation 

Servibe 1n Manila by the Investigation Section of the War 

Crimes of"flce. 

Q (By . Captain Webster) I hand you what has been marked 

for identification as Prosecution's Exhibit 320. Will you 

state what that is? 

A It is the same thing. 

Q Who is the first name appearing on that record? 

A Herario Cruz. 

Q And is that a record of a court-martial case held by 

General Yamashita's Headquarters at Bilibid Prison in 

December, '44? 

A Yes, sir. 

Q I hand you that exhibit again and ask you to state 

how much of that is 1n handwriting and how much mimeograph. 

A The same as the previous one, sir. 

Q That is, the names and addresses are in handwriting? 

A Yes, sir; and the guerrilla organization and the date 

when they were taken in as members, also written 1n hand­

writing. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, at this time we offer Prosecu­

tion's Exhibit 320, together with an attached proposed 

translation, to be submitted to the official interprete~. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission feels that verifi­

cation of the translator will require time. Therefore, 

these documents should be presented to the Commission and 
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· be accepted or rejected in evidence when we are informed by 

the chief translator as to his conclusion. 

· CAPTAIN WEBSTER: Sir, may I identify another exhibit 

aJ?.d then submit it together with this? 

GENERAL REYNOLDS: You may. 

(A document was marked Prosecu­
tion .Exhibit No. 321 tor iden­
tification.) 

Q (By Captain Webster) I hand you what has been marked 

for identification as Prosecution's Exhibit 321, and ask 

you what that is. 

A The same thing, sir. 

Q That is a court-martial record? 

A Yes, sir. 

Q And who are the defendants in that record? 

A An American by the name or Maclmal Hoover, and Henry 

Guy Lindobloom. 

Q Vlhat is the date of that court-martial proceeding? 

A December 13, 1944. 

Q Is that one of the cases handled by the Court-~artial 

Section of General Yamashita's Headquarters at that time? 

A Yes, sir. 

Q, I will hand you that again and ask you if that record 

is entirely mimeographed. 

A Yes, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, at this time we offer Prose-
.. 

cution's Exhibit 321 -in evidence, subject to the transla-

tion by the Court Interpreter. 

GENERAL REYNOLDS: The decision of the Commission 

will be announced after receipt of the official translation. 



Q (By Capta~ Webster) Mr. Sakakida, are you still 1n 

the United States Army? 

A Yes, sir. ~. 

Q What is your rank? 

A Master sergeant. 

Q What is your serial number? 

A 1010022. 

CAPTAIN WEBSTER: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) You, Mr. Sakakida, were never a 

prisoner of war, then, were you? I mean, of the American 

Army? 

A Well, I was treated as a prisoner of war, sir. 

Q By the American Army? 

A By the American Army? 

Q Yes. 

A No, sir. 

Q You were treated as a pris~ner of war first by the 

Japanese Army? 

A Yes, sir. 

Q But I am now referring to the time since the Japanese 

surrender. You have never been treated as a prisoner of 

war by the United States Army? 

A Well, I gave them my identity, sir. 

· Q Well, I am not asking about that; I don't want any 

details as to your present work, or anything of that nature. 

I merely want to lmow whether you were treated as a 

prisoner of war at any time by the United States Army. 

A No, sir. 
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Q And ·you never were interned 1n .New Bilibid as a prisoner 

of war? 

A No, sir. 

Q· Nor in any other prisoner of war camp? 

A No, sir • 

. , 

... 
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Q Now, this judge advocate, can you tell .me his name? 

Colonel Nishimura? 

A· Yes,sir. 

Q The first time you saw him since the surrender-was 

a week ago? 

A ,Yes, sir. 
... 

Q Can you give us the ex.net date? 

A It is the 10th of November, 1945. 

Q So that between the surrender and the 10th of Novem-

ber, 1945 you never saw this man1 

A Yes, sir. 

Q So far as you know hns he been a prisone r of war all 

this time? 

A Yes, sir. 

q Now, I think you said that you were in the judge 

advocate office that was attached to General Yamashita•s 

headquarters. 

A Yes, sir. 

Q And was that at Fort McKinley? 

A Yes, sir. 

q While General Yamashita was in Man1la1 

A Yes, sir. 

Q Were you in any other headquarters in Manila af.ter 

General Yamashita got here? 

A No, sir. 

Q So far as you know was Fort McKinlcy ·hi~ only head-

quarters in Manila? 

A Yes, sir. 

/2 Have you ever been in General Yamashita '·s rooms 
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1n·· the headq~rters? 

. A _·No, sir • 

.Q You did~'t see very much o~ General Yamashita your-

. self? 

A Not , 1n the ·ottice, .sir. · 

Q _Did you see him o~tside on the-parade ground? 

A Yes, sir. 

Q ·Did you have much conversation with him? 

L-A~ Not so intimately, sir. 

Q Now, you are sure he had no office 1n the City or 

Manila? 

A I doubt about it. 

CAPTAIN REEL: What was the answer? 

(Answer read.) 

Q (By Captain Reel) So far as you know there was 

no office in the City ot Manila? 

A (Nodding negatively). 

Q Instead of shaking your head, say the word so the 

reporter can get it~ 

A Oh. 

Q Now, I think yoµ said that in December you went 

direct to Baguio; is that right? 

A I went to Baguio on the road to Ipo Dam, sir. 

Q Did you stop at Ipo Dam? 

A Yes, sir. 

Q How long? 

A Three days. 

Q And then went right up to Baguio? 

A Yes, sir. 
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Q Do you know whether General Yamashita stayed at 

Ipo Dam longer· than three ·days? 

A I presume he stayed about a week. 

Q And you stayed . in Baguio until April, 194~? 

A Yes, sir. 

Q Yo~ had been doing this interpretatJ.on work since 

when? · When did you ·start doing it? 

A February, 1943. 

Q And the work was pretty much the same right out 

through to the time ot surrender? 

A Well, toward the end it wasn't as regular as the 

first part when I joined them, sir. 

Q It wasn't as "regular." You mean there wasn't 

as much or it or --

A There was lots or it, but the procedure wasn't 

so quite the same as at the very beginning. 

Q At the time you started this work was Colonel 

Nishimura the Judge Advocate? Nishimura, was he the 

Judge Advocate when you started your work? 

A I think you have got the name wrong, sir. 

Q What was the name? 

A Nishihara. 

Q Oh, Colonel Nishihara. I am sorry. Was Colonel 

Nishihara the Judge Advocate when you started your work? 

A Yes, sir. 

Q And he remained Judge Advocate right on through the 

whole .time that you did the interpreting? 

.. A Yes, sir. 

Q He wasn't brought there by General Yamashita? 
'1 
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A No, sir·. 

Q Now, prior to the time General Yama~hita came were 

there any t-ria""ls or ·Filipinos for guerrilla act.ivities? 

A.- . Yes, "sir. 

Q · And were there trials or some Americans for guer-

rilla activitios? 

~ Yes, sir. 

Q And did the procedure and practice remain approxi-

mately the same during that period until December, 1945? 

A Yes, sir. 

Q Or 144. And ·in December 144 I think you testified 

that there were a good deal more trinls during the month 
-

of December than there had been in the months before; is 

that right? 

' A Yes, sir. 

Q Do you know whether guerrilla activity increased 

during the month of December? 

A I don't know about it, sir. 

Q You didn't know anything about that? 

A No, sir. 

Q All right. Now, as I understand the procedure 

of these courts martial, in the beginning there is an .· 

investigation by the military police; is that correct? 

A Yes, sir. 

Q · And then the cases are recorded and sent to the 

court-martial department or the Judge Advocate General; 

is that right? 

A Yes, sir. 

Q Up to this point the procedure is precisely the 

2284 



same whether the accused is a Filipino or a · Jap; is that 

correct? 

·A Yes, sir. 

Q And then after the Judge Advocate get~ the matter 

he goes into conference; is that correct? 
....A Yes, sir. 

Q Would he hear witnesses in his conference? 

A No, sir. 

Q So that right through that point the procedure is 

the same? 

A · Yes, sir. 

o I think you $aid that at the time of the trial there 

are no witnesses; is that correct? 

A I Yes, sir. 

Q No matter whether the accused is a Filipino or a 

Japanese? 

A Yes, sir. 

Q So that up to this stage the procedure is the same? 

A Yes, sir. 

Q And then the verdict is read to the accused if it 

is less than capital punishment, but if it is capital 

punishment he is not yet told; is that right1 

· A That is correct. 

Q And that is the same as if the accused is a Japanese, 

Filipino or American? 

A No, sir. 

Q What is the difference there? 

A If he is a Japanese and the penalty is supposed to 

be imposed upon him, the verdict will be read to him. 
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~ So that the only difference between the treatment 

·or the Japanese , the Ameirican and the Fiiipino is that if 
. . 

the verdict 1$ capital punishment it is read at the time 

·to tho ·accused· in the case of the Japanese, whereas in 

·.th~ cas~ of Americans and Filipinos that information is 

withheld? · · 

A Yes, sir. 

Q And that is the only difference? 

A Yes, sir. 

Q During the time thD. t you acted as interpret er do you 

lmow of any cases where Japanese soldiers or civilians were 

tried for mistrenting prisoners of war? 

A Not that I know or, sir. 

Q Do you know of cases whero they wer e tried for mis-

treating internees? 

A No, sir. 

Q Are you sure of that? 

A Yes, sir. 

Q Could there have been such cases and records of such 

cases among Japanese documents that you would not have seen? 

A Yes, sir. 

Q Do you remember the case where a Japanese civilian 

was tried and ccnvicted of .getting materials or jewelry from 

prisoners of war for which he did not pay? Do you remember 

of any such case1 

A Not during my stay in the court-martial office, sir. 

Q I think you told us that there is no right of counsel 

in the Japanese courts; is that correct1 
' 

A Yes, sir. 

Q That applies to Japanese as well as to Americans · 

..2286_ 



~nd Filipino_s? 

A Yes, sir. 

Q And there is' no right, as we understand it in America, 
.. 

to·-have _witnesses appear in the Japanese court .martj,.al ~ 

A That is true. 

Q And ~hat is true for Japanese as well as tor Filipinos 

and Amer icnns? 

A Yes, sir. 

Q And you say there is no appeal; is that true? 

A To a higher court, s1r1 

Q Yes. 

A Yos, sir. 

Q And that is true for Japanese as well as tor 

Filipinos and Americans? 

A Yes, sir. 

Q Well, you say there is no appeal to a higher 

court. Lot's find out. Is there an appeal to any group 

as far as you know? 

A Well, I heard from the court-martial members that 

in Japan they could appeal it to a higher court. 

Q As far as you know, there is no appeal in the 

field or in tho Philippine Islands? 

fl. Yes, sir. 

Q To any higher court~ 

A Yes, sir. 

Q Was there any appeal in the Philippine Islands as 

to Japanese, Americans or Filipinos to anyone above that 

court-martial sentence1 

A No, sir. 
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Q In . other words, the word of that judge ·was ab-

solutely final here in the Islands? 
': 

A Final; yes, sir. 

Q Now, -among.- these persons who were tried tor guer--

·rill~ -activities, were you present at the trials or those 

persons whose names are listed on Exhibits 319, 320 and 

321 tor _identification, those last three exhibits? Do 

you remember offhand? If not, I will read the names to 

A Yes. I don't re~ember the names. 

Q Were you present at the trial of Estorito Alquino? 

A I could tell definitely if I should see the Japanese-

written documents, sir. 

CAPTAIN REEL: May we show those to · the witness? 

(Originals of exhibits above referred to were handed 

to the witness.) 

Q (By Captain Reel) You will find them in there. I 

don't lmow in just what order. 

A Yes, sir. I remember. 

Q And did Estorito Alquino plead guilty? 

A Well, to tell you the fact, none of these fellows 

said a word. 

Q They didn't plead guilty, nor did they plead not 

guilty? 

A Yes, sir. 

Q In other words, they stood mute? 

A Yes, sir. 

Q When you say "none of these fellows", you are 

referring to this list of nine names on that page of 

2288 



Exhib~t 319? 

A Yes, sir. 

Q Were ·yen present when those J?E3rsono were interrogated 

in the investigation? _ 

A .. You me-an •- Pardon me. Does that concern this 

particular case? 

Q Yes, sir. ·Exhibit 319. 

A Well, these tallows were not interrogated by the 

Judge Advooate•s office. 

Q I see . So whatever interrogation ther e was was 

by the M~P.'s, and you were not present? 

A Yes, sir. 

Q You were never present at the· interrogation by the 

military police? 
. 

A Yes, sir. 

Q So that you don't lmow whether when interrogated 

by the military police these persons voluntarily made 

statements stating that they had enlisted in the R.O.T.c. 

guerrilla organization? 

A I don't know about that, sir. 

Q Now I will -ask you the same questions on-Exhibit 

320. Were you present at the trials of any of those 

ten persons? 

A May I have the name? 

Q · What is that? 

A May I have the first name, please1 

Q Oh. Herario Cruz, tlle first name on the list. 

A · No._ I don't remember this case, sir. 

Q You don't remember of being present at the trials 
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of any of thoae people'?.' 

A No·, . sir. 

Q And or course you weren't present at the military 

police exa.mµiation? 

A I wasn't. 

Q So that· you coul.d · not tell \lS whether or not those 

persons pled guilty or whether they gave voluntarily state­

ments admitting ·that they had joined the R.O.T.c. gue·rrillas? 

A That's right. 

Q I ·show you the original of Exhibit 321 tor identi-

fication. Were you present at the trials of either of the 

two men mentioned there? I 
A Yes, sir. 

Q And do you know whether ~hey pleaded guilty or not 

guilty? ; · 

A I am pretty sure they were mute, sir. 

Q They pleaded guilty? 

A No, sir. 

Q They pleaded not guilty? 
\. 

\ A No, sir. They didn't say a word. 

Q Th~y ·stood muto, You were not present at the time 

they were interviewed by the military police? 

A I wasn't. 

Q So that ·the sentence on the second page, which is 

translated at the present time, reads: 11 The court recog­

nizes the statements or tho defendants 11 • You cannot say 

whether that refers to statements admitting that they 

. worked as charged tor Major Hoiland's guerrilla organiza­

tion? ~ 
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THE WITNE;SS: Will you please-~ 

CAPTAIN REEL: Will you read the question, please1 

(Question read) -. 

A Although it states here that they have consented to _ 

the · charges' these· accus.ed said ·nothing; either they knew 

or they did not lmow · abo.it it. 

Q (By Captain .Reel) Thnt is, at the trial? 

A No, sir; at _the interrogation, sir. 

Q Were you present at the interrogation~ 

A Yes, sir. 

Q By the military pol1ce1 

A No, sir. By one of the Judge Advocates, sir. 

Q But they had previously been interrogated by the mili-

tary police? 

A Yes, sir. 

Q But you were not present at that interrogation? 

A Not at the militn.ry police. 

Q At any interrogation at which you were present nothing 

was said? 

A Yes, sir. , 
. -.:.,2 , . 

Q And of course you don't know what was said at the 

military police investigation? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN REEL: I think I had better take those back 

(referring to originals of Exhibits 319, 320 and 321.) 
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I 

GENERAL REYNoins: -Has· t~e Chiet Interpreter a state­

ment to m$ke at this time about the tr~s.lation? _. 
"t; • ' •

COMMANDER BARTLETT: On cursory examination or the 

documents marked for ·1dentJtication as: Prosecution's 

Exhibits Nos. 319, 320, ·and 3211 they appear to have been 
.. 

translated- i;nto English with S\Jbstantial accuracy. It is 

respectfully suggest~d that the English translation be 

accepted int·o evidence a_s accurate, subject to later Ml 

verit1cat1on and necessary correction. 

· GENERAL REYNOLDS: The recommendation or the Chier 

Interpreter is accepted. The documents ·are accepted into 

evidence. 

(Prosecution Exhibits Nos. 319 
320, and 321 1 for identiticat!on, 
were receivea 1n evidence and so 
·marked.) 

CAPTAIN REEL: Do we understand, sir, that there will 

be latitude reserved for later objection pending correction 

of the exhibits? 

GENERAL REYNOLDS: That was the intent of the rule. 

CAPTAIN REEL: Thank you, sir. . 

Q (By 
~ 

Captain Reel) Now, you told us about some pilots 

whom ·you talked to at the Old Bilibid Prison. Do you 

rememb~ -that? 
?-

A Yes, sir. 

·Q And I think you sai d you last saw them in December 
•

sometime? 

A Yes, sir. 

·Q What date was .that? Do you remember the date? 

A I don't know the exact date, but it was after the 

2292 . 



15th, sir. 

Q You ·heard some conversation relative to what happened 

to them 1n Febru~Y;-: 1945'~ 

A Ye_s, sir. 

Q You don't know whether or not, ot your personal know-

ledge, these men were -tried after the 15th ot December, 1944? 
' - , 

~ . 
A Well, I am detinite about the 28th or .Decembe~, that 

. there were no trials tor these pilots.. 

Q Prior to the 28th of December? 

A Yes, sir. 

Q You do not know if tn~y might have been tried after 

the 28th or December? 

A I do not th1-nk there was any trial, because the court-

martial moved out trom Manila. 

Q · You mean the 14th Army courts-martial? 

A Yes, sir. 

Q There were other groups in Manila, weren't there? 

A But they were under the jurisdiction of the 14th Area 

Army Headquarters, sir. 

Q Well, wasn't there a Shimbu Army? 

A Yes, sir; I later found out they were org~ized here 

1n Manila. 

Q Do you know if they had their own court-martial 

system? 

A I found that out in the latter part of January. 

Q They were 1n charge of what Army men remained in this 

area, were they not? 

A I don't know about that, sir. 

Q They were organized at approximately the time you 
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1,rt Manila, lfere they not? 

A Nott~ my ·knowl~dg~, sir. 

Q Do you 'lm~w when they were organized, the Shimbu Army? 

_A - · I ~ink it was :after the headquarte·rs or General 

Yamashita moved out· from M~ila, sir. 

Q Yes. Now; -- and -you did say 10 t~ as strike that. 

You did say the Shimbu Army did have its own court­

martial juri~diction, is that correct? 

A Yes. 

Q You do not know whether these men might not have been, 

therefore, tried ·by the· Shimbu Army? 

A I was definitelr t~ld by the gu~d that they were 

executed, sir. 

Q Yes_. But you do not know or your own personal know-

ledge that they were not tried before their execution by 

the Shimbu Army? 

A The guards told me when they evacuated Manila they 

too~ all the military prisoners out to the cemetery and 

executed' them. 

Q When did they evaquate Manila? 

A In the early part of January. 

Q The early part of January or February? 

A January of 1945. 

'Q Did the guards tell you these men had had no trial? 

A Yes, sir. 

Q Do you remember the names ot the men? 

A Yes, sir. .. 
Q What were they? 

A A guard by the name ot --
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Q _·I don't mean the name or the guards • I mean the two 

pilots·. 

A I don't rememp~r the names, sir. 

Q Now, you told . us about attending executions in the 

cemetery. Was that the first execution you had attended at 

the cemetery? 

A I beg your pardon? 

Q You told us about attending an execution where 50 

persons were killed. Was that the first execution you had 

attended? 

A I attended my f~rst one 1n March or 1943, sir. 

Q You attended others between March, '43, and this other 

you told us ·about? 

A Yes, sir • 

. Q Now, I think you said of the 50 persons killed, one-

half of them didn't plead g~ilty or not guilty, is that 

right? 

A Yes, sir. 

Q And did the other half plead guilty or not guilty? 

A Some denied it, sir. 

Q How many of them pleaded guilty? 

A Very few. 

Q Approximately how many? 

A Oh, I would say only about ten, sir. 

Q Ten pleaded guilty and approximately half said nothing, 

is that right? 

A Yes, sir. 

Q I think you told us a Colonel Nagahama was head or the 

Military Police, is that right? 
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A Yes. 
' 

· Q Do you remember when he became head or the Military' ~ . ..~ 

Police? 

A ! ' don't remember the exact date. 

Q Do you remember when he stopped being head or the 

'Jillitary Police? 

A I think it was sometime in January or 1~5', sir. 

Q And was his place taken by som~body else? 

A Yes, sir. 

Q Do you know whether he was removed rran his position? 

A Who, sir? 

Q Colonel Nagahama. 

A He was transferred, sir. 

Q Do_you know why? 

A I don't know the reason, sir. 

Q Now, these three exhibits that we saw just a moment 

ago, Prosecution's Exhibits 319, 320, and 321, those are 

all dated in December, 1944, as I recollect. Were there 

similar records prior to December, 1944? 

A. Yes, sir. 

Q When did you see such a type or record? 

A In February ,or 1943, sir. 
r• 

Q And you saw them right along in February of '43 on? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) With reference to the court-

martial records which counsel for the Accused referred to, 

that portion of it relating to the statements of the 
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Accused are noted.· : Does that reter to the statement ot the 

lccused made at the trial, or at any other previous investi-

gation? , 

A Previous investigation, ·sir. 

·CAPTAiN REEL: . ·we object to the witness' answering. 

such a question. I don't suppose he could read what was 

in the. mind of the person who wrote it. I don't th.ink he 

is competent to testify as to the meaning of it. 

GENERAL REYNOLDS: Will you read the question, please? 

(Question read.) 

GENERAL REYNOLDS: The Prose~ution may develop how 

the witness obtained that information, and then we will 

decide. 

Q (By Captain.Webster) How did you obtain that informa-

tion? 

A Well, I saw this mimeographed sheet written up,by 

taking all this information which was contained 1n the 

Military Police investigation, sir. That is h_ow I obtained 

that. 

Q This record, that portion of the court-martial record 

was mimeographed ahead or trial, is that correct? 

A Yes, sir. 

Q And had that statement 1n it, is that correct? 

A Yes, sir. 

Q Now, was any notice of any kind given to any govern-

ment on the trial of American prisoners of war? 

A Not to my knowledge, s~r. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts at this 

point. 
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Does the Defense st111 wish to object to the question 

· and anJwer that we were discussing? 
.,,_ . .. . 

CAPTAIN REEL: s~, there was no answer_. We objected 

to the que·stiort. _The 9.uestion ·has never been put again, nor 
. . g. . . .. 

ariswefed·, _and we have no· ob~ection standing. We do not 

obj°ect to it going in on that basis: 

CAPTAIN ·WEBSTER: To clear the record, air, .I will 

. withdraw the question. 

Q (By Captain Webster) I believe you stated that there 

was a difference between the trial or Japanese and American 

or Filipino civilians. What was that difference? 

A Well, if a Japanese soldier is convicted, either his 

company commander or the G-1 otticer in charge of personnel 

will be cal~ed upon -by the Judge Advocate and will study 

the prob~ems or the particular one accused, and if there 

be any witness for that particular case he will be called 

upon and ·will be interrogated by the1 Judge Advocate. 

Q Now, that took place at the Judge Advocate's office 

before trial, is that right? 

A Yes, sir. 

Q Was there any difference at the trial? 

A In the trial we -~~d .no witnesses, sir. 

Q No witnesses? 

A No, sir. 

Q They took their investigation that was held beforehand, 

is th~t right? 

A Yes. 

Q Now, did they have such investigations against 

A~e1'ican prisoners of war, or American or Filipino civilians? 
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A No, sir. 

·cAPTAIN WEBSTER: That is all. 
. , 

-; RECROSS EXAMINATION 

. Q (By Captain Reel) You don •t -mean that there were no 

Military Police investigations of Americana or Filipi~os~ 

do you? 

A Well, naturally it came from them, sir. 

Q Yes. What you mean is simply, the only difference 

now, as I understand it, is where the Japanese is convicted, 

or to be convicted, that his company commander or G-1 

officer is called 1n to . study the problem or the Accused 

with the J~dge Advocate, and to present any witnesses that 

may have to do with that problem, is that correct? 

A Yes, sir. 

Q· That goes to the severity of the sentence, does it 

not? 

A Yes, sir. 

Q In other words, in both cases the sentence is already 

passed. Strike that out; that may be difficult to get. 

In that case the sentence is already passed, is it 

not? 

A I don't know about that, sir. 

Q You have testified already as to the system used in 

both of these sets of trials. You don't wish to change 

that testimony in any way, do you? 

A I don't exactly get you, sir. 

Q You have just testified, both on direct and then 

again on cross, without going into it all as to the 

systems used in these ·trials. You don't now wish to change 
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any of 1,that testimony, do you? 

A No, sir. 

Q One more thing. 
': 

You have testified that no notice 

was given--~o toreign governments so tar as· you know. Do 
. ~, . 

you . know wti would give such notice to the foreign govern-

ments involved? 

A Well, I think that is taken care of by the personnel' 

section of the Courts-Martial Department. 

Q The actual notice to the protecting power is given by 

the personnel section or the courts-martial? 

A Yes, sir. 

Q And you have never known any such notice to be given, 

have you? 

A No, sir. 

Q Do you know whether or not the Government of Tokyo 

gave any such ·notice to the protecting power? 

A I don't kno~ about that, sir. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission has questions to 

ask this witness, which will be presented by General Lester. 

EXAMINATION ON BEP.ALF OF THE COMMISSION 

Q (By General Lester) Whi:J,.e you served with the Japane.ae ,._ 

Army as an interpreter from October until the time of your 

liberation, did you receive ample food? 

A Not as much as I am fed by the American Army, sir. 

Q Did you lose weight during that time? 

A Yes, sir. 

Q Do you happen to know the value in calories of the 

food ration that you received while in the Manila area? 

-
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A .· No, sir. 

Q · What was the nature or your ration as t~ its balance? 

Did you have vegetables and fruits? 

A It consisted :of rice, soup; meat,. tish, and a .little 

green -vegetables, . sir. 

Q Any rruita? 

A Very seldom, sir. 

Q Was the ration better or worse as you went to Baguio 

from Manila? 

A It became worse. 

Q It became worse? 

A Yos, sir • . 

Q Did you see, while you were 1n the Judge Advocate . 

General's office, the records ot trial of any Japanese 

· soldiers? 

A Yes, sir, I have read several of them, sir. 

Q Do you recall any oases where Japanese soldiers were 

tried or convicted or rape? 

A Yes, sir. 

Q Against Filipino women? 

A Yes, sir. 

Q Wh~t was a sentence in such case of rape? 

A ·well, as :tar as I know,,· ir it is an enlisted man, a 

plain soldier, he will get about two and one-half years. 

If he is a non-com, about five years. 

Q Were any capital cases, ariy executions of Japanese 
' 

soldiers, brought to your attention while you were in the 

office of the Judge Advocate General? 

A Only two, sir. 
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,Q What 1'8re they charged with? 

A For striking a. s~perior officer, sir. 

Q. Do you r~cal.i. ·the dates in whi-ch these convictions or 

ra}\e tOQk place, the dates when the offense was 001111Pit~ed, 

or when, the oourt ·passed the sentence? 

A , That ~as · 1n '43, sir. 

Q Do you recall whether there were any such convictions 

after October, 1944? 

A Not to my knowledge, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Is there any further cross examina­

tion by the Defense . on the Co111Dission's questions? 

CAPTAIN REEL: Yes. 

RECROSS EXAIIINATION 

Q (By Captain Reel) Do you know of any robbery oaaes 

by Japanese soldiers that were tried? 

A Yes, sir. 

Q And were they quite frequent? 

A On an average or about one a month, sir. 

Q And that was all during the occupation? 

A Yes, sir, 

CAPTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN WEBSTER: That is all. 

(Witness excused.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess for 

approximately ten minutes. 

(Short recess.) 

• 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission is 1n session. 

You mny proceed. 

" EDWIN L. BOOTH 
. -

called as.a witness on behalf or the Prosecution, being 

fir~t duly sworn, was examined nnd testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Please state your name. 

A Edwin L. Booth. 

Q Your rank1 

A First Lieutenant. 

Q Your orgnn1zat1on? 

A Corps or Military Police, assigned to War Crimes 

investigation. 

Q Wore you at Prisoner or War Co.mp 1 , on or about the 

10th <1' November, ni th n person named Sergeant So.ko.kido.1 

A Yes, sir. 

Q Wore you present uhen n convorsat1on was held between 

him and another Japanese at that cnmp1 

A Yes, sir,. 

Q ln what le.nguago did that conversation take place? 

A Japanese. 

Q Did you thereafter talk to Sergonnt Sakakida con-

cerning it1 

A Yes, sir, immediately after. 

Q What did he sey- that conversation was? 

CAPTAIN REEL: We object, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Not sustained. You may proceed. 

CAPTAIN REEL: Sir, may I have the indulgence ot the 

Court to state the reasons for my objection? 
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, GENERAL RE;fflOLDS: You may. 

CAPTAIN REEL: Thank y_ou, sir~-
~ 

In the first place, the original question ot the wit-

.nese-who. had _.the conversation was ruled out, on the -basis~ 

apparentlt, because tha~was the . only objection made, that 
it was hearsay tw.1ce 

. 

removed.· 
. 

How we have it attempted to 
. . 

be brought 1n na hearsay three times removed: The witness, 
. . 

who does not understand what waa said, is told by a second 

party what a third party told him that a fourth party said. 

In addition, I want to point this out, sir: On 

cross examination ot the _previous witness, it appeared first 

that he was not treated na a prisoner ot war, was never at 

n prisoner ot war camp, that he never. snw this pn.rticulnr 

colonel until .the 10th day ot November, that it wns at 

camp l since the 10th day of November; and tho person who 

the original statement 1s supposed to come trom hna been 

right here, co11tined, ns the nocused. There hns been no 

feasible or possible opportunity ot a connection. And may 

I add this, s'ir: That neither Colonel Nishihara, or anyone 

else, could have known that the previous witness was an 

American soldier; otherwise he probably would have been 

executed ns a spy, nnd certainly wouldn't have continued 

ns an interpreter. Therefore, we feel thnt any statement 

made by this Nishihara to the previous witness in the pr~s­

ence of this witness, relative to whnt_the accus·ed may 

have ·said, 1s completely incompetent, meaningless, nnd 

highly prejudicial. 

For both ot those reasons, we object to testimony of 

this sort. 

• 
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GENERAL REYNOLDS: The commission teela the Defense 
, . 

is asking the Commission to rUle on the answer to a ques-

tion betore we lmow the answer • . Therefore, the Commission 

does not sustni~ the objection ~r Counael, but· upon bearing
- . . 

. ' 

the answer to the ·.question you . are tree to object. 
. ~ . 

CAPTAIN WEBSTER: Will ·you rend tho question, please?
' . . 

(The question was read by the reporter as follows:) 

"Q Vlhat did ho sny that conversation was?" 

A You wont me to start from the beginning? · 

Q (By Captain Webster) Juat state whe.t the conversation 

wns-. 

A - This convorso.tion carried on between Colonel Nishiharn 

and Scrgcnnt Snknkidn wns related to me by Sorgeant 

Saknkidn, thn~ -Colonel Nishihara wns rather worried concern­

ing Scrgcnnt ·Skakida testifying against General Yamnshita; 

and he snid that inasmuch as Sergeant Sakakidn had not 

testif~od that Colonel Nishihnrn preferred thnt he wouldn't 

testify against General Yrunashitn, as it would, 1n his own 

words, "put him in a tough spot." 

Q When was that conversation? 

CAPTAIN REEL: Pnrdon me. Vie will ask. now thnt the 

ans~er bo stricken, sir, for the reasons stated before. 

GENERAL REYNOLDS: The objection or Defense Counsel 

is sustained. The answer will be stricken trom the record. 

CAPTAIN WEBSTER: That is nl.1. 

(Witness excused.) 

CAPTAIN WEBSTER: Does tho Commission at this time 

desire the rending of the interpretation of the court mar­

tial record? 
' 
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GENERAL REnfOLDS: In order to maintain the continuity 

of the .record, and since ·the chief interpreter hn~ .. already 

· stated that his cursory examination in41·cated the tro.na­

lntion to be re~so~bly_ cor2:'ect; we will heal'. the reading 

:ot the doc~ents . at this ·-tiipe. ~owever, we wi_ll nlao hear 

_. trom the ch~et interpr,eter later ai ·to his final study and 

conclusions. 

CAPTAIN VIEBSTER: Reading from Exhibit 319: 

"VERDl~ 

"ESTORITO ALQUINO 31, Farmer 152 Levelsido St., Snn . 

Juan, Maniln. 

Edwnrdo Christobal 24, Unemployed 24 Cnrriedo St., Mt1niln. 

Gonzalo Cruz 21, Lnborero 46 Bonifacio st., Manila. 

Godofrodo Lunn 18, Lnboror 6 Rimnl St., Barrio Onse, 

Mnnila, 

Gomel Mllnuel 23, Hntchme.n 26 Carriedo St., San Juan, 

Manila. 

Edwnrdo tvilido 44, Fo.nner Barrio Bo.lancn, D111mnn, llnnila. 

Ernesto Perez 27, Buy and Soll 4 Riznl St,, Bo.rrio Onse, 

San Juan, Mnnilo.. 

Pulo.viano Alcantarn 2;, Clerk 4 San Fabian St., Mnniln. 

Justado Mondoza 36, La.borer, Barrio Balnlo., Deliman, 

Maniln. 

"This C.ourts-Mnrtic.l will carry out ,the 

A~t1ng Prosocutor Shigehiko Moro., Candidate J. A., for the 

above defendants' Guerrilla Membership. 

"TEXT 

• 11Ench defendant is sentenced to death. 

"REASON 

"Defendants were all pro-Americans and held very 
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strong feeling of hatred to Japan and always believed and 

desired _tor the return ot Americans to the Philippines. 

Thus when each or the defemnnts were npproached .nnd re­

quested by others to enJ.ist in guerrilla-organization ilnd 
. - . 

to resist the .Japanese Artey' ·by taking ~p guerrilla wnrto.re, . . . . 

immediately agreed. From nbout Jnnunry 1943 to about June . . . ~ 

1944 enlisted in the R.O.T.C.Guerrilla Organization• plnn- · 

ning for the annihilntion ot tho Japanese Army as n unit 

of the Americnn Forces in ti.mo of 1~.nding 1n the Philip-

. pines and was waiting for the opportunity. 

"The nbove mentioned tacts are recognized by this 

court on the statements given by tho defondnnts voluntarily 

o.nd nlso from the Army Judicial Policemnn•s statement. 

''Trying thG defendants on Provost Law, defendants 

actions falls umer No. 1 of Section 1, Paragraph 2 or 

the Southern Army Provost Lo.u and denth penalties be im­

posed to defendants ns of Paragraph 4 of tho somo Provost 

Martir.l Lnw. 

"Thus the sentence is or the Text. 

11 22nd December 1944. 

Sho Bu Unit Courts-Martial· 

"Presiding Judge: 

Judge .
• 

Judge Shigemi, Yoshikatsu 1st Lt., J. A. 

"No signatures of Presiding Judge Major Suzuki, or 

Judge Captein Uokoi, Kagio wa.s obtained because of being 

absent. 

"Shigem1 1 Yoshiko.tsu 
Juage

1st Lt., J.A. 11 
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GENERAL REYNOLDS: In rending the first sentence under 

the names, I believe you stnted "Candidate J. ·· A. " , which ... 

should be '·'Cadet J. A.-", s~uld it not? 

CAPTAIN .WEBSTER: ·· I am sorry, sir•. 
.. 

Prosecution's Exhibit No. 320: 

· 11aero.rio C.rut 3$ Bnrber --" 

GENERAL REYNOU>S: You may omit the names nnd addresses, 

since you have identified the list by stating the first 

name. 

CAPTAm WEBSTER: (Rending) "From August 1943 to 

September 1944. 

Ramsay or R.O.T.c. Guerrilla Organization. 

Date of trial: December 16th, 1944. 
11Th1s Courts-14nrt1o.l will carry out the decision ot 

Acting Prosecutor Shigohiko Mera, Cndet J.A., tor the above 

defendants' Guerrilla Membership. 

''TEXT 
"Ee.ch defendant is sentenced to denth. 

"REASON 

"Defendants were all pro-Americans and held .very 

strong feeling of hatred to Japan o.nd always believed and 

desired for the return of Americans to the Philippines. 

Thus when each or the detendnnts were approached and re­

quested by others to enlist in guerrilla organization and 

to resist the Japanese Army by taking up guerrilla warfare, 

immediately ngreed. From about Janunry 1943 to about June 

1944 enlisted in the R.O.T.c. Guerrilla Organization, 

planning !or the anni~ilntion ot the Japanese A"rf!JY as a 

unit ot the American Forces in time or landing in the 
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Ph111pp1~es and was wniting tor the opportunity. 

"The nbove mentiorted :t~cts are reQognized by this 

court on the sto.tements given by the defendants voluntar­

ily arid_ nls(? tro~ the Army Judicial Policeman's statement• 

. "Trying·· th.e defendants on Provos·t Law, detende.nts 

actions !alls under ~o.· 1 or Section 1, Paragraph; 2 ot the-
Southern Army Provost Law and death penalties be imposed 

to defendants as of Paragraph 4 ot the -same Provost Martinl 

Lnw. 

"Thus the sentence is ot the Text. 

· 11 22nd December 1944. 

Sho Bu Unit Courts-Martial 

"Presiding Judge: 

Judge 

Judge Shigemi, Yoshilmtsu 1st Lt., J.A. 

"No signatures of Presiding Judge Major Suzuki, or 

Judge Cnptnin Uokoi, Kagio wns obtained because of being 

o.bsent. 

"Sh1gemi 1 Yoshikatsu 
Jua.ge

1st Lt., J.A." 

Prosecution Exhibit 321: 

''VERDICT 

"Citizenship --- United Su.tes 

Address Artegas St., Pasny, Maniln. 

"Mining Engineer Macknal Hoover 39 

Citizenship --- United States 

Address ,f,':6 Carrington st., Mondnluyong, Manila. 

"Mining Engineer Henry Guy Lindobloom 

"This Courts-Martial will cnrry out the decisions. of 
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Prosecutor Yoshikatsu Shigemi, 1st Lt. ·J •. A., tor the above 

mentioned .defendants' Guerrilla Membership.• 

''TEXT 
"Both deteric\anta-.nre _sentenced to denth • 

. "REASON 

"Botb 4etendants cnme to the Philippine Islnnds as 

mining engineers in about 1933 from the United Stntes and 

was connected with various mining companies nnd in Mindanao 

at the outbreak of the Orenter Enst As~a War. Being unnble 

to return to their families in Maniln, defendants since 

January 1942 wns working at American a~rtield, San Jose, 

on Mindoro ns civilian employees. But as the Imperial 

Army advnnced, in June 1942, defendants retreated t .o Tnblas 

Island. 

Thus: 1. In nbout June 1942 defendant Mackno Hoover • 

presented himself to Major Holland's guer­

rilla organization which was connected to 

Peraltn, 1n Odjugan Town, Tablas Island and 

worked until 'Nov. of 1942 coding nnd decoding 

secret wireless messages. 

2. Detendnnt Henry Gni Lindobloom also about 

the snme time entered the same o~~anizat1on 
. .. 

at Bnrrio Lohock and until about the end ot 

Nov. 1942 produced about 150 gnllons of 

alcohol from coconut trees and presented it 

to the same guerrilla orgnnization. 

"The Court recognizes the statements or the defendants. 

"The_acts ot both defendants falls ·under Par. 2 Sec. -

No. 1 of the Southern Provost Martial Law and death penal-
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ties pe imposed to both defendnnts as ot Par. 4 ot the 

same Provost Martial law. 

"Thus · t.',.e verdict has been given as iri the text. . . . 
"13th December 1944. 

S)lo Bu Unit Courts-Martial. 

"Presiding Judge: Suzuki, · Major. 

Judge •• Katsuo, K.ntsuo .. Mnjor, J. A. 

Judge Yokoi; Kag1o Captain." 

Sir, -thnt completes the evidence on those paragraphs 

in ·the Bill of Particulars. 

GENERAL .REYNOLDS: The Commission affi~s its accept­

ance of these documents under the conditioris ·stated • 

• 
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MAJOR KERR: Sir, prior. to going on with the next 

episode of our o~se I should like to request that the 

·commission permit the Prosecution to show a~film this 

evening. We suggest a .starting--Jlour _or i930 or .7:30 
. . . .· 

. . • J . 

this evening. The film which we should like to show at 

this time is entitled ."Orders f.rom Tokyo •.11 · It is a docu­

mentary tilm which is owned by, and I am informed consti­

tutes a part or the documentary records or, the Commonwealth 

Government ot th~ Philippines. The scenes which are por­

trayed there are those which were filmed immediately during 

and following the liberation or Manila by the American 

forces last February. 

We believe that the Commission will be interested 

in the film and the photographic evi~ence which it con­

stitutes. I would suggest that the Commission see the tilm; 

then, if the Defense desires to object to the filJlt in whole 

or in part, such objection could be stated tomorrow morning 

when the Commission reconvenes and the decision could be made 

at that time. It would not be feasible at this time, of 

course, to go into the question of the admissibility or 

the film. We believe it is admissible and would have pro­

bative value to the Commission. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will view the 

picture starting at 8:00 o'clock tonight unless otherwise 

directed at the close of the afternoon session, instead 

of the hour of 7:30 as recommended by the Prosecutor. The 

se·ssion w~ll be open, to the press and to the public. 

-CAPTAIN WEBSTER: Sir, the next case is an item 

offered in the proof of Paragraph 72 of the Bill of 
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Particulars. 

· GENERAL REYNOLD.S: The Co~ission wishes to verify 

the item number in the Bill of Particulars and asks~hether 

this is .additional evidence sUbmitted on No. 72. 

CAPTAIN WEBSTER: It is,· sir. 

ANGELINA AQUINO 

called as n witness on behalf of the Prosecution, being tirst 

duly s~orn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q {By Captain Webster) Will you please state your name? 

A Angelin~ Aquino. 

Q Your age? 

A 15. 
Q Your nationality? 

A Filipinn. 

Q Did you say "Filipina. 11 ? 

A Yes, Filipina. 

Q Will you speak a little louder and to the Commission 

so that they might hoar you? 

. A Yes, _sir. 

Q Do you go to school? 

A Yes, sir. I go to school in the Baguio City H1gh 

School; sophomore. 

Q You are a sophomore? 

A Yes. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts to ask 

the witness to verify the name of the high school that she 

attends. 

Q (By Captain Webster) Will you repeat the name of 
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the high school which yoµ attend7 

A Baguio City High School. 

Q Baguio City High School? 
' · 

A Yes. 

GENERAL -REYNOLDS: Ba·gu10 City High School, 

Q (By Captain Webster) Were ypu ·1iving in-Baguio 

in April or this year? 

A No, sir; we were in Balatoc. 

Q .And why did you go to Balatoc? 

A We evacuated because or the bombing in Baguio. 

Q Because or the bombing in Baguio? 

A Yes, sir. 

Q Who went to Balatoc with you? 

A My mother, my father, my six brothers and sisters, 

my grandmother am my aunty. 

Q Do you remember how long you stayed in Balatoc? 

A Yes , s1r. We stayed there about three to r our 

months. 

Q And then where did you go from Balatoc? 

A We were intending to go to Dolores, am it was 

April 10th when we started from Balatoc. 

Q You say April the 10th when you left Balatoc7 

A Yes, sir. 

q And where did you go? 

A We went to Samuyao. 

Q You went to Samuyao? 

A Yes, sir. 

Q Am how long did you stay there? 

A· We stayed there tor one day. 
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Q - And how many ·people left Samuyao with you? 

A We were abQut 315. 

Q How do you know there were 315? 

A One person counted us _and-·then _I heard him sa~ that 

we were 315 in all • . 

Q Were there men and women and childr~n in the group? 

A Yes, sir. 

Q Did the group have any means of transportation? 

A No, sir; we were just walking. 

Q Now, where did you go after you left Samuyao? 

A We started our journey to the lowlands. 

Q All 315? 

A Yes, sir. 

Q And will you tell tho Commission what happened on 

the journey to the lowlands? 

A Yes, sir. At 4:00 o'clock in _the morning we started 

our journey. We were all 315 in all. Am then about 

12:00 o'clock we passed through a sentry of the Japanese. 

They stopped us and then took all of our bolo~ and knives 

and weapons, jewelries and food, especially foodstuffs. 

They let us go. Then when everybody was searched one 

Japanese met us on the road and told us to go back. 

Q Now, how long was that after you were searched? 

A · After we were all finished searched? 

Q That's right. 

A Then the:r tqld us to hide ourselves in the grasses 

because there were airplanes above us. After the air-

_p_!-~nes s~opped flying above us they told the men to go 

and they said that they would just investigate them. 
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Q · At that time did they aeparate the men from the 

other people? 

A Yes, sir. They separated the men from the women 

and small boys•.. 

Q .Where .did they take the men? 

A Th~y took the men to .~e side of the mountain. 

Q How far away, do you lmow? 

A I do not lmow because they were hidden. 

Q Did you hear any noises coming f.rom where they took 

the men? 

A None, sir, but a few µiinutes we heard shots of guns. 

Q You heard guns being fired? 

A Yes, sir. 

Q What did they do after they took the men up to that 

place? 

A They just told us to sit down and then they said 

that they were going to investigate the men. After that 

we heard shots,firing of guns, and one of the Japanese 

who knew how to speak English said that it was 11 the 

Americans; our enemies", he said. Then they went to 

the place where they were staying and they said ·that they 

w~re already killing. 

After that, when maybe the men were through, they
'. 

told us to go family by family. 

Q Up the mountain? 

A Yes, sir. 

Q Did you go with your family? 

A Yes, sir. 

Q Did your father go with you? 
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A No, sir. My fnther was ~ead because he went with the 

men. 
. i, 

'Q He went with the men? 

A Yes, sir. 

Q And your family a_ll went together; is that right1' 

A Yes, sir. 

Q And will you tell wh~t members of your family went 

together? 

A My mother, my two brothers and four sisters and my-

self. 

Q Were any of those children young? 

A Yes, sir. I am the Qldest. 

Q You are the oldest of the children? 

A Yes, sir. 

Q Now, what did they do to your family when they took 

you up the mountain? 

A They searched us first. While w~ were waiting for 

our turn, because the other group was not yet through, we 

asked .the Japanese to set us free and then we were pleading 

and crying. But one of the Japanese who knew how to speak 

English said that "It was Yamashita•s (pronounced Ya-ma-shee-J 

to' s) order to kill -- " 

Q Said what? 

A Said "lt was Yamashita•s (pronounced Ya-ma-shee-to•s) 

order to kill all civilians". 

Q Who said that? 

CAPTAIN REEL: Just a minute. I ask that that last 

part of . that last answer go out. What this witness said 

that another man said that a third mn said is not evidence. 
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GENERAL REYNOLDS a The objectlon ot counsel is not 

sustained. You may proceed. 

Q (By Captain Webster) Who told you that? 

A The Japanes~ who knew how· to speak English~ 

Q Was he a Japanese soldier? 

A Yes; a Japanese soldier. -
-

Q Did he have a uniform on? 

A Yea, sir. 

Q Was he one of the ones that was executing peopleJ 

A No, sir. 

Q · He was one of thom standing there? 

A The one who wo.s leading the persons to go to the . 

place where they executed. · 

Q Did .he have a gun or a saber? 

A He had n ·gun with a fixed bayonet. 

Q I see. What did he do with your family? 

A When we were not yet executed one of my brothers 

told the Japanes~ that if they kill him they had better 

shoot him than to be bayoneted. So after a few minutes 

they called me nnd I went there. While I was going I saw 

one Japanese bayoneting a woman. 

Q Bayoneting a woman? 

A Yes, sir. 

Q Did you know the woman'l 

A I do not, sir. I don't lmow the name. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts and asks 

the reporter to read the last long answer given by the wit-

ness. 

(Question and answer read) 
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GENl!RAL REYNOLDS:· Very we~l. · Proceet\_. 

Q (By Captain Webster) Will you describe what kii:id ot 

a 

A 

place this was on the mountain, 

It was in the mountain. ·It wa-s a 
.. 

sloping --

Q It wa·s · a steep slQpe? 

A Not so ·--

Q But downhill? 

A Yes, sir • . 

Q Did they take you to the edge or that downhill slope1 

A Yes, sir. 

Q What did they do With you when they took you thore? 

A They searched me first and then they took a piece of 

cloth from the ground and blindfolded me and thoy told me to 

sit down on the edge. Then I felt that they pushed down 

my head and something struck my neck and I fell down. 

Q Something struck you in_the back of the neck'? 

A Yes, sir. 

Q Did you roll down the hill'? 

A I fell down. 

Q You fell down1 

~ Yes, sir. 

Q How: long did you stay there? • ... 
A I stayed there until the execution was through, 

J 
because there were Japanese am if they see you moving 

they will shoot you. 

Q Were you the first one or the second one in your 

family to go to the edge of the mountain? 

A I was the f'irs·t one , sir • 

Q. Do you -know what happened to the other members of 
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yo~ taniily!l 

A Yes, sir. While I was down in the ·slope or the 

mountain I heard one or my brothers shouting, and I 'think · 

_1t is my brother who was nsking the · Jap~ese to sboot him·, 

· because I could ·recognize his voice. 

Q Do you know what happened to any or the other ·members 

ot the family? 
.. 

A No, sir; I do not. 

Q Have you seen them-since? 

A No, sir; I have never seen them any ~ore. 

Q Did anyone ever tell you what they did with your 

baby s1ster1 

A When we were through executed we were about 30 who 

did not die immediately, and one of the girls -- · one or 

the women told me that she saw my seven-months' baby sister 

executed. She told that they grabbed her from my mother, 

tossed her up and caught har with a bayonet. 

Q How long did you stay in that place? 

A In the mountains, sir? In the mountains? 

Q How long did you stay in the place where they executed 

the people? Will you talk to the Commission, please, and 

a little louder? ... 
A I stayed. there I don't know ~now many holll's, but it 

was almost dark when we began walking, when the Japanese 

left us. 

Q How many people walked away with you? 

A We were about 30, sir. 

Q How many? 

A 30. 
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Q "13"? 

A 30. 

Q 30? 

A ~1r, 

Q How many survived o~ those 30? 

A We are only four-, sir. 

Q What happened to the ot~ers? 

A They died on the way. 

Q Why did-they die? 

A Lack of food and of the wounds. 

Q And the wounds that they had surfered? 

A Yes. And some tell from the precipic~. 

Q Do you know whether or not those Japanese that stopped 

you and tried to execute you were in the Army or Navy? 

A I think they are in the Army because their cap had 

a "star" on the top. 

Q Was it a cloth cap or a steel helmet? 

A It was a cloth cap. 

Q Cloth cap? 

A Yes, sir. 

Q , How many Japanese stopped you there? ... ... 
A I don't know. I don't know approximately how many 

are they, but when they stopped us they were just a few 

and ·when they told us to go back I saw that there were 

many Japanese who surrounded the mountain with fixed 

bayonets already. 

Q That is around the whole area where you were? 

A Yes. 

Q Could you tell about how many you saw? 
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A I do not lmow, sir; because l was too frightened 

and then I did not mind those things. 

Q .Did you suffer a wound on your neck as a result or 

being hit? 

A · Yes, sir·; I have. 

Q And will you show ~t wound to the Commission? 

A (Witness displays wound on back or neck.) 

Q You mentioned a conversation which you had with a .......... 

soldier? 

A Yes, sir. 

Q About who ordered those people killed? 

A Yes, sir. 

Q · was that man in the Army? 

A Yes, sir. 

Q And he was right there at the time where they were 

killing the people~ 

A No, sir. We were a little bit farther. 

Q That is before the execution? 

A Yes, sir. 

Q But it was on the way to the execution? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: You may cross examine. ,. 

1 CROSS EXAMINATION 

Q (By .Captl"in Reel) Were you in Baguio while the 

bombing took place? 

A Yes, sir. 

Q And do you remember the cathedral being bombed? 

A I remember, but we were already in Balatoc during 

that time. 
.. ' 
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Q You had already left Baguio? . 

A Yes, sir. 
.,._ 

Q Do you remember being given food and clotbing by 
, 

the Japan~s~ authorities while -you were -·still in Baguio? 

A Yes, sir. 

Q You did get rice? 

A Yes, sir. 

Q When you went out here to the mountains you saw a 

Japanese soldier who could speak English; is that right? 

A Yes, sir. 

Q How many Japanese soldiers did you see who could 

speak English? 

A I saw only one: that one who was gu;iding us to the 

place where they were executing. 

Q And I think you said he had a gun and a bayonet? 

A Yes, sir. 

Q And no saber? 

A None, sir. 

Q And he s nid to you in English after you heard these 

shots that the Americans did that; is that right? 

A Yes, sir. 

Q Can you tell us exactly what he said as near ns you 

can remember? 

A He said when we were shouting -- He said "No. 

Do not shoot. American enemy", hes-aid. 

CAPTAIN REEL: Will you read that answer, please? 

( Answer rel!).d) 

Q (By Captain Reel) Is that all he said at that time? 

A Yes, sir. 
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Q Did he say that -the Americans were shooting those 

1t1en? 

A No, sir. He just ' said that the enemy is coming to 

them. 

Q i1The enemy is coming 11 ?1 

A Yes, sir. 

Q Now, scmetime after that he said something about · 

"executing .everybody"; is that right'? 

A Yes, sir. 

Q And was that the only other thing in English that 

he said? 

A Yes, sir. That's the only thing. 

Q So all he said in English were two things: (1) 

"Don't shootJ The enemy is comingl". And the other had 
to do with General Yamashita ordering execution; is that 

right? 

A Yes, sir. 

Q And he said nothing else in English? 

A No. more said because they called for us already. 

They called for me, you see. 

Q Did he talk in Japanese? 

A He 'talked also in Japanese with his companions... 
Q Yes. Now, did he· tell you wben General Yamashita 

had told him this? 

No, sir. That's the only thing he said. "It was 

Yamashita•s (pronounced Ya-ma-shee-to•s) order to kill all 

civilians". 

·Q Did he say when there was such an order made? 

A No, sir. 
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Q He didn't say anything except that? 

A No; nothing, sir, because we w~r.e.· asking him "Why 

(they) are going ~o kill us" and. "We · do.,i•t have any tault", 

.nm that 'was .h!s ans•er • . 

·Q And did ·he say "Yaoashitai1(pronounced Ya-ma-shee-to), 

just like that" 

A Yes, sir. 

Q AM nothing else was said 1n English except those two 

things that you have told us? 

A Yes, sir. 

Q You were pretty excited nt the time, weren't you? 

A Of course. 

Q And you were frightened'? 

r. Yes. 

CAPTAIN REEL s No further questions. 

CAPTAIN WEBSTER: May I ask one question? 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess until 

1:30 this afternoon. (Witness excused) 

(Whereupon at 1130 hours a recess was taken until 

1330 hours 15 Noveraber 1945.) 
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AfTERNdON SF,BSIQN 
(The .trial was resumed, pursuant to recess, at 1330 

hours.) 
.. 

GENERAL REYNOLDS: . The Co111JJ1ission is in session. 

The Prosecution .may proceed. 

MAJOR KER.Rs Sir, all members ~f ·the Commission are 

present. The Accused and Defense Counsel are present. We 

will proceed. 

CAPTAIN WEBSTER: This is a continuation of the case 

which was last being heard by the Commission this morning. 

FRANCISCO REALIQUE 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined an~ testified as follows through 

Interpreter Angelo R. Celis, with Narciso E. Albano acting 

as "check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Please state your name? 

A Francisco Realique. 

Q Your age? 

A 32. 

Q Your nationality? 
" 

A I am a Filipino. 

Q Where is your home? 

A Barnotan, La Union. 

GENERAL REYNOIDS: ~111 the Prosecution also identify 

the location ·of that spot on the map? 

Q (By Captain Webster) What town or place is your home 

· near? 

A The 5th Battalion, Concor. 
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Q How rar is tha~ ~rom BagUio? 

A · . I .cannot deunt correctly how far it is frotn Baguio. 

Q Is it near San Fernando, La .Union? 

A "1es-, _sir• . · 

CAPTAI?l 'WEOOTER: rt is my understanding that San 

Fernando, ·ta Union, is approximat~ly in this area (indicatfng 

on map.) 

Q. (By Captain Webster) Where were you living on the 

10th or April of this year? 

A Samuyao. 

Q How far is that from Baguio? 

A I cannot ca lculate it, sir. 

Q Do you know the dir ection from Baguio? 

A I know it if I follow it from the street. 

CAP!' /lIN WEBSTER: Will you read that, please? 

(Answer read) 

Q (By Captain Webster) Is it between Baguio and a 

place called Rosaricxf 

A Yes, sir• 

. Q Wher~ . did you tf> from Samuyao? 

A We went to the lowland. 

Q With whom did you go? 

A There were many civilians with me who were going 

to the lowlands. 

Q How many? 

A ·About 300. 

Q Why were you going to the lowlands? 

A Just because we have nothing more to eat in that 
' 

place and beside~ the Japanese ' used to get our foodstuffs 
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if we stay there. 

Q Did the Japanese stop you on the .way to the lowlands? 

A While we were a little 'bit away from Samuya~, a 

Japanese soldier- t:iaited us. 

Q What did the Japanese do? 

A Ther searched our pockets and they·took our cigarettes, 

our money, belongings, clothes and rice. 

Q Did . the Japanese separate the men from the women and 

the children? 

A Yes, sir. 

Q V'ha t did they do with the men? 

A They grouped us togeth~r by tens. 

Q Which group of ten were you in? 

A The second group, ~ir. 

Q Were you tied with your hands behind your back? 

A No, sir, but the Japanese was aiming his bayonet at 

me. 

Q Where did they tAke your group? 

A They brought us to a certain precipice far away from 

the women. 

Q You say you were in the second group taken. there? 

f.. Yes, sir. 

Q Did you see what the Japanese did with the first 

group? 

A I saw it, sir. 

Q What did you see? 

A The first thing I saw was -- the first thing I know 

was that one from my group told me that the Japanese were 

killing those from the first group and then I t.ook a look 
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at them and I saw that _they were re~ ~ly starting to kill 
G 

those from the group No. 1. 

Q How many did you see killed? 

A I saw only one· while in· th~ a0t of being killed. 

Q How did they kill that one? -
A They struck him by the- neck. 

Q Did you stay in that place? 

A We were there end when we were brought to that place 

we stayed there. 

·Q How long did you stay there? 

A Maybe about two hours, sir. 

Q What did you do then? What did you do after that? 

A I told my companions when I saw them that they were 

killing those from group No. 1, that we had better run away. 

Q Did you run away? 

A Yes, sir. 

Q Were you shot at? 

A Yes, sir. 

Q Do you know how many times? 

A Many bullets were aimed at me, but only one landed 

on my body. 

Q Where did it hit you? 

~ A, In the right shoulder and the bullet went through. 

Q Did you go back to the place of execution at a later 

time? 

A No, sir, but we went near that place only where we 

were looking for our way; when we are looking for our way 

we go by that place. 

Q Wh8.t did you see near that place?. 
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A On the river near that place I saw bodies, I saw 

dead bodies strewn by the river•. 

Q Did you recognize a~y or those bodies? 

A Ye.s, sir. 

Q Who were they? 

A One is the grandmother of Arigelina Aquino. 

Q I~ that the only one that you identified? 

A There was ono more by th0 name of Luis but I don't 

know his family name. 

Q Now, who were the Japanese that stopped you and tried 

to kill those people? 

A I don't know them, sir. " 

Q Were they in .the army or navy? 

A They are soldiers because they have rifles and 

uniforms. 

Q Do they have stars on their uniforms? 

A Yes, he had a star on his hat, on his cap. 

Q Of the 315 people who left the town in that group, 

do you know how many survived? 

A Only two, sir. 

Q That is besides yourself? 

A Yes, sir. 

Cft.PTAIN WEBSTER: You may cross-examine. 

CROOS-EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) When you left Samuyao had there 

been some bombing from American airplanes? 

A There were, sir, but I don't know the place where 

they were bombing. 

Q Was there bombing in the place that you left? 
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A No, s_ir. 

Q Was there shelling anywhere in that neighborhood? 

Was there -shelling in th~ neighborhood 6f ~amuyao. 

A. -We could her r some, sir, but from a f ar distance. 

Q And didn't you leave ~amuyao to escape the bombing 

·and shelling? 

A .Because we had no more provisions in that place, 

that is why we left. 

Q And was it also to escape the bombing and shelling? 

A No, sir. 

Q Well, after you l eft did you see some airplanes? 

P Yes, sir, we saw airplanes fly!ng while we were on 

our way. 

Q And did the airplanes shoot at the Japanese? 

A We don't know, sir, because we don't know the place 

of the Japanese. 

Q Well, did they shoot at the people, at the Japanese 

who s topped you? 

I don't know, sir. 

Q. Was there some guerrilla fighting going on at that 

time near Samuyao? 

A I don't know of any, sir. 

Q Was there any near Rosario? 

A We don't know, sir. 

CAPTtIN REEL: That is all. 

Cf,PTfJ:N WEBSTER: That is all. 

(Witness excused) 
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FLORA LOZANO 
; 

called ~s a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn through Interpret~r Narcisco E. Albano, 

was examined and testifjed through Interpreter Albano a~ 

·follows, w~th In~erpreter Angelo P. Celis acting as 

"check" Inte_rpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Please stete your name. 

A (Through the Interpreter) Flora Lozano. 

Q Your age? 

A 30. 

Q Nationality? 

A Filipino. 

Q Were you in or around Samuyao on the 10th day of 

April of this year? 

A I was in Balatoc. 

Q Vlere you with n group of people who went from the 
•mountatns to the lowlands around thc.t date? 

A I wns, sir. I was one of them. 

Q Where did you join thnt group? 

A- Bnlntoc, sir; I joined them nt Bnlntoc. 

Q And you went with that group ,to Srunuyno? 

A Yes, sir. -.. 
Q And you left Samuyao with that group to go to the 

lowlands? 

A Yes, sir. 

Q How many were in tlw.t group? 

A We were more than 300, sir. 

Q How many of your family were in that group? 
.. 
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A We wer~ more · than 30, 

.Q Were any or your children in that gro~p? 

A There \Ve~e, sir. 
'. 

Q How tnany?- _ 

A There were three c~ldr~n, sir. 

Q Were you .in that g~oup when they were stopped by the 

Japanese? 

A I wns one of them, sir. 

Q Were you and your frunily tied by the Japanese? 

A No, sir, but they ~ound our eyes, they blindfolded us. 

Q Did they blindfold you near n slope on the mountain? 

A Yes, sir. 

Q What did they do to you and your frunily at thnt place? 

A They begcn killing, killing the other civilians. 

Q Who did they kill first? 

A In my group, I was the first. 

Q What did they do to you? 

A They strike me. 

Q Whereabouts? 

A At my neck, sir. 

Q Whnt with? 

A At -the back. 

Q Did you see them kill anyone else? 

A Yes, sir. 

Q Who else? 

A My rel~tives, sir. 

Q How many or them? 

A Four. of ·them, sir. 

Q · Hm1 did they kill those relatives? 
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A They cut their necks, sir. 

Q What _happened to you after they hit you 1n tho neck? 

A -. We rolle4 down from the precipice. 

Q How long did you stay nt the fo9t ot_·toot precipice? 
A i About one hour, sir. 

Q And then whnt did you do?.. 

A When it wns alrendy dnrk, we ran away. 

Q Did you go bnck tp the place where they tried to kill 

you? 

A No, sir. 

Q Did you ever try to find your children? 

A I tried to. 

Q Where did you try to find them? 

A I wont over those persons who have been killed. 

Q When did you do th~t? 

A After one hour, when we were about to leave. 
_) 

Q And you r,ent bnck then to try to find your childrerd 

A Yes, sir. 

Q Did you find your children? 

A I vms able to find only one. 

Q Vias that child living or dend? 

A Dend, sir • .. . 
Q How many bodies were there at the place where you 

found your child? 

A There were many, sir, but I didn't count. 

Q Cnn you tell us about how many? 

A Might be more than 200, sir. 

Q Have you seen nny of the members of your family 

since that day of execution? 
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A ~o, sir, only my sister-in-lnw. 

Q Who was it thc.t tried to kill you? 

A The Japanese, sir. 

Q Japanese soldier3? 

A Soldiers, sir. 

Q· Were ~ro many Jnpnnese around there? 

A There were many, sir. 

Q Did you see any Japanese officers? 

A I didn't see, but only those that were hnving arms. 

Q How were they armed? 

A Se.bars. 

Q Do you have c scar ns 

Japanese on t~t day? 

A I ho.ve, sir. 

a result ot being struck by the 

Q Will you show thnt scnr to the Court? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN UEBSTER: Just stnnd up. 

(The Vlitness rose nnd exhibited the back or her ne~k 

to the Commission.) 

CAPTAIN VlEBSTER: That is all, thank you; you may 

sit dovm. 

You mey ~ross exnmine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Did all of those Jnpnnese soldie rs 

have sabers? 

A Not all of them, sir. 

Q About how many of them? 

A There. were only four of them who have sabers. 

Q And how W\PY soldiers were there altogether? 
.,, 
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A Might bo there were more than 300. 

Q More than 300 soldiers? Do I understand thnt ·means 

~-soldiers? 

. THE_INTERPRETER ALBANO: She doesn't know whether 

they are soldiers or not~ 

Q · (By Captain Reel} 300 soldiers nnd 4 with sabers; 

ask her if thnt is correct? 

A · (Through the Interpreter) Yes, sir. 

Q Now, this town of Balatoc thnt you lived in, where 

is that with relation to Baguio; north, south, east . or west? 

A In the south or Baguio •. 

Q And approximately how many miles or kilometers south 

of Baguio is it? · 

A About 100 kilometers, sir. 

Q Now, tho place called So.muyao, was that south of 

Bo.lntoc? 

A Well, it is south of Bnlatoc. 

Q And how nnny miles or kilometers south or Balatoc 

is Srunuyao? · 

A I don't know, sir. 

Q Is it as far from Bo.latoc as Balatoc is from Baguio? 

A It is about that, sir. 

Q Now, after you left Samuyao with the other group 

did you keep on going farther south? 

A We continued south, sir • .. 
Q Now, why did you leave Balatoc? 

A Because we don't have onything to cat. 

Q And was there also, besides the food shortage, some 

bombing ond shelling? 
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A There w~re, sir; ther.e were shellings. 

CAPTAIN REEL: What was that? 

INTERPRETER ALBANO: . "There were shellings tind 

bombings." · _ · 

Q (By .Captoin Reel) And in your tr~vels south, did you 

coce. ncross nny· guerrill~ soldiers? -
A None, sir. 

Q Any American soldiers? 

A None, sir. 

Q And you left Balntoc the 10th day of April, is that 

right? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN REEL: That is till. 

GENEruJ. REYNOLDS: There is a question by the Commis-

sion. 

GENER/J. DONOVAN: Did the Japanese toll you why they 

were going to kill the civilians: 

THE WITNESS: (Through the Interpreter) No, sir. 

GENERAL DONOVAN: Why were you out of food? What 

happened to your food? 

THE WITNESS: (Through the Interpreter) They were 

confiscated by the Japanese. 

GENER/iL REYNOIDS: No further questions. 

CAPTAIN WEBSTER: One other question. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Can you tell approximntely 

where this place of execution was? 

A Between Smnuyao nnd Lnbayog, sir. 
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Q · Dq you know what province thnt is in? 

A I don't lmow, sir. 

CAPTAIN REEL: Can we have·· the ·spelling of thnt .last 

namel'l We didn't get.. the spelling. 

INTERPRETER ALBANO: L•a•b~a-y-o-g. 

Q (By Cnptain 1ebster) Is that n barrio ot some other 

town? 

A (Through the Interpreter) It might be, sir; I don't 

know. · 

Q C~.n you tell me where it is with reference to Rosario? 

A I cannot, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: That is all. 

Sir, thnt conpletes the evidence on that paragraph. 

, (Witness excused.) 

CAPTAIN PACE: Mrs. Hufana. 

FELIZA HUFANA 

called ns o witness on bohalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, wns examined nnd testified as follows 

through Interpreter Celis, uith Interproter Albnno acting 

as '' check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your nar.ie, please. 

A (Through Interpreter Celis) Feli.za Hufann. 

CAPTAIN PACE: This is evidence on Supplemental Bill 

of Particulars No. 90: the killing of civilians and the de­

struction of property in San Junn and San Fernando, La Union 

Provi&ce. 

Q · (By Captain Pnc·e) Where do you live? 

A In the town of Son Fernando, La Union. 
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Q · -Where did · you live on January 18, 1-945? 

A In the b~io ~~ Negros. 

Q Is Negrqs also in Sen Fernando? 

A Yes~ •11"• . 
Q What happened in Bnrri·o Negros on the morning ot Jan-

uary 18, 1945? 

A The Japanese came nnd gathered people about the number 

of 135. When they gathered us 135 persons they brought them 

to our yo.rd. 

Q How do you know there were 135 people there? 

A They counted theo at our place and there were 135, 

plus the 17 of us whom they renoh 1n that place. 

Q Does thnt mean that there were 152 people 1n the group 

then? 

4 Yes, sir. 

Q What were the nges ~ sexes of these people? 

A Some of them were old men, old women, young ladies 

and children. 

Q Where did they take the 152 men, women and children.? 

A In the same place but under the brunboo trees. 

CAPTAIN PACE: V/111 you repent her answer? 

(Interpreter Celis about to translate to the witnes .s.) 

CAPTAIN PACE: No, yours. I didn't understand you. 

INTERPRETER CELIS: "Under the bamboo tr·ees," sir. 

Q (By Cnptnin Pace) Ylhnt did they do to you after you 

got to the bamboo trees? 

A They started killing and bayoneting some of us and 

by hitting others on their heads. 

Q What did .they Mt you on the head with? 
,. 
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A Only the sabers and the bayonets were the one~ they 

used. 

Q 7ou nenn they hit some of the p~ople on the necks with 

sabers'?' 

A Yes, sir. 

Q What happened to you? 

A I also suffered from their bayonet tlu:usts by the lett 

side of my body. 

Q How ~any bayonet wounds did you receive altogether? 

A There were seven wounds, sir. 

Q Were your husband .emd your son killed there? 

A Yes, sir. 

Q Out of 152 people that you stnto were taken there, 

how onny ot them survived? 

A Only three, sir. 

Q Were all but three ot the 1;2 persons killed by the 

Japanese soldiers? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN PACE: You mey/ inquire. 

CAPTAIN REEL: No questions. 

CAPTAIN PACE: Thank you very much. 

(\"/1 tnes s excused.) 

2340 



JOSE EVANGELISTA ~. 

called as a witness on behalf or the Prosecution, being 
" 

first duly swom through In~erpreter Naro11o_E. Albano, 

was .exami'ned -and testified as 'follows, through Interpr_eter 

Albano and "check" Interpreter Angelo- R. Celis: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By_Cap.tain Pace) Give your name, please. 

A Jose Evangelista. 

Q Where do you live? 

A I live in the poblaoion or San Fernando. 

Q What province? 

A La Union. 

Q Now, on January 6, 1945, where did you go? 

A I went to the .barrio ot Dalayap. 

Q Is that also 1n -La Union Province? 

A It is a barrio 1n the Province of La Union. 

Q What did you see when you went to that barrio? 

A I saw some dead bodies of about 600 persons. 

Q Can you tell what happened to those 600 persons? 

A Some of them have been beheaded, including my uncle, 

and those children have been bayoneted. 

Q Did you notice anything else about the bodies? 

A They were tied in the back; their hands were tied in • 

the back. 

Q What about the houses in the town when you went there? 

A The houses were burned, sir. 

Q Did these 600 bodies, or can you tell us whether they 

were men, women, and children? 

A They were old men·, old '!omen, and children. 
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...... 
CAPTAIN PACE: · You may cro·ss· examine • 

.CROSS EXAIIINATION 

Q (By Captain Reel) Wera these bodies all 1n Qne place? 

A Yes, s-ir. 

Q Was there considerable guerrilla activity in the 

region_at that t~me? 

A There was not, sir. 

Q Do. you lmow or the Volckmann guerrilla activities at 

that time1 

A They were not there, sir. 

Q · Do you lmow or any guerrillas ·that were there at that 

time? 

A I didn't know of any, sir. 

Q What day was this that you went to Dalayap? 

A The 26th ·or January. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN PACE: Thank you very much. 

(Witness excused.) . 

GENERAL REYNOLDS: There will be a recess for ap­

proximately ten minutes. 

(Short recess.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session. You 

may proceed. 

MAURICIO JACOLON 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn through Interpreter Angelo R. Celis, was 

examined and testified as follows, through Interpreter 

Celis and "check" Interpreter Narciso E. Albano: 
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DIRECT. EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A Mauricio Jacolon. 

Q Where do you-_live? 

A I live 1n the t.own of San Juan, barrio Casilogan. 

Q Did you live in the barrio· CasilQg~, San Juan, on . 

· January 18, 1945? 

INTERPRETER CELIS: Will you please read the question? 

(Question r~ad.) 

A (Through Interpreter Celis) I was there, sir. 

Q (By Captain Pace) Did the Japanese come there on 

that morning? 

A They came, sir. 

Q What did they do? 

A They killed many persons, sir. 

Q Did you help bury those persons that they killed? 

A Yes, sir. 

Q How many dead bodies did you count? 

A Fifty, sir. 

Q Were they men, women, and children? 

A Yes; sir. 

Q How had they been killed? 
.. ... .. '"'t 

A "' They were killed by the Japanese, · sir, by bayonet. 

CAPTAIN PACE: Will you please read the answer? 

(Answer read.) 

Q (By Captain Pace) Did the Japanese do anything to 

the houses in your barrio? 

A · They burned the· houses. 

CAPTAIN PACE: You may inquire. 
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1· CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Do you know of any guerrilla acti-

vities in the· vicinity of San Juan during Jan~ry ot 194;? 

A There was none, sir. 

CAPTAIN REE;L: That is all. 

(Witness excused.) 
-

CAPTAIN PACE: Ir it please the Commission, that com-

pletes the testimony on ·Paragraph 90 of the Supplemental: 

Bil~. 

At this time I would like to otter the evidence 1n 

Bill of Particulars Paragraph No. 40, the murder of 

Candido Jabson, and the attempted murder of his wire an~ 

sister. 

(Statement of Mrs. Candido Jabson 
was marked Prosecution Exhibit 

· No. 322 for identification.) 

CAPTAIN PACE: At this time I offer in evidence 

Prosecution's Exhibit 322 for identification, the sta·i;ement 

of Mrs. Candido Jabson, taken by investigators of the War 

Crimes Office. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission desires that you 

read the most significant parts of this document. 

CAPTAIN PACE: Yes, sir. 

"Q · Please state your name, age and address. 

"A Raymunda Lati Jabson, 27 years old, Calle 

M. H. del Pilar, Pulo, Pasig, Rizal. 

"Q What is your occupation -and nationality? 

"A Housekeeper, Filipino. 

"Q Where did you live on February 20, this year? 

"A At Iloguin District, Pas1g, Rizal • 

• 
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"Q Did the Japs come to your house on that day? 

"A Yes, sir, on 20 February 1945', 1n the morl)ing. 

•tQ How many Japs came? . 

11A Thirteen. 

"Q Were any officers With them? 

"A les, sir;. ·OJ\&. I knew that he -was an officer 

because he had a sword. 

"Q What branch of the service did they represent? 

"A They were land soldiers, not marines. 

"Q Did the Japs take hold or you? 

"A Yes, sir. They held me by the hand, and 
. . 

my 

husband interposed, saying that I was his wife and 

that we had a chlld. 

"Q How many of them held you? 

"A Only one, sir. 

"Q Was the officer present? 

"A Yes, sir. In fact, he was the one who held 

me. 

"Q And then what happened? 

"A . The Japs tried to force the women, but the 

women cried, and so the Japs left them without 

accomplishing their purpose. 

"Q Did anything happen later that day? 

"A Yes, sir. As night approached, the Japs tied 

my husband and me. 

"Q How did they tie you1 

11A Our hands were ~ied behind our backs. 
11Q_ Then what did they do to you? 

~· A ?hey separated us, and the Japs stabbed me 
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with a bayon~t. My husl?ftnd· was also stabbed with a_ 

bayonet', although I did not see the stabbing. 

"Q How many Japs stabb~d. you'.? 

"A . Only_one, sir ... 
. . 

·"Q. Was the Japanese otticer present? 

"A Yes, sir. 

i•Q How many times were you bayoneted? 

"A Three times. 

"Q Did they say anything at that time? 

"A No, sir. I was nervous. 11 

\ 

GENERAL REYNOLDS: There are other significant pages 

on page three. 

CAPTAIN PACE: Shall~ start at the top, sir? 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN PACE (reading): UI)id you see the others 
I 

bayoneted? 

"I did not see, but that is what they say. 

My mother-in-law can tell you about it • . 

"Did any of the Japs fire their guns at any 

or the civilians? 

"No, sir. 

"When you were stabbed with a bay~net, what 

happened? 

"They thought I was dead, and they covered 

me with grass. Then they left. 

"Had the other people been taken away at 

that time? 

"Yes, sir, but we were separated; that is 

why I can't give details about it. But-.my sister-
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in-law, Delfina .Jabson, was taken away. She was 

stabbed seven .times. My ·husband was round dead 

after being st.bbed; ancl-my mother-in-law was 

left in-_the house~ 

"Have Y<;>U ev~r seen your husband dead or 

alive t)'om that day? · 

"No, sir, I have not seen him. 

"Was your si~ter-in-law present when you were 

bayoneted? 

"I was very far from her. I learned only 

about it later. 

"What happened after they covered you with 

grass? 

"My brother-in-law, Francisco Jabson, looked 

for me and found me. He then brought me to the 

evacuation hut or a doctor whose name I don't. 
lmow. ! 

"How long was this after you were covered 

with grass? 

"Maybe about an hour. 

"Were you consc'ious all that time? 

"Yes, sir, but I could not move because I . 
', . 

was wounded. 

"Were you bleeding? 

"Yes, sir, in my breas1:. I did not move.. 
because I might lose blood, which would make 

matters worse." 

Is that sufficient, sir? 

GENERAL REYNOLDS: Read the statement about the 

< 
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brother-in-law being a guerrilla: "What is your brotber­

in.:.1aw1·s name?" 

CAPTAIN PACE: ?es, ~~r ·(reading): 

''What is.. your b:rother-1n-law 1s name? 

'.'Franctsco Jabson. 

"Where does he live? 

"In Bambang·, w1th my mothei--in-law .• 

"Do you expect him to come home soon? 

"I am not sure. I don't lmow where he can 

be found at present, because he was a guerrilla.'.' 

GENERAL REYNOLDS: Are .there any other statements to 

which the Defense wishes to invite our attention? 

(No response.) 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted in evi-

dence. 

{Prosecution Exhibit No. 322 tor 
identification was received 1n 
evidence and so marked.) 

(Statement of Delfina · Jabson was 
marked Prosecution Exhibit No. 
324 for identification.) 

CAPTAIN PACE: At this time I offer Prosecution's 

Exhibit 323 in evidence, the picture of the woman whose 

statement was just read. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted in evidence. 

(Photograph of Mrs. Candido 
Jabson was marked Prosecution 
Exhibit No. 323 in evidence.) 

CAPTAIN PACE: That picture, by tne way, is identi­

fied by the first question and answer on page 6 o~ the 

statement which was just received in evidence. 

,, 
,2348 



At this time I ofter 1n evidence PJ;-osecution's 

Exhibit No. 324 for identification, the state~ent or 
'I 

Delfina Jabson, the sister or the woman who~e statement was 

, jus:t ·reoe.Jved, 

GENERAL REYNOLOO: · You·may read significant parts ot 

the .statement. 

CAPTAIN PACE: The only parts, sir, that are not 

cumulative, is the statement concerning when she was 

stabbed, starting at the bottom or page 8: 

"What did they do? 

"They brought us, Raymunda, Candido and I, 

downstairs. • 

"What did they do afterwards? 

"They brought us to the fields. 

"What did they do when you reached the 

fields? 

"They separated us. Then the Japs bayoneted 

me and covered me with grass. 

"Did you see what the Japs did to your 

brother Candido and your sister-in-law Raymunda? 

"No, sir. 

"How m~y times did they stab you?
,l 

"Seven times. 

"Who found ·you? 

"My brother, Francisco Jabson. 

"Were you taken to a doctor? 

"I was brought to a hut and the next day I 

was brought to a doctor. 

"What position were you 1n when you were 
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bayoneted? . 

'~I was .lying down. I 

"Was any one ho!ding ·you on the ground? 

"A tiap pushed ·me to the ground and 
~ 

stabbed 

· me. 

"Was the Jap off·1cer there.? 

"No, sir." 

9ENEllAL REYNOLDS: Are there any other statements to 

which the Defense wishes to invite our attention? 

(No response.) 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted in evi-

dence. 

(Prosecution Exhibit No. 324 for 
identification was received 1n 
evidence and so marked.) 

(Statement or Francisco Jabson 
was marked Prosecution Exhibit 
No. 325 for identification.) 

CAPTAIN PACE: At this time I ofter as Prosecution's 

Exhibit No. 325 for identification in evidence; the state­

ment of Francisco Jabson. 

GENERAL REYNOLDS: You may read significant parts or 

the affidavit. 

CAPTAIN PACE: Sir, I believe the Commission has all 

the evidence before it now. This statement simply corro­

borates what the other witnesses have said, and it tells 

of the finding of the body of Candido Jabson and the two 

girls wounded in the field, 

GENERAL REYNOLDS: Does the Defense wish to invite 

..the attention of the Commission to any particular state­

ment? 
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COLONEL CLARKE: None, sir. . 

-. GENERAL REYNOLDS : The document is accepted_in evi-

dance. 

(Prose_cution Exhibit No. 3125' for 
identiticati0n was received in 
evidence and so marked.) 

CAPTAIN PACE: That C?mPletes the Prosecution's 

evidence on Paragraph 40 of the Bill of Particulars, sir. 

/~ 

I 
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,CAPTAIN CALYER: If tne Commission please, the next 

item to be presented is conc~rned with murders in Polo and 
~ 

Obando, Bulacan Province~ · covered in Bill -of Particulars 

Nos •. · 72 ·-and 82 • 

Mrs.· Manuel. 

FELICIDAD·MANUEL 

called as a witness on behalf or the Prosecution, being 

first d~y sworn, was examined and testified as tollows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) Will you state your name, please? 

A Felicidad Manuel. 

Q What 1s your residence? 

A No. 10 Kangkong, Manila. 

Q Will you speak a little louder, please, and toward 

the Commission? 

A No. 10 Kangkong, Manila. 

Q What is your occupation? 

A City Councilor, Manila. 

Q Where were you living on September 10, 1944? 

A Polo. 

Q Did you see some Japanese coming on that day? 

A Yes, si~. 

Q About how many? 

A Maybe 20 riding trucks. 

Q How were they dressed? 

A In khaki uniform. , 

Q Were there any marks on the uniform? 

A "Stars" and --

Q Where? 
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A Sometimes here (indicating above right breast) and 

· · there (indicating head). 

Q And on the cap? 

A Yes ·, sir.. . · 

Q · . Now will you t ell the Commission what you saw and 

heard on that .day? 

A I saw them getting out from the trucks and ·gnther 

_ themselves in all these cross-sections of the stree ts sur­

rounding all the barrios, and the whole municipality was 

surrounded. Then at 3:00 o'clock they were picking al-

ready the men from · Polo. Ther~ wns a mnn near my house, 

about three houses from -me . I heard the moaning. It wns 

Captain Aurelio Ramos. 

Q - This was at J: 00 o'clock in the morning? 

A Yes, sir, 

Q What happened nt 6:00 o'clock in the morning? 

A At 6:00 o'clock they began machine-gun the whole 

barrio, different barrios. 

Q Did they round up the men in your barrio? 

A Yes, sir. They round up all the men including my 

two sons -in-law. 

Q About how many were gathered altogether? 

A More than 500 men were gnthered in the church of 

Polo, !n the municipal building. 

Q What weapons, if any, did the Japanese have with 

· them? 

A Machine guns ;_ guns ; I saw them w1 th two tanks --

two tanks. 

Q Did they have anything else with them? 
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A Many dogs; bloodhound dogs. 

Q What happened? 

A 
~ 

Well, after all men were rounded the city mayor 

and the chief· of police _were walking and shouting to the 

people and s~id that · "Those who are hiding_must go to the 

municiplll building,, because __if you are round in your house 

you will be killed on the spot". So that those that are 

already hiding went and found the municipal mnyor and'the 

police. 

Q Did you go to the municipal building that day"? 

A · Yes, sir. We were bringing f66d. About a hundred 

women go with me, try to bring food in the municipality, 

but we could not go near the municipality. 

Q Why'? 

A Becnusc they were already weeping. I heard already 

the moaning, the weeping and the shouting of the Japanese. 

I heard "Oh God ' "Mother!" like that, and I know very 

well from the sound of the voice that something terrible 

was going on i~ the municipality. 

Q What did you do with tho food? 

A About 10:00 o'clock we came back home to bring other 

hot food at noon. 

Q Were you allowed to take thnt food to the men? 

A No, sir. · 

Q What else did you see nt the municipal building? 

A I saw men coming out bleeding, with swollen faces, 

and the "magic eye" doing like this and doing like that 

(nodding). 

Q What do you mean by "magic eye"'?' 
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A A man wrapped around the body w1 th nothing but eyes. 

Q What happened to those men whom the "magic eye" se-
-. 

lected'? 

A They go tQ the church. 

Q What ·did y("lu . soe o·r hear there? 

A Tqe same thi,.ng, sir: the 9ame mvaning, Qho~~£ng und 

' clubbing of people by the Japanese. 

Q Ho~ long did the men stay at the church? 

A From 6 :00 o'clock to about 8 :00 0 ·1 clock at night; 

about 7:00 to 8:00. 

Q You mee.n from 6:00 o'clock in the morning until 7:00 

or 8:00 at night? 

A Yes, sir. 

Q And Vlha t . happened in the evening? 

A In the evening a handful of those were selected to 

be sent out and all the r est wero tied up, brought in the 

truck. Some were brought to the ceme t ~ry and some we do 

not know where. 

Q Did you hoar c.nything after that in the direction 

of the cemetery'? 

A About 8:00 or 9:00 we heard shots in the cemetery --

continuous shots in the cemetery.
"" 

Q Did you see any of the men who were taken to the 

cemetery after they hnd left? 

A Not until the next day, sir. 

Q Then what did you see? 

A I went to look for my two sons, the ones that were 

in the cemetery, but unfortunately I saw about a hundred 

of them piled. I could not count them because they were 
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all packed in one big graveyard there. 

Q Did you ·see one mnn who escaped? 

A Yes. Somebody to1.d me- .that one or my sons-in-law 

was the . one that was machine-_gunned in the cemetery. He 

escaped when it was very da~k and he crawl over. 

Q Did that person tell you wh~t happened? 

A Yes, sir. The boys were allowed to dig and when 

it was very big and deep, than they were machine-gunned 

and they fell dend. 

Q Abo.it how many bodies did you see at the cemetery? 

A Well, I could not exactly count, but it is about a 

hundred according to the piles that we ho.ve seen. 

Q Do you know how · mnny who were in Polo on that day 

are now missing? 

A About five or six hundred men. 

CAPTAIN CALYER: You may examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q . (By Captain Reel) Let us go bnck to the beginning 

for a minute. I think you said that twenty truckloads of 

Japanese came to town on the 10th of December, 1944. Is 

that right? 

A Yos, sir. 

Q And something happened at 3:00 o'clock in the 

morning. Who.t wc.s that? 

A They were pic.lcing the men. 

Q Yes. But something else happened, didn't it? 

A Yes, sir. 

Q What was thnt? 

A They were trying to round up all the places and put 



themselves in the strategic points, shouting. 

Q Who ~as Captain Aurelio Ramos? 

A That was an ex-USAF'n man, surrendered already. 

Q Yes • . And what .. was his connection with this? 

A I don't krio~. He was . just taken. 

Q On your direct examlnntion y.ou started to t~ll us. . 

something about him. Was he a guerrilla? . 

A I don't know if he was a guerrilla, but I know that 

he was an ox-USAFFE member from Bnta~n. 

Q Was he tnken by the Japanese? 

A Yes, sir. 

Q Did he tell the Japanese o.bout other poople in the 

town? 

A I don't know, sir. 

Q Was ·he the first one taken? 

A Yes, sir. 

Q First they took him before thoy took anybody else; 

is that right? 

A No. I did not sny, sir. 

Q Why did you mention him in particular before you were 

cut off on your direct examinntion? 

A Because he wns the first victim that was taken from 

Polo. 

Q How do you know he was the first? 

A Because of the fact that until now, sir, no sign of 

him. 

Q And that's the only reason why you know he was the 

first one? 

A Yes, sir. Because the next -- I met the family 
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------

.. 
----~the next . day~--They we:fe~c~ '._ntey-s-aid--that--he- wa 

. . 

clubbed and beaten by the Japanese. 

Q You told -us that at 3:00 o~clock in the morning they 
I 

first t ,ook _this Captain Aurelio Ramos · and that he was- the · 
. . 

first one. N_ow, I want to know how -you know_that he was 

the f~rst -· one that was taken a..t 3:00 o'c~ock in the morning. 

A As far as I know, sir. That 1s only as tar as I 

know. 

Q I lmow it is as fnr as you know, but how do you know? 

Did you see it? 

A I heard it because he was only ~hree houses from my 

house. 

Q And nobody else was taken for three hours, until 6:00 

o'clock in the morning; is. that right? 

THE WITNESS: I beg your pardon? 

CAPTAIN REEL: Will you read the question? 

(Question read.) 

A I cannot tell anything, sir, except what I know. 

Q (By Captain Reel) Well, isn't that what you lmow? 
' A I could easily tell you, sir, because I heard it. 

I don't want to say anything that I haven't seen. · 

_9 Is it true or 1s it not true that aside trom this 

Captain nobody was taken from that town until 6:00 o'clock 

in the morning? 

A Many more were told that they were taken, but I do 

not want to give hearsay, sir • 

. Q You don't want to change any te·stimony that you gave 
I 

for Captain Calyer? 

CAPTAIN CALYER: I object to that characterization, 
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-----~ . ----. ---

· if the Commission please. 

CAPTAIN REEL: I nm no.t "char acterizing" it, sir. 

I am· merely asking the question. 

GENERAL REYNOLDS: The Defense is entirely out of 

order -and will ' phrase the question iri a dignified manner 

and refrai~ from implied charges. 

CAPTAIN REEL: I won't press the question, sir, if 

you ov errule it; but I wish to explain t hat ther e was no­

thing to be implied. I mer ely wanted to know in light of 

the witness• present answers as t o whe ther she did desire 

to make a change . I will not press thot line of questioning. 

Q (By Cnpta in Reel) Now, ther e W€t"e many guerrillas 

in Polo, wer e ther e not? 

A Yes, sir. 

Q And they had been very active prior to this time , 

had they not? 

A That's what I have heard, sir. 

Q This "magic eye" that you t ell about, was he a 

Filipino? 

A Nobody could tell because of the eyes, but I know 

it is a Filipino. 

Q You heard ··him talk1' 

A I did not hear him because we are -- the distance 

is from Mre to there (indicating width of courtroom), 

· only he does not talk, only in that nodding and like that. 

Q And you saw 100 bodies; is that right? 

A Yes, sir. 

Q Some of the people have moved away or evacuated 

• 
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rom.-Po o, bave tneynoff -- - ~--- -------
A Yes, sir. Some or them are evacuees; some are res1-

dents or Polo. ' · 

CAPTAIN RQL: No turther questions. 

~DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captn4l Calyer) Mrs. Manuel, did you hear t~t 

there were other people taken about 3:00 o'clock in the 

morning? 

A I have heard only, but I have not seen. 

CAPTAIN CALYER: That's all. 

CAPTAIN REEL: Well, I have another question in light 

of that testimony. 

RECROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Although you heard other people 

taken at 3:00 o'clock- in the morning, before you heard any­

thing else you heard about this Captain being taken; 1s 

that right? 

A Yes, sir. 

Q Now, how much time elapsed after the Captain was 

.taken before you heard about anyone else being taken? 

A The next day, sir. 

CAPTAIN REEL: Thank you. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) Mrs. Manuel, you don't mean 

that no one else was taken until the next day, do you? 

A. No. I mean that I have heard it the next day. 

CAPTAIN REEL: Well, --

GENERAL REYNOLDS: The Commission will interrupt to 
' 

say that cross examination or this witness is terminated. 

) CAPTAIN CALYER: Thank you, Mrs • Manuel. That 's all. 

-(Witness excused.)
,: 
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-:------ - -·~-..,..._'.:__· -· ..!lENABQ_ J.AClN'l'O 
•called as a ·ntne~s on beha~t _or the ~rosecution, being first 

_duly ·sworn, was examined · anti tes-tified as . f9llows through 
. \ ·. · -

Inter~_rete! R~a~, ·w1 th Interpreter Go junco acting as "check" 

Int! rpreter:-

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) What is your name? 

A Genaro Jacinto. 

Q Where do you reside? 

.. A Obando. 

Q Are you the Mayor of Obando? 

ft Yes. 

Q Did you see some Japanese come to the Barr_io of 

Paco, Town 1 of Oba.ndo, on the 10th of December, 1944? 

. A Yes, there were some Japanese. 

Q Will you explain to the Commission what happened 

that day? -
A Yes. On the 10th of December, 1944, at 3 o'clock 

in the morning ,the Japanese came to the Barrio of Paco, 

riding in trucks and some of them in tanks. As soon as 

they arrived there they looked for me and they asked the 

people for me. They did not ha~e to wait long before .they 

· arrested me. When they arrested me they hog-tied me right 

·away. I was brought to the schoolhouse in Paco. 

Q Do you know what branch of the service these Japanese 

belonged to? 

A I tlink they were both from the navy and the army. 

Q What was that? 

A I think they were both from the navy and the army. 
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. . 
DDRPRBDR RCl>AS 1 . Accordinc_to ·the witna••,

··. . 

· · Jr•r• llixe4, acne trm.. the any and •• trca tbe na~. 
.. . . ' .. . ' . . ., 

CA.PTA.IM CALJBR:. Wun t ' there ,wth1n1 •U• he MU?.. . . .~ ., 
'. ' 

~~. RODAIJ'a ·· And .they alao were aocc:apap1ecl 
. . ..,;- . ..· . ,, . 

by _a_cme P1~1p1Jl0.s ·•~ ~te4 to the P•«?Pl•, wh~• eyes 
. . . 

were .-~~indtol~~. . ., 

Q (By Captain Calyer) ••r• there 10M who wve· m11_1... 

tary pol1ce? 
. 

A Yes, · I think they were llilitary police becauae they 

bro~t me to the AU,,ort Studio. 
I . 

Q What happened to you at ~he time they took you to · 

the ·school? I 

' ·A In the schoolhowse I was mistreated very 1111ch. I 

was beaten very much. My whole bqdy waa beaten by rod, an 
I 

iron rod as big as my thumb and they made a good job ot 

beating my legs .and my knees. 

Q )Yhat else did they do to you? 

' I A They were not content with that but they .tied me an4 

hang~ me. They asked me to stand o~ a chair ~ han,ect 

me to the ceiling • .When they hanged me they r•ond the 
. ' 

chair and then took hold ot my teet and they -atruok and 
, . . 

with their force they struek me against the wall. 
. . 

Q Did they do anything else? 

A ·That is all they did and atter that they asked me 
·, 

. . • I

since when I became a guerrµ1a. And even it I were not a 

guerrilla becauae or my -- because or the pain
' 
, -- I bad to 

admit I was a Major 1n the- Guerrillas ot Ob.ando, Bulacan 

·Province. 
.... 

Q Was that true? 
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A No, i ~ is not true. - . \. 

·Q Did you see ·any other people .mistreated? 
. . ' 

A Ther, were many who were mistreated inside the 

schoQlhouse!'' 
J 

Q What -was done , to those other peo.ple? 

A . They also did always exactly · what they did to me; 

they were beaten. 

Q Anything else? 

- A They were beaten, some weTe hanged and then others 

were asked to lay flat on benches and were given the water 

cure. 

Q How ~ong did you ~tay at the school? 

A From about 3 o'clock when I was broug~t to the 

schoolhouse until abo~t 8 o'clock at night. 

Q Did you have any food during that time? 

A ?'e went there without having taken .any food and 

until 8 o'clock we were not given any food. 

Q What else happened at the school? 

A After I had admitted that I was the Major of the 

guerrillas in Obando I was removed from bei~g hanged and 

they told me I was going, to be shot. When 1 ·1cnew that 

they were going to ~hoot me, I, on my bended knees pleaded 
-

with them to spare my life because I had many children. 

Q · What did they do? 

A They decided not to shoot me. 

Q Did you see the men lined up and made to pass before 

someone? 

A Yes. 

Q. Will you tell about that? 



A I think he is the -~PY who points _to people who are 

suspected of being guerrillas. 

Q Were there .so~e men po1nted~out?_. 

A Many; he P<:>1nted to many"·· 

_Q Do you know ·whether .those men were guerrillas? 
~ I , I 

A No, sir,- I do not know. 

Q What . happened to those men? . 

A I think they were killed because I did not see any 

one of them anymore after that. 

Q What did you see done to them while you were still 

there? 

A They were mistreated and they were beaten. 

Q Were they taken away from· Paco? 

A They were loaded into a truck about midnight. 

Q Where were you taken? 

A I was taken· to the Airport Studio. 

Q Is that in Manila? 

A Yes, in Manila," Azcarraga Street. 

Q Was that the MP head~uarters? 

A Yes, that is what I know of. 

Q How long were you kept there? 

A Nine days. 

Q After you returned did you make an official investi-

gation in the town? 

A Yes. 

Q And as a result of that investigation, how many men 

did you find had been killed? 

A According to my official investigations, about 200 

men were killed. 
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Q · . Now,' 1n February ot 1-945', did ·the Japanese cane 

again? · . 
. ..,. .

A Yes, sir. 

;:, Q. And did they -visit_ s_everal barrios : 1n the town durµig 
' . 

. the month or_ Feb~ry? 

Yes~ Fe,bruary 25't~ the7 went to· the barl'io near the . ,; 

river 1n the Town ot Paco, but they did not go to the town · 

itself. 

Q Do _you know what happened on that day? 

A Those Japanese who escaped trom Intramuros round 

themselves or ran to that part ot Obando, and that is where 

they caught my tamily. 

Q What happened to 7our tam~ly? 

A They were killed ·by the J~panese. 

Q What members or· your tamily were killed? 

A My wite Pacita Payawal; my niece, Encarnita Payawal; 
I 

my daughter, nine-yean--1.d, Luz P. Jacinto; my daughter, 

three-years-old, Rosario P. Jacinto, and my maid servant. 

The only one who escaped 1n the family ot mine is Tiburc a 

Reyes, who is now here with me, and who has a big c~t acros 

his back. 

Q Do you know anything about what happen~d at the.,, 

other barrios? 
I 

A Yes, 1n the Town ot Panghulo. 

Q What happened there? 

CAPTAIN REEL: We will object to the question unless 

the basis or the witness' information is laid. It is 

purely ·rumor and hearsay and we object to it. 

GENERAL REYNOLDS: The Prosecution may develop the 
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' . 

--·- -approach more ~ully. .----· - ·-

Q (By Captain Calyer) When wa• this 1nc1dsn~ in 

Panghulo that you &peak about? 

A On Febru~y _7th, 194-.5'.--. 
. . J 

Q How do you. know about what happened there? 

A ·Fran the repo~t• or people who were able tp bsoape 

from there. 

Q Was that an official report made to you as the llllyor 

or the town? 

A Yes. 

Q Will you tell what happened? 

CAPTAIN REEL: Sir, we object; this is taken tram 

reports of other people and making them official reports 

just because he was Mayor and that. does not make them 

official. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is not sustained. 

Proceed. 

Q (By feptain Calyer) Will you tell what happened? 

A On February 7th, 1n one part of the Barrio or 
I 

Panghulo there is a small house that contained many people 

and the Japanese went to ' this house and the moment they 

arrived there they hog-tied the people and they killed them • 
. 

According to reports, the women were separated from 

the men and the women were raped and later on killed. 

Q Do you know anyone who escaped 1n that barrio? 

A Yes. 
.,.,

Q Who? 

A Juan Etuijera and he was with me. 

Q Do you know what happened in any or the other barrios? 
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GENER.AL ·REYNOLIS: The Commission interr.upts to say 
---:----:---~-·.:_I_ ----- ---- ---~ -..._____ --- -------,-·-. -

that further questioni~g ot ' this .witness along that line 

would be redundant· and pr~ters discontlnui,ng it. .. 
. . 

. CAPT/lIN CALYERz ·All right, sir, .. we a-re .finished with · 

the witness. 

CROOS-EXAMIN/i TION . 
' 

Q (By C~ptain ·Reel) Between what dates were you Mayor? 

A 1938 until the preaent ·time. 

Q Were youUayor all during the Japanese occupation? 

A Yes. 

Q When Japane_se came on the 10th or December ___didn' t 

y_ou tell them that you were the Mayor? 

A I told them, yes. 

Q And did you tell them you had been the Mayor all 

during their occupation? 

A Yes. 

Q J\nd did they say anything about that? 

A They were accusing me to be a guerrilla, head of 

the guerrillas in Obando. 

Q ·Now, when these military personnel came, I think 

you said they were navy and army and MP's, the people who 

accompanied _them and pointed out the others, were they 

Filipinos? 

A I think they were Filipinos. 

Q Po you know who any of them were? 

A They were covered, their faces were covered. I 

cannot tell. 

Q I see. _About how many of these men were navy men? 

A · 1 did not count them• 

.. 
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Q How many men were there altogether.? - __ .:,_ 

A There were many; they go back and · forth from one 

town to another. I cannot· count them. 

Q Were approximately half of the~ navy men? 

A . I cannot tell if they· are, if one-half of them be-

-long to the navy· or not. 

Q Can you give us some idea of how many of them were 

MP's? 

A I c_annot tell be-cause they do not stay in one place; 

-they go back and fo~th! 

Q All right. 

CtPTAIN REEL: Will you ask the witness if he knows 

that I am roferring to. the men who· came on 10 December, 1944? 

.INTERPRETER RODf,S: Yes. 
... Yes. 

Q (By Captain Reel) Now, this official information 

that you got from other persons relative to occurrences 

in other barrios, ,,as '1 t part of your official information 

that the soldiers or sailors,whoever they were that came 

there, were escapees from Intramuros? 

Ci,PTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN CfLYER: That is all. 

GENERAL REYNOLDS: There wi 11 be a recess for 

approximately ten minutes. 

(Short recess) 
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;..,..--"----- -·--- ----·-
GENERAL RmOLDS.: Th; Comm:l.asion-is in session. You 

t ,. 
·may proc.eed. . . 

CAPTAIN CALY,ER: Juan, Etuijera• 

. · JUAN .ETUIJERA 

called as a witn~ss on behalf or the Prosecution, being 

first duly sworn through' Interpreter _Rodas, was examined < • 

and testified througJi Interpreter Rodas as follows, with 

Interpret~r Gojunco acting as "check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Cal.yer) What is your name? 

A Juan Etuijera. 

Q Where do you 1ive? 

A Obando, Katangalan • . 

Q How old are you? 

A 60 years. 

Q On the 7th or1February, 1945, did you see some Japanen 

at Panghuio? 

A Yes, in the place wher_e we were. 
,, 

Q How many did you see? 

A Eight. 

Q Do you know what branch or service they were trcn? 

A According to what I knQw, they are army D1en. 

Q How do you know that? 

A Because o·r the uniform that they wore, khaki shirt and 

khaki pants • 

Q Did ·you see any marks on the uniform? 

A I know there is an orr10er, because he brings with 

-him a sword • 

. Q Did you see 8nf stars on the uniform? 
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A Yesi on the cap~. 

Q What happened ·on thnt dny? 

A On February?, at about 4 o'clock in the afternoon, 

an officer cruµe, and then lnter was followed by three 

soldi-ers. 

Q What ·did they do to you? 

A After the three soldiers came, four more followed, 

bringing with them ropes. 

Q What did they do to you? 

A Before February 7 we evacuated to that house, and on 

February 7 these Jcpnnese came and they were looking around 

in the place, nbout the place. 

Q \'lhnt did they do to you? 

A They asked us why we were there, end we answered thnt 

we were hiding in that hut, or cottage. 

Q Did they round up the people or the barrio? 

A We were not tnkon; we were driven nway from the homes 

where we live. 

Q On the 7th of December, did the Japanese collect the 

people? 

A On what I remeaber, at Obando, the people ~ere zoned 

on December 10. 

Q We are now talking nbout February, 1945 

A I knovr; you snid "Dececber. 11 

Q If I did that, that is ny mistake. ¥/hat h~ppened 

to you on the 7th of February, 1945? 

A On February 7, when these Jc.panese came to our house 

with ropes, they went up ruid maybe by the order of their 

commv.nding officer, they search our bundles and the places 
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~ wnere we kept our things. 

Q Did they take the men, women and children from the 

town? '· 

A No, WO were there in that hut, 40 or us altogether • 
. -

. Q Was thet men, women . and ch1ildreri? 

A_. Yes. 

Q Now, what did the Japt:-.nese do to tho people in that hilt? 

A 1:hey tied. n11 ·or us, all men and tho old wooen. were 

tied together. The children and the young girls were not 

tied, and they were separated from our group. 

Q Now, whnt hnppened to the men? 

A After men o.nd tho old women were tied, one by one 

were taken downsto.ir's o.nd were kiiled, nnd bayoneted. I saw 

one who was bayoneted and wns throrm into tho ditch. 

Q Did you see more than one killed? 

A I did not see, because as soon ns they were taken down 

tho doors were closed, but afterwards I found o.11 my com­

panions in that ditch, because I was the last one that 

was killed -- tpat was suppos9d to bo killed. 

Q Now, what did they do to you? 

A I was taken downstairs, cy hands were tied nt IilY 

back, and I wo.s asked -- I wns pushed to the fish pond. 

Q Vfuat happened there? 

A He held the gun, and with full strength he hit me 

right here on oy neck. 

Q Whet part of the gun did he hit you with? 

A Tho handle, the point. 

Q Will you show the Commission the mark of that blow? 

A Yes, sir. 

il 
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• 
(The witness exhibited the back of his neck to the 

commission.) 

Q Now, what happened to you after that? 

A They threw ne into the _fish-pond, face down. 

·Q Here you str.uck agnint 

A I cannot tell lthether they ·hurt ·- me again. All that I 

felt was thoy stepped oh ne · to see whether I was dead or 

o.live. 

Q Weren't you struck on the shoulder also? 

A Yes, I was _struck once more on my shoulder with the 

butt of the gun. And I will show the Commission. 

Q Will you sho\'r it? 

(The witnoss exhibited his shoulder to the Cocmission.) 

Q While you were lying in the fish pond did you see . 

anyone else? 

A Yes. 

Q Who? 

A My niece, who is single, who happened to have fnllen 

beside neon my right side. 

Q \'/hat was her condition when you saw her there? 

A She called to me. She did not have any -- she was not 

tied, and then I told her to untie oe and that we are going 

to leave~ 

Q Had she been wounded? 

A Yes, she has a. wound in her nbdocen. 

Q Describe it. 

A Yes, she was bnyoneted in the abdomen and her intes• 

tines .crone out. - . 

Q Did you and your niece get out of the fish pond and 
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A Not in our _hut, but into another place. We . got awo.y 

.far rrori · that place. 

Q And d_id you have a c6nversn tion. with your niece at 

.that time? . . 
. . . . .,

A Yes. She was able to ta.lk to no, anc1 ·she wo.s asking 

for water because she was nlreo.dy dying o.t that tice. 

Q Di~ she say what hnd hnppened? 
-

.A It is .a sad story to tell, but she said that she was 

ro.ped and then wns bayoneted in the nbdonen, and then thrown 

into the fish pond. 

Q Did she so.y anything about other people who were with 

her? 

A She told me that nll -- she ond all hor conpanions 

there were rnped. 

Q How o~.ny were there? 

A I know of nine, o.nd two of then were n{'.rriec. 

Q Do you know how nany people were killed in the group 

that you were in? 

A There were 29 killed. 

Q Did that include wooen and children? 

A Yes. One of them is a baby 19 days old. 

THE WITNESS: 15 days. 

CAPTAIN CALYER: You r.my examine. 

CAPTAIN REEL: No questions. 

CAPTAIN CALYER: Thank you, sir. That is all. 

(Witness excused. ) 

.. 
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__ CAP1AIN CA!:,YER: Primitivo Rey~s. 

PRIMITIVO REYES. 

called as n witness on behalf of the Prosecution, p~ing 

first duly sworn, wns exm.iin~d and testified as ·follows 

through lntel"J}reter Roda, with Interprete:o Gojunco acting 

as "check" .Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Cnlyer) What is your nru:ie? 

A frimitivo Reyes, sir. 

Q Hovr old a.re you? 

A 14 years old. 

Q Do you remember seeing some Japanese la.st February? 

A Yes, I remember. 

Q Were you coming down a river in a. bont? 

A Yes. 

Q How many people were with you? 

A Around 5'0. 

Q Do you know Vlho some of those people were? 

A Yes; I know some of th

Q Who were they? 

A Laurie; Ca.rnitn. 

Q Were they girls? 
' 

A Y.es. 

ee. 

Q How old were they?
I 

A I do not lmow how old they ere. 

Q Were they big girls or little girls? 

A . Some of them were small. 

GENERAL REYNOLDS: Encourage the witness to speak 

louder. 
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All l'igllt,_ ~1~. 

(Translated by Interpreter Rodas to the witnes~.) 

Q (By Captain Calyer) Were there any. other people you 

lmew? 

A Ne more. 

Q- mint did the Jnpnnese do to you nnd the ·other pe9ple 

in the boat? 

A ~e were passing by and· they fired shots at us. 

Q \Vhat hnppened to the people? 

A Those who were tired at died. 

Q And then what happened after thnt? 

A After they fired at us one or the J apanese -- one of 

the Jo.panese crone nenr us. 

Q And whnt did he do? 

A Those who were still living were bayoneted farther. 

Q What did they do to the boat? 

A They turned the bnnco over, upside down. 

Q And what hnppened to you? 

A When the Japanese snw me he told ne to come out of 

the wnter, and then I wo.s slnshed here (iridicnting bo.ck or 

neck) by a bayonet. 

Q Vlns it a bayonet or a sword? 

A Sword. 

Q Will you show the CoL1Dission the scar on your back? 

{Indicating scar on bo.ck at bo.se of neck.) 

Q How many of the people who were in the bent are still 

al,ive? 

A Nobody else except myself. 

CAPTAIN CALYER: You may examine. 

2375 



CROS.$ EXAMI__NAT!ON 

Q (By Captain Reel) When in February did this occur? 

· A .25th or February. -. 

Q And where is this river? 

A · In Obando, nenr the onnal. 

CAPTAIN REEL: In Obando? 

INTERPRETER RODAS: In Obando. 

CAPTAIN REEL: Thet•s all. 

CAPTAIN CALYER: That's all. 

(Witness excused.) 

... 

. . 
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· · ---CAPT!IIN HILL : tr 1 t pleas-e ·t~e ·commission, the 

next incident which ·we will present wider the Bill of -Parti­

culars is Item No. 72. 

CAPT~!N REEL: If .the Commission please, on two 

different occasions we have been told that Item 72 .had been. 

completed. 

GENERAL REYNOLOO: Are y~u sure of the number? 

CAPT~IN HILL: Sir, 72 is the paragraph rociting 

generally the terrorizing, brutalizing, massacring and 

exterminating non-combatant civ111ans,men, women and 

children in the Philippine Islands. · Under that several 

incidents have already been pre~ented. This is just another 

one of them. 

GENERAL REYNOLDS: This coming incident will not relate 

to another item in the Bill of Particulars, will it? 

CtPTAIN HILL: That is true, sir. 

GENERf.L REYNOLDS: According to my recollection, 

we have had evidence on this particular item on Nos. 13, 

14, and 15. Is that correct? 

· MAJOR KERR: We 'have covered 13 and 15, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Proceed. 

GAVINA BANASIHAN 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Hill) State your name. 

A Gavina Banasihan. 

CAPTAIN REEL: May we have some indication as to 

wheri Item 72 will be completed so we may know for the purposes 
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- ot -euP pttepa-P.ation? It leaves us semewhat at -a-_loes. 

MAJOR KERR: When our case is completed, ti:ie~ 72 
.. 

.will be completed. Every_ case . in the Philippine~· also 
" 

relates to 72; I cannot give any par~icular time when we 

·will be through wit~ 72 • . 

Cf;PTAIN REEL: . we presume that eve~rything has · 

to do with 72; nevertheless there are 122 other particulars. 

There must have been some purpose in filing them. They 

might just have well only filed one. 

GENERAL REYNOLDS: The point do es not seem important. 

You may proceed. 

Q (By Captain Hill) Will you state your name again? 

A Gavina Banasihan. 

Q Where do you reside? 

A Los Banos, Laguna. 

Q How old are you? 

A 27. 

Q What is your nationality? Are you a Filipina? 

A Yes. 

Q Where did you reside during February of this year? 

A Los Banos. 

Q In what barrio of Los Banos? 

A San Antonio. 
II'

Q In which direction is that· from Los Banos? 

A North. 

Q And that is in the neighborhood of the Agricultm-al 

College, is it not? 

A les. 

Q I will ask you if you recall the day of February 25th, 
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1945, when Japanese soldi~rs came to · your barrio? 

A Yes. 

Q Will you tell ~he CQIDID1ss1on briefly exactly what 

happened there on that ·occasion? .· 
. . J 

A Yes. That ·happened about February 25th, Sunday 

mor.nirig about 4:3.0 and we were awaken~d and we~found that 

we are already surrounded by about 60 Japanese that were 

well-armed. 

Q \'!ere these members of the Japanes e armf3d forces? 
\ 

;A Yes. 
,/ 

Q Japanese soldiers? 
,I, 

A Yes. 

Q Go ahead. 

A After that they told us to ~tand up quickly. We 

stand up and they tied all of us, each of the small children. 

After they had tied us they spanked us, all of us. 

Q You mean they slapped you? 

A Yes. 

Q And after that what happened? 

· A After that they told us to walk and cross the river 

and after we are across the river the officer shouted and 

we found that other soldiers got pieces of wood and after 
' 

that tho officer shouted again. He told us to stay around 

and they separated the boys from us. After we have stayed 

around the children are separated also and this officer 

shouted again and they be_gin to bayonet us. After they 

bayoneted us, one of the soldiers pulled my hair and turned 

me around and looking to see whether I am alive. I just 

laid there aJ;)d after a few minutes I just opened my eyes 
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-slowly and looked where · these Japanese soldiers ,ite, 

whether they are still there and I -found that I am alone, 

the lone survivor. 

Q How many civilians ~ere taken into ..cust"Ody that day 

.in your . barrio by the . .Japanese? 

A We .are about 37. · 

Q And were they men, women· and children? 

A Yes, sir. 

Q How many times were you bayoneted? 

A Two times. 

Q Indicate to the Commission whet part of your . . body. 

A Through and through here and hor e ( ind.ice ting) • 

Q Did you s-ee the other· members of your group bayoneted, 

also? 

A Yes, sir. 

Q Can you tell the Commission how many members or 

how many persons survived that occasion? 

A About five wounded in my family and I am alone who 

survived; the lone survivor. 

Q You are the only survivor in your family? 

A Yes. 

Q But in the group of 37 there were five? 

A Five wounded ~ 

CAPT~IN HILL: 

CAPTAIN REEL: 

THE WITNESS: 

You may cross-examine. 

No questions. 

Tandaan mo1 Yamashita1 

(Witness excused) 
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FELICISil4A ORILLO. . 

called as a witness on behalf of the Prosecutio~, being ,fi~st 

~uly sworn, was examine4 an~ _testified ·as 
~ 

·follows: 
.. 

DI~ECT -~XAJ4I~ATION 

Q (By Captain Hili). State ·your name to the Commission, 

please_.- Will you s.tate your name, plea~e?· 

A Felicisima Orillo. 

Q Where do you reside? 

A Lo!:! Banos, Laguna. 

Q How old · are you? 

A · 2, year~ oid. 

Q What is your nationality? 
, 

A · F111pina. 

Q "'here did you reside during the first part of March, 

1945? 

A Los Banos, Laguna. 

Q In what barrio of Los Banos did you reside? 

A The Barrio of Malinta. 

Q Where is that from the Town of Los Banos? 

A Between the college and the town. 

Q About how far from the town? 

A ... One kilometer. 

Q , Do you recall anr members of the Japanese armed forces 

coming to your barrio on the 6th day of March, 1945? 

A No, sir. 

Q D'1.d any .Japanese come to your barrio that day? 

A March 6th? 

Q Yes. 

A Yes, sir. 
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Q Will you t -ell the Comnission just ·what happened -when 

these Japanese came to your barrio? 

A . March 6th, Tuesday, about 2 o'clock in the ~arternoon 

15 Japanese came and then-~ 

Q · Pardon· me just a minu·te. Were they Japanese s~ldiers 

ot sailors? 

A Soldiers. 

Q They told us to come down from our houses and then 

form a line. We were brought to the Barrio of Anos. Wben · 

we reached there the men were separated from the women and 

then they were tied two by two and was bayoneted. 

So to tell you the rest, the first two who was 

bayoneted was my brothers. 

Q How many people were taken into custody that day? 

How many civilians were taken into custody by the Japanese 

in your barrio? 

A More or less we are 49. 

Q And were you bayoneted? 

A I was bayoneted once. 

Q Will you indicate to the Commission where on your 

body you were bayoneted? 

A I beg your pardon? 

Q Will you indicate by pointing to your body whe~e you 

were bayoneted? 

A In the back. 

Q Did you see any of the- other civilians bayoneted 

that day? 

A Yes, sir. 

Q Do you know how many persons survived that particular 
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incident? 

A Eight persons. 

Q. Does that include yours~lf'? _ 
'-; 

J. Yes, sir. 

Q Arid then there were 41 civil_ians killed. ther.e at the 

Barrio of' Anos? 

A Yes. 

Q How many of your relatives were killed there? 

A Five. My mother, and my four brothers and that is 

~11. 

GENERAL REYNOLOO: What was the age of your brothers?· 

Find out from the witness the age of her brothers. 

Q (By Captain Hill) State to the Commission the age 

of your brothers that were killed there. 

A One is 18 and then the other 20; the younger one is 

6 years old. 

GENERP.L REYNOLDS: There is one other brother that 

you haven't given the Commission his age. Will you do that, 

please? 

THE WITNESS: 12 years old; I forget. - ,,. 
CtPTAIN HILL: You may cross-examine. 

CAPTAIN· REEL: No questions. 

(Witness excused) 
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LORETA MONTECILLO 

called as a witness on behalf of the Prose'cution, being 

·first duly sworn, was examined and testified as follows: ,. 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Ca:ptain H~l~) Will you st.ate four n~e; please, 

to the Cpmmission? 

·A My name, sir? Loreta Montecillo. 

Q And where do you reside? 

A Los Banos, Laguna. 

Q How old are you? 

A Thirty. 

Q Where did you reside during the month of February of 

this year? 

A Barrio Tadlao, Los Banos, Laguna. 

Q How far is your barrio from the town. or Los Banos? 

A One kilometer from Los Banos to that barrio. 

Q Which direction from· Los Banos? 

A Direction? 

Q Yes. Is it north, east, south, or west? 

A . North, sir. 

Q North? 

A Ye·s.. . _ 

Q Do you recall the date of 21 February 1945, when a 

group of Japanese came to your barrio? 

A Yes, sir. 

Q How many Japanese came to · your barrio on that oc-

-casion? 

A The 21st of February, six o'clock in the morning, 

eight Japanese went to our homes, and they pick up the 
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mens and bring them in another house. They say they will 

give them a meeting. After . that, at one o'clock in the 

afternoon·, they go to our . homes agail!, the ·Japanese, and 

tell to the wives of these mens to follow their husband ~so 
' 

that they will -be given by-pass. Then all the womens and 

kids follow. · After that, one hour ·we ~tay in that place,. 
. 

. and we are serit -home. But we are so crowded; all womens 

and kids are all together in a house. We stay there from 

1:30 until ;:30, with closed window and guarded by three 

Japanese. After that, around six o'clock, we were trans­

ferred in a big house; we are also crowded. One lady who 

is there three days show her kids to the Japanese and tell 

to pity her small baby, but the Japanese begin to bayonet 

us. 

Q Did they bayonet you? 

A Yes, sir. 

Q How many times? 

A Three times, sir. , 

Q Did you see any other civilians bayoneted there? 

A Yes, sir, I have seen plenty. 

Q How many .c_ivilians were rounded up and taken to this 

house in your barrio by the Japanese that day, if you know? 

A Mens -- maybe ~ens is around 80. Womens, fn the 

place where we are bayonet, we are more than 40, children 

and womens. 

Q And do you know how many persons in your barrio of 

those two groups that you have told us about survived or 

are living now? 

A Yes, sir. ~n the mens I don't know, because I have 
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not seen until now. But in womens, we are three; two 

womens and one small kids. 

Q Were any of your relatives killed there by the Japan-

ese that day? 

A .Yes, sir •. I got three · kids and one husband. 

Q · How old were your children that were killed?. 

A One is eight years old, one is four, and my small 

baby four months -- she got f_ive strike. 

Q H~ve you seen or heard of any of the men that were 

taken away by the Japanese that day, since then? 

A No, sir. 

CAPTAIN HILL: You may cross examine. 

CAPTAIN REEL: No questions. 

(Witness excused.) 

FERNANDO SILVA · 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Hill) Will you state your name to the 

Commission, please? 

A Fernando Silva. 

Q Speak louder, please. 

A Fernando Silva. 

Q And where do you live? 

A Los Banos, Laguna. 

Q What official position, if any, did you hold in the 

municipality of Los Banos, Laguna? 

A Chief of Police •. 

Q And during April of this year did you hold that same 

2386 



-positien?-

A Yes, . sir. 

Q Did you have occasion on or about the ·3rd day of 

April to go to the C4ll~ge ~hurc~? 

A Yes, sir. _ 

Q Near Los ~nos? 

A Yes, sir. 

Q Will you tell the Commission what you saw there on 

the College grounds in the ruins of the church? 

A On the 3rd of February I went to the College or 

Agriculture, to the chapel there. When I reached the 

chapel I see more or less 300 bodies who were burned, and 

I see only the skeletons and bones or the people who was 

massacred in that place. 

Q Now, how did you estimate 300 bodies? 

A Because I see the skull. 

Q And tell the Commission where these skulls and charred 

bones were. 

A They were scattered inside the church there, inside 

the church. 

Q Inside the church itself? 

A Yes, sir. 

Q Now, did you reside down in Los Banos in February or 

this year? 

A Yes, sir. 

Q Do you .recall on the 28th of February a group of 
' ., ~ .Japanese coming to your home? 

A Yes, sir. 

Q Tell the Commission about that. 
,. 
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A It was on February 28th, at about 11:30 .in the even-

ing. Thirty Japanese come to my house, and then open the 

door by for~e -~ 

· Q . Were there any other people gathered .in your house at 

that time? . 

A .Yes , sir·, we are about ,o people 1n that house, sir, 

Q Were they all civilians? 

A Yes, sir, 

Q Were they men, women, or children? 

A Yes, sir. 

Q Go ahead. 

A Then the Japanese forced the door, and then one of my 

companions by the name of Sebero Seguerra tried to stand, 

and then the Japanese just stab him, bayoneted him, and 
I 

he was killed. Then he bayoneted me three times, but il was . 

not killed, because I jumped to the window, and then after 

three minutes I went back to the house and tell the Japan­

ese that I was a "ganap", because there was a Kempei. Tai 

who understood how to speak English, at that tinle. Then 

after that he · told me if the people were "ganaps," all the 

people living there were 11 ganaps, 11· and I said they were 

all 11 ganaps, 11 and then he told me that_nobody will come 

down, and they leave us and take the body who was killed. 

After that they went to the house near my house, and 

then the Kempe1 Tai called the men inside, beca~se he 

knows how to speak Engl,ish, and he said, 11 I want all the 

men outside," and when the men come out -- there was a 

small child who come out first, and they run near my place, 

and then two Japanese followed that small child and then 
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-- bayoneted him, and I saw- him- bayoneted thr.ee· times. 

After that . they went back .-- ·at the back or !DY house, 
' . .. . 

Qnd there- they again calle.d · the_men inside the house, and 

when the women and meo are oqming out they started bayonet-
. . .· 

ing the ·men without ~Y qu~stion at all. 

Q How:many civili_ans were killed there at your house 

that night? 

A In my house one civilian was killed • 

.Q How many were killed there in your yard? 

A In our yard there are about 50 men. 

Q About 50 men? 

A Yes, sir. 

Q Were there any women or children killed there that 

night? 

A Yes, sir; that is includ.ing women and children. 

Q Go ahead, if there is anything else that you want to 

tell the Commission about. 

A The next morning the Japanese picked all the men in 

that nearby house, and then told us to bury all the men 

that was massacred. The first body we buried was the body 

of David Gardner, the son of an American oficionado. He 

has also a son who is still alive on that morning. A 

Japanese captain -- I am not sure if he was a captain, but 

he was often called a captain -- Captain Konishi -- who 

assigned us a Japanese to get the bayonet and then stab the 

boy who was still .alive in the morning, that was the sur­

vivor of the massacre during the night time. 

Q Were you bayoneted, yourself? 

A Yes, sir, but I was not killed. 



Q How many times were yo~ bayonetec,? 

A Three t1mes, sir. 
•' 

Q Indicate to the Coimnission, by poi~tµig on·your body, 

the places where .you _were bayoneted. 

A.. The first · tilpe I was bayoneted right in that place 

(in~icating), ·and I ·jumped 1n the c~~er of the house, and 

then another Japanese bayoneted me;and when I was standing 

at the window another ·Japanese bayoneted me right here (in­

dicating), -and I jumped to the window. 

Q Now, your house was located right in the town or Los 

Banos, was it .not? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN HILL: You may cross examine. 

GENERAL REYNOLDS: Show the Commission the wounds~ 

CAPTAIN HILL: The Commission would like to see your 

wounds. 

THE WITNESS: I was not killed, sir. 

Q (By Captain Hill) I thought you said you were bayonet-

ed three times. 

A I was bayoneted three times, but I was not hit. 

Q You mean y·ou don't have any wounds from it? 

A Yes, sir; I was bayoneted, but I was not hit. 

GENERAL REYNOLDS: He may have meant that the. Japan­

ese attempted to bayonet him and he jumped away, and one 

member of the Commission understood it that way in direct 

testimony. 

CAPTAIN HILL: I understood he was wounded, and he 

• told me l~st night that he was, three times. 

THE WITNESS: Bayoneted three times, but not hit. " 
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Q (By Captain HUl) T}\ey didn't actually jab the~bayonet 

· µito you? 
~. 

A le~,. sir. 

Q But th~y attempted to? 
. . _. 

A ·They_ attempted to baronet -me three times. 

Q _Did you s~e any of' these other civilians blfonet~ 

there, killed? 

A Yes, sir. 

Q How many of them did y.ou actually see bayoneted and 

killed? 

A About 15 of them. 

Q About 15'? 

A Yes, sir. 

Q And did you see, besides those 15 -- did you see 

other bodies the next morning that had been bayoneted and 
(

that were dead? 

A Yes, sir; there were about 50, sir. 

Q Altogether? 

A All together. 

CAPTAIN HILL: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) You told the Japanese that you were 

a member of the 11 ganap11 ? 

A Yes, sir; that was after I was bayoneted. 

Q Well, was that true? Had you been a member of the 

gEl?lap? 

A No, str. 

Q We~e there many ganaps 1n that area? 

t'\. A None, sir. 
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----·- · -- Q ·· --:None -a:t7111? -· m:iat made you--teli.- the- Japane&e that 

you were a member of .the ganap? 

A Again:, sir? ~ 

Q Wh.a.t caused .you to tell the Japanese that you were a 

member of the ganap?· · 

A Because duri;ng that day, sir, the day before that ~ay, 

Aurelio Almazan told the people to get an armband tor -the 

ganap. 

CAPTAIN REEL: Will the reporter give me that name he 

mentioned? 

·THE REPORTER: Aurelio Almazan.· · 

Q (By Captain Reel) Who was he? 

A He was former Mayor of Los Banos, Laguna. 

Q Now, did you know what the ganap was? 

/ A Yes, sir. · 

Q Were there guerrillas active in that town? 

A I beg pardon. 

Q Were there guerrillas active in or near Los Banos? 

A I don't understand. 

(The question was translated to the witness by 

Interpreter Gojunco.) 

THE WITNESS: There was no guerrilla in the town, sir. 

Q (By Captain Reel) Were ·there some nearby? 

A From the mountains, I hear there are guerrillas in 

the mountains. 

Q Do you know of any guerrilla attacks that occurred 

near Los Banos? 

A I just hear, sir, but I don't know anything. 

Q You did hear of some? 
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• 
-

A Yes, sir. 

Q Y_ou didh 't see any dead Japanese ~oldiers? 

A I beg pardon? 
": 

Q You didn't .see any d~ad Japanese soldiers? . . 

A No, .sir, I didn 1t "See. 

Q Did yo~ hear of ,any? 

A No, sir. 

Q When you went back there on the 3rd of April you 

round some bodies in the church, is that right? 

A Yes, sir. 

Q And was the church damaged? 

A It was burned, sir, 

Q Were there holes 1n it? 

A What is that? 

Q Were there holes 1n the wall? 

A Holes? 

Q Yes. 

A It was -- the windows are all burned, sir, and it was 

open during that day. 

Q And were there big holes tn the walls of that church? 

A I beg your pardon? 

, CAPTAIN REEL: Will you read the question? 

( Question read.) 

· A The window itself, sir, is open. 

Q (By Captain Reel) Was the roof damaged? 
-

GENERAL REYNOLDS: Try it through the Interpreter. 

CAPTAIN REEL: Will you read my question to the 

Interpreter? 

(The question referred to was read by the reporter 
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as tollows: 

"Q And were there ·big holes in the walls of 

that church?") 

(The question_was translated to th~ witness by 

. Interpreter Rodas.) 

A. (Through Interpreter Rodas) Tpere were no holes in. 

the walls; only the holes were the vtindows itself. 

Q (By Captain R~el) And was the roof damaged? 

(Th~ question was translated to the witness by 

Interpreter Rodas.) 

A (Through Interpreter Rodas) Yes. 

Q (By Captain Reel) And is it true that there had been 

considerable shelling or Los Banos before the 3rd or April? 

(The question was translated to the witness by · 

Interpreter Rodas.) 

A (Through Interpreter Rodas) Yes, right in the town. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

(Witness excused.) 

GENERAL REYNOLDS: How many more witnesses does the 

Prosecution have? 

CAPTAIN ·HILL: I have one more in this incident, sir, 

and I have two witnesses each in two other incidents, which 

will be very brief. 

GENERAL REYNOLDS: Are you through with this witness? 

CAPTAIN HILL: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess briefly, 

and continue. 

(Short recess.) 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission is in sessi-en. 

You may proceed. 

CAPTAIN HILL: Mr • Almasan. 

AURilI IO AlMASAN 

callld as a witness on ·l?ehalr or the Prose~ution, being first 

duly SW'?l"n, Was 9Xfim1ned and testified .as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

CAPTAIN HILL: Speak loudly, Mr. Almasan, and in the 

direction of the Commission, please. 

THE WITNESS: Yes, sir. 

Q · (By Captain Hill) State your name to the Commission. 

A Aurillio Almasan is my name. 

Q And you reside at Los Banos, Laguna, P.I.? 

A Yes, sir. 

Q You are a ·Filipino by nationality. And how old are 

you? 

A I am 47 years old. 

Q During the month ··or February or this year did you 

hold any official position in the municipality of los 

Banos? 

A I was mayor of that municipality. 

Q Do you recall on 19 February 1945 having a conversa-
. / . ~ . 

tion at Los Banos with an officer of the Japanese Army? 

A Yes, sir. 

Q Will you ·relate that conversation to the Commission, 

please? 

CAPTAIN REEL: We object, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Not sustained. Proceed. 

CAPTAIN HILL: Go ahead. Relate the convers~on, 
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please. 

A I was . at the re~idence or the garrison commander. 

(By 
. . 

Q Captain Hill) The_Japane1e garrison commander? 
•

A The Japanese garrison comman~e~. And there was a 
. . 

Japanese gentlema~ ther~ who 
.• 

was in civilian· clothes. 

Q How 
< 

old a man was he? 
~ 

A He was 
. 

pretty near my ages · about 40 or 47; something 

like that. And ·he told me that the --

Q · Did he identify himself to you in any way? 

A At that time he did not, but I am going to that. 

Q Go ahead. 

A He told me that the Filipinos were doublecrossers; 

that they did not have any stated belief; that they were 

doublefaced, because when they are in the . presence . of 

Japanese they were ·pro-Japanese, they say, and when they are 

in .the presence of Americans they say they are pro-Americana. 

"And so you deserve to be killed. All of you Filipinos 

will be killed anyway. You prepare a list", they told me 

he told me, "Of about fif~y persons in the municipality ot 

Los Banos tha~ is good Filipino citizens, that is pro­

Japanese elements, and all the rest, all those people who 

are not in the list , will be killed11 • 

Q Did you have ·any :further conversation with him? 

A Then two days later I was called to a house~- a 

Japanese house, too -- a Japanese property -- by the same 

gentleman, and told me that, in his words as far ~s · I can 

remember -- he say 11 ! am a member o_f the general staff". 

Q Was this the same man who told you to prepare the 

list? ' 
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. . 
A The same mn. 

Q Go aliead·. · · 

A "I am a mmber ot the ·general s~tt• . I have imports.ht 

duty .lu!re. I am ~oi~ to· st~y _here uptil victory• .You are 

not to _.reveal this to anyone". 

I say "Yes, sir". 

Q Did he tell you on.whose general staff he was? 

A He did not, sir. 

Q Did you learn anything more about his identity? 

A I did not, .sir. 

Q And how long did he stay there in Los Banos that you 

know of? 

A He was off and on until about I saw him on 

February 19th and about two weeks later. I did not see 

him -any more. 

CAPTAIN REEL: Sir, the testimony of the conversation 

is now completed. We at this time move to have it stricken. 

Hearsay from an unidentified source. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is not sustained. 

You ~Y proceed. 

Q (By Captain Hill) Did you have any other further 

conversation with this general staff officer? • 
A No. more, sir. . 

CAPTAIN HILL: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) This man was a civil!~? 

A He wor_e civilian clothes, sir. 

Q So he was not an officer. Is that right? 

A ·. Whether he was or he was not I do not lmow, but he 
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-
told me that he was -a member of the · general statt. · 

Q And when the Prosecution asked you just now about 

conversations with an "off'.icer" ot the general sta'f't you 

don't mean to tell us . that, : so ta! .as __ your· personal know-
' . 

ledge is concerned, ~hat ·t!Us man was ,an otticsr, do yo~? 

A As ·rar as I am . concerned ,I do not know ·wbether ~ 

was an officer. He told me he was an officer. 

Q He said he was an officer? 
' A He was a member of the general staff. 

Q Now, which- was it? Did he say that "I am a member 

of the general staff"" or that "I am an officer"• 

A He told me that oo was a member or the ge~ral statt. 

Q Now, when were you mayor of the municipality ot LQS 

Banos? Between what dates? 

A That was February 12th ·when I was pla~ed in there 

by the people themselves, not by the puppet ,gover·nment. 

Q February 12th? 

A 1945, sir. 

Q Am where are you living now? , 

A In Los Banos, sir. 

Q Are you out on bail? 

A I am not the mayor any more. 

Q What is that? 

A I am not the mayor any longer! . 

CAPTAIN REEL: Will the reporter rend that answer, 

please1 -I did not get it. 

{Answer read) 

Q (By C~ptain Reel) My question was, Are you now out 

on bail? 
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A No; sir. 

Q . Atter you were told thfs-$tatement, that everybody 
~. 

~xce~t the fifty persons that you would 11st were going to 

be kiil~d, what did you ·do? 
J 

A Well, ·certainly I did not know tirst -- At tirs.t 
. . 

I did not know what to d·o. And the.n the seo_ond day I t9ld. 

them ·-- I went to the commander 
\ 
or 

. 
the garrison and told 

him that I could net give the list because everybody was a 

cooperator 1n that place-~ 

Q Yes. 

A -- in an effort to save the people of Los Banos. 

Q Yes. Did you do anything else? 

A Yes, sir. 

Q What else did you do? 

A We told them that we were going to I gathered 

all the leaders of the town and told them that we were ready 

to cooperate with them. 

Q Told whom? 

A The garri$on commander, sir. 

Q Told the garrison commander that you and the leaders 

ot the town were ready to cooperate? 

A Yes, sir. 

Q What else . did you do? 

A Well, you mean -· you mean day after day, sir? 

Q Well, I will rephrase the question. outside of 

talking to the garrison commander twice, once telling him 

that you couldn't prepare a list and once telling him that 

,yo~· had the leaders o~. the town all ready to cooperate, did 

you have any other conversation with the garrison commander? 
\ ;\.

' ' 

' . 
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A With the garr~~on commander no more. 
I 

Q ·Did you tell any or the people ot the town about this? 

A Y?s, sir. 
. 

Q Did you tell them that -they were all 101111 to be 

killed? .. 
'A I did, not, sir. 

Q Did Y0':1 warn anybody to get out or town~ 

A I warn -- I told the -- I wrote a letter already 

On that day, the 19th ot Februnry,;I wrote a letter 

to some guerrilla unit in Pila asking them to help me, be­

cause I thought we would be killed. 

Q You wrote a letter to whom? 

A To a guerrilla unit under the command of General 

Avancena. 

Q And where was that unit? 

A In -Pila, sir. 

Q Was it a very large unit? 

A I don't know, sir. 

Q What did you do about it? 

A Well, I knew him to be a guerrilla all the time. 

That is .why I asked help from him. 

Q Did you send anybody out or town1 
• ' < 

A Yes, sir. 

Q Whom did you send out of town? 

A One --

CAPTAIN HILL: I object to that as not proper cross 

examination. I think he has been permitted to Co at great 

length in the examination of this witness • 
.... 

GENERAL REYNOLDS: N9t sustained. You may proceed. 
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CAPTAIN REEL : Thank you, sir. 

Will the reporter please read the last question? 

(Question read) 
., 

THE WITNESS: Shall I answer? 

CAPTAIN HILL: Yes. 
' A (continuing) A man by the name of -- He wa-s called 

·' -
11Rencio11 1n my place. Flor~nc.1o de ~orja.. .. :: 

Q (By Captain Reel) !'Barn~o"?' 
A ''Borja". 

t" 

Q 11Bordjo11 ? 

A ''Borja". 

CAPTAIN REEL: Do .you know what toot is, Mr. 

Reporter? 

REPORTER CONKLIN: 'B-o-r,-j-a • . 

THE. WITNESS : B-o-r-j-a. 

Q (By Captain Reel) Yes. Anybody else? 
,. 

A ·And Melencio Lapus. 

Q , Anybody else? 

A ' I don't know his real name, but Melencio. We call 

him "Malen". · Melencio Lantiga. 

Q Anybody else? 

-- A Tho;3e :are about all,- those two. 

Q And you didn't give any list at all to the Japanese 

garrison'? 

A I beg your pardon? 

Q You didn't give any list at all to the Japanese 

garrison? 

A No, sir. 

Q Did you .tell them that you were cooperating? . 

•. 
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A Yes, sir. 

Q Do ·you speak- Japanese? 

A I don ' t ,. s 1r • " 

Q Did- this man speak in English? 

A _·He . spoke in -:Enllish well, si-r. 

Q With no interpreter tb~re, 

A No interpreter that- time. 

Q Was anybody there besides this civUian who said h 

was a member or the general staff and yourself t th time 

ot that conversation? 

A The 9arrison comm£1nder, sir, . nd som petty otf1cors 

Japanese potty officers. 

Q Anybody else? 

A No more, sir. 

Q He didn't tell you with what gener~ s ft h was 

connected? · 

A He did not, sir. 

Q Now, you wer e _mayor of the ontir munic.ipality of 

Los Banos? 

A Yes, sir. 

Q ·What 1s the population of the entire municipality 

of Los Banos? 

A · About normally·, in normal times we were about from 

twelve t.o thirteen thousand, but at that time I think it 

dwindled to about ten thousand. 

Q So there were about ten thousand people in Los Banos 

at that time ? 

4 Yes, sir; about ten thousand. 

Q And you were told to prepare a list of fifty? 
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A 
. . 

. GQIRAL UYNOU>S ·i The COIIIIDiesion 1n~r1'U,t, to say 

that the er~•• _exam1Mt1on 4ot• JX>t appear to be . productive .. . ' 
' ~ . 

and to 1ntuh-e .o,·. co~el the. pUJ'J)o,e ·ot cont1 1n,. . 
~ ~ . -,.. -~ . . 

~AIJf -~: . Well,, air__, the _croas exe.udnation .goes· 

to the cre~Ubility ~~ tae witne11·~· · t .he purpose ot tbe er~~· 
• • • <' • • \t_ 

... ·exam.~tion 1a to a1t1 the Coad.si 1on to enable it to dedide 
. . 

the· credibility ot this witness. Tbe- witbess has testitie4 . 
that )18 waa told to make a 11st ot tS~y persona . Thitt 

leales 9 ,95'0 wbo were going to be wiped out . And be llal 

testit1ed that he told two, Florencio d.e Borja and Kelencio 

Lantiga ,- ·to leave towti. 

· OENEML .RElHOLDS : The Co1Dil'Jission underst.an4s it 

and permits you to continue. It is pointed out that he 

has mentioned at least tour times that he w s -ol'd red to 
. 

make a list ot tifty people. The COIIIID1Siion is willing 

to accept that w1 thout turther questions al0111 the SD.111 

line, but ye12 may continue. 

CAPTAIN REEL: Th$nk you, sir. 

Q (By Captain Reel) Do•• understand that you don't 

know the name ot this c1V111,$1J.. ,rho talked to you? 

A I don't, sir. 

Q Bad you ever seen him before? 

A Before that time? No, sir. 

CAPTAIN REEL: That's all • . 

CAPTAIN HILL : ~hat's all. 

(Witness excused) 
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' 

-EULOOIO GUZMAN. 

. 

called as n witness .ori behalf or the Proseoution, being 

first duly sworn, wns exemined nnd testified ns follows:
" . - ' 

CAPTAIN HILL: Sir, t~is is a new incident, _c~ red 

by item ·ill of -the-·supJ?lemental Bill of Pe.rticUl.nra. 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By -Captnin li~ll) Will y_ou state your ntll!l , planse? 

A Eulogio Olllman. 

Q Where do you r es1de, Kr. Guzmnn? 

A Dnyombong, Nuevn, Vizoayn. 

Q How old nre -you? 

A I nm 29 yenrs ot nge . 

Q What is your nntionnl1ty? 

A Filipino. 

Q During the conth ot December, 1944, ~here did you 

reside? 

A Bayombong, Vizcaya. 

Q During the month of Deceobor, '44, were you a prison r 

of thv J aponese o.roy at Bnyotibong Garrison? 

A Yes, sir. 

Q Do you recall being sent on a detail dur.tng thllt 

oonth by the Japanese to dig some gr aves? 

A Yes. 

Q Will you relate to the Coilll!lission what occurred at 

tho.t time? 

A On that part of December, 1944, I was detailed to dig 

holes for those prisoners to be executed. 

Q How many besides yourselt ,~~re detailed to dig these 

holes or graves? 
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·A We were arotu:¥;1 six. 

And did you dig these holes· or grnves? 

Yes, sir. 

Q · IDlere did you dig them? 

·A J~at back ot' the municipal · gove~nment ot Bayombong. 
, . 

Q And after you hod. ·completed this detail, then what, 
,• ' 

it anything, took place? 
' . 

A Yes, sir. Before the ·v1ctims are to be executed one 

of those in charge ot the ·Japanese soldiers said n few words 

to the Filipinos to be executed. He say they -.rere Filipinos 
I , 

and they are no good, ''You J'atay••:; you "Campi, AI!le:rioano. 

No good. 11 Then one ot the soldiers thrust his bnyon t · 

through the victim and pushed him to his grnv.
' . 

Q Where did they take hir.i to execute him? 

A I beg your pnrdon? 

Q Where did the Japanese telce these victims t o be 

executed? 

A From the garrison. 

Q Did they t ake theo to these gr aves that your detail 

· had dug? 

A I beg your ·pnrdoh? 

Q Did they take t~se prisoners to the graves where 

you hnd- dug these holes? 

A No, sir. 

Q When they killed theo where were they killed? 

A Just back of the goverru:ient. 

Q Where you hnd dug these holes? -A Yes, · sir. 

Q And tell the Commission just how they proceeded to ' 



kill each ot1e or these victims? , · 

A Before the killing took place they· were questioned • 

. Then after the .questions they are tortured. 

Q Did you see them tort;\lred? _ 

A . I have .seen others' so· ·tortured. 

Q· You did QOt see these tortured? 

A No, sir. 

Q Tell what they did to these ·men that they killed. 

A They undressed the fellow and then tied him around 

· his body to a table nnd got a wh1p and whipped him. 

Q You are testifying about the torture. I want you to 

tell how they killed these people there behind the municipal 

buildirtg. 

A Yes. They had to line up • Then they had to go on 

by one to fnce their grnves, but before the killing took 

place the o~e ~ charge had to say a tew words to them, to 

the nen executed. He said, "You Patay; no good Filipino; 

you Cru:1pi, Arle..ricano." He said, 11 No good •. " 

Q After that did they kill him? 

A Yes. 

Q How did they kill -hio?· · 

A They thrust n bnyonet. 

Q Did you $ee thee killed? 

A I w~s only nbout three meters owny. 

Q How many did you see killed there that day? 

A During that execution I have witnessed 30 of them. 

Q Were they all killed the satte day? 

A Yes, sir. 

Q And did ·you lmow any _of the people thnt were killed? 

2406 



A Yes, sir • 

. Q How many of them did you know? 

A. I know' only one. 

Q Wha~was his nam&? 

A Leoncio de Leon. 

Q Was he trom Bayonbong? 

A No, air. 

Q Y/here was he troo? 

A ·I think he is troo Isabela. 

Q All of those that were killed hnd they been in the 

ga.rrison as priso~era like yourseln 

A Yes, sir. 

Q Now, during the ti?ile that you were in that garrison 

as a prisoner did you see anyone tortured? 

A Yes, sir. 

_Q Well, I want you to tell the CoDClission briefly just 

how you saw ·the Japanese torture prisoners there at the 

garrison. 

A You know, sir, at the same time I was detailed as 

·a cook, and the boiling water for .~oiling purposes is used 

for the officers. In that bU1ld1ng there is a foom for 

torture. Of course I oan peep. There is .a sma~l hole where 

you can peep and see the victim being tortured. I have 

seen one being tortured, all dressed out, a rope tied 
~ 

around his body, and they poured a cnn of water; first of 

all they placed a wet blnnket on his face, cover his mouth 

and nose, and they pour a can of ·water on his face until 

he say, "Yes," to answer the qUestions. 

If' he says, "No, 11 they pour again another can of water. 
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Q You cean they poured it in his .r.ioutb? 

A Yes, sir. 

Q . Go ahead. 

·A l3eca.use the victim could no.~ endure the torture he 

.died. I hllve seen ,him .drug out or·.the t6rture rool!l. 
• .,. I ', 

Q Did you see them_do anyth~ e~se to them besides pour 

water down their moutha? 

A By using clubs, beating any part ot: the body whether, 

it is face or any part. 

Q Did you s ee them kil:l any persons that way by tortur-

ing then? 

A That fellow only; one person while I was 

Q Only one. person while you v,ere there? 

A Yes, sir. 

Q Did you know his name? 

' ·A Yes, .:;ir. 

Q What was his nlll!le? 

ther • 

A Vivencio de Leon, the brother of the other one. 

Q Among the 30 that you have t estified you saw killed 

at one time, were they nll raen? 

A Yes, sir. 

Q And was this garrison a Japanese ~rmy garrison? 

A Y.cs; sir. 

Q And were the Japanese that killed these 30 1n the 

Japanese army? 

A Yes, s1r. 

Q Were there any officers around that garrison? 

A Yes, sir. · 

Q How many officers did you see or lmow around there? 
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A I lmow only one o! them. 

Q What was his name? · 

A Captain Nosino. 

·Q Did he have· charge ot ~e,e k1ll1rtgs ~ere1 
. . J 

A He· wns the one responsible tor the· killings. -. 

CAPTAIN HILt: You may cross exen:1-ne • . 
• I 

CAPTAIN REEL: Mey we inquire as~ what specification 

this witness is testifying under? 

CAPTAIN HILL: Specification 111. 

CAPTAIN REEL: There seems to be sone discrepancy. 

The testiaony had to do with the date of Decenber, 1944. 

The specifications which have been prepared ar e for March 

of 1945. 

CAPTAIN HILL: Apparently thero is nn error in dates, 

sir. That - is the incident referred to, however. 

CAPTAIN ·REEL: The opinion ot the detense is that 

the entire catter 1s irrelevr.nt as to the ohnrgo before 

·--the 6omm1ss1on. 
)} 

CAPTAIN HILL: If there is any argul?lent about thnt, 

we would ~ike permission. of the Commission to present it 

under iten rrumber 72, the general paragraph. 

GENERAL REYNOLDS : The CoLttlission Will take this 

matter under .advisement and render nn opinion on it to­

morrow I!lorning. 

CAPTAIN HILL: Yes, sir. 

CAPTAIN .REEL: I have one question of the witness 

only, and _I might as well ask him now, since he is here. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By C_aptain Reel) Was this an M. P. garrison, n 
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a mili~ary police garrison? 

A No, sir. 

I , CAPTAIN REEL: That is all. 

(Wi~ness excused.) · 

ANTONIO VASQUEZ 

called as n witness on behnlf or the · Prosecution, being 
. -.., first duly sworn, wns exrunned and testified through Inter-

preter Celis ns follows, with Interpreter Albano nct1Il8 

as "check" Interpreter: 

DIBECT EXAMINATION 

Q (By Captain Hill) Vlill you state your nrune? 

Whnt is your Mme? · 

A Antonio Vosquez. 

Q Where do you live? 

A Bayonbong, Vizcnyn. 

Q What is you~ nationality? 

A Filipino. 

Q How old o.rc yeu? 

A 58 ye~rs old. 

Q During the nonth of December of 1944, were you n 

prisoner in the Japanese garrison at Bayombong? 

A Yes, sir. 

Q Were you on the deiEd.l during Decetiber, I believe on 

the 11th or shortly thereafter, that dug some graves there 

behind the nrunicipal building? 

A I was, sir. 

Q Did you see the 30 persons killed there by these 

graves? 

A Yes, sir, becnus~ we were the ones who dug up the 
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. Q Did you know ~ or the 30 .oen that were killed there? 

A I don't know them. I could not recognize e.ny or -thetl, 

s1~., because it was getting late and dark. 

Q Were eny of the other .cambers of your family held as 

<prisoners in~ Japanese garrison at the sooo · t1De you were? 

A There wns, sir. 

Q vlhat cember ot your family? 

A Fortunata Vasques, my tlnughter. 

1·Q How old was your daugh~er? 

A 17, 

Q Did you see .the Japanese abuse or cistrent your 

daughter while she was held as a prisoner thero in th 

garrison? 

·A I saw, sir, ·they t.ook her by for co insido th garri-

son and then ~hey bring her out. 

Q Do you know whnt they di d to your daughter th r e? 

INTERPRETER CELIS: According to the witness he says 

that he cannot sny because wbmen o.re by nature weak, and 

then she is taken by night and I don 't know what they do 

to her. 

Q (By Cnptriin Hill) How many times did he see the 

J epanese take his daughter at night out of the garrison? 

A Three times, sir. 

Q Ahd did they always take her by force? 

A Yes, sir, they : a1ways take her by force. · 

Q. Did your daughter ever tell you what the Japanese 

did to her when they took her out? 

A Sho used to tell me when she comes home. 
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Q Whnt did she · tell you? 

A She told me ·t11nt they try to nbuse h~.r chast1ty. 

Q Did they abuse her -ohhstity? 

A · She was r_~ally abµs·ed, bec·ause she told me 
- so,-and 

. ·, . .· . .· 

besides she cannot rerwie the Japanese becnuse she was 

afraid of thee. 

Q . Now, when the Japnnese nbnndoned this garrison at 

Bayocbong, did they talce o.ny or the civilians with them? 

Withdrnw the question. 

When the Jnpnnese 1 ft Bayombong, did they force any 

civilians to go with thon? 

A They transferred the wooen prisoners to Caoayan 

·Isabela. 

Q Did thoy take your d nughter with then? 

A Yes, sir. 

Q And did they tnke any other wonen besides your 

daughter? 

A There were five others. 

Q And do you lmow what ho.ppened to those five wonen? 

A I don't know, sir, bece.use' I was also . confined to the 

-~- .u-rison. 

CAPTAIN HILL: You nay cross exanine . 

CAPTAIN REEL: No questions. That is all . 

{Witness excused.) 
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· CAPTAIN HILL : I :have one .witn$SS, sir, that I tish 
, 

to present, another !!latter 1n Item Noo 72. 

DANI~ SANTIAGO 

called as. a witness_ on behal~-or the .-Prosecution, being . 

, tirst 'duit ·swo~, w~ -- •x~m1~ed and _testified as follows: 
. . . 

Q (By C~ptain Hill) Will you -state your· name, please? 
. ~ 

A My ·name is Daniel Santiago. 

Q Wher~ do you reside? 

A I reside in the barrio ot Duau, municipality or 

Bayombong. 

Q How old are you? 

A I am 32 years old now. 

Q What is your nationality? 

A Filipino. 

Q Were you living in that same barrio in December of 

1944? 

A No, sir. 

'-, Q Where were you living then? 

A We live in the barrio of Baretbet; that is what we 
' 

call Bagabag Ferry• 

. CAPTAIN REEL: Could we have that identified? 

CAPTAIN HILL: B-a-g-a-b-a-g; Bagabag. 

CAPTAIN REEL: Where is that? 

CAPTAIN HILL: It is up near Bayombong, in that 

neighborhood. 

Q (By Captain Hill) Do you recall on 17 December 1944 

being taken by the Japanese to Bagabag F~rry?. . 

A Yes, sir, I remember that date. That was Sunday. 

Q You go ahead, now, and briefly tell the Commission 
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just what transpired at that time. 

A It was, ea~ly in the morning ~ot December 17th, lt was 

· -Sunday, 1944, whett we were advised _by the ·garrison in charge 

of _Bagabag, or Bagabag Ferry, that there will_be a meeting 
. ' 

h,eld .at Bag·abag- Bridge; ~ at that time tor a tew minutes. 

The g~rison 1n charge advise ·us that we shall wait ror the 

gar1:ison commahder trom --B&J:ODbong, ·because he is going to 

deliver s~e speech to the people. But afterward when we. . 

arrived 1n the place where we were supposed to held the 

meeting, here ,comes the garr1$on commander with his companion, 

Jose Rumbawa •. 

Q Who was he? 

A One of the collaborationists. 

Q Go ahead and t ell what they did. 

A And upon arriving at our lace, they just point anybody 

they want to massacre. 

Q Now, how many people had gathered there at ·the f erry, 

do you remember? 

A All mens at the age of 1; and above. 

Q All men in the barrio over the age of 15 were gathered 

there? 

A Ye~, sir. 

Q All right. Go ahead and tell what this officer from 

Bayombong and the collaborationist did. · 

A They just selected the men they want to kill, sir. 

Q And how many did they select? 

A We were 2; in all, but only four of us were left. 

Q Go ahead and tell the Commission what they did, it 

anything, toward the killing of these civilians. 
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A A-tt~r tying th• 2~-mm,, they bro t us to the bank 

ot the river, arid ·that is the place where they JDade the 

killµig. ... 
.Q How did they~ the1e people~ 

A Th~y. use their bayonet and gun. 
I •

Q And how many_. people were killed there at that time? 

A There were 21 people killed. 

Q· Were all or these 21 persons civilians? 

A Yes, ~ir, allot them were civlliana. 

Q And were these Jap4?1ese in the Army or the Navy? 

A · They are Army, air. 

Q Were they Military Police, do you know? 

A No, sir. 

Q They were regular Japanese Army? 

A Yes, sir. 

Q Do you have a list or those people that were killed 1n 

your barrio that day, by the Japanese? 

A Yes, sir, I have a list. 

Q Do you have it with you?. 
' 

A It is with my companion. 

Q I wish you would read the list of names into the 

record, ot those persons killed. Give the reporter the 

names of those you can think or, then you can read from the 

list the balahce. Can you tell the reporter those you re­

member? 

CAPTAIN REEL: Well, sir, it the Commission please, 

we wish the witness would tell those that he can remember. 

We object to his reading from a 11st, unless it refreshes 

his recQllection. 
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CAPTAIN~~: I will _havajh1m iaen~ity-that ._list • . 

Q· (~ Captain.Hill) Tell the Ccmmias1on what the list 

is that you hold_1n your band and propose to read troin. 

A This... list 1s the names ot· those people who were killed. 

No. __1 !s· Crispin Dumlao --

Q Wa~t just a min~te. Did you help prepare that · list? 

A I pr~pared this 11st, air, but i,--

Q You prepared the list? 

A Yes, sir. 

Q And you 1D:4Y read from it, with the permission or the 

Commission, to refresh your r ecollection; the nam s of 

those that were killed. 

GENERAL REYNOLDS: We will want more information about 

it. 

THE WITNESS: All or thes 21, sir, were killed. 

Q · (By Captain Hill) When did you prepar that list? 

A Before we came here, sir. 

Q Just before you came down here to testify, you mean? 

A Ye~, sir. 

Q And you prepared the list yourself? 

A Yes, sir, I prepared myself. 

Q From your memory of those persons that you knew were 

killed? 

A Yes, sir. I lmow them very well. 

GENERAL REYNOLDS: The list contains names or people 

who, from your own knowledge, were killed at the time in 

questioh, is that correct? 

THE WITNF.SS: I beg y"°ur pardon? 

GENERAL REYNOLDS: Is this a list prepared trom your 
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own .knowledge 0~ events, or a .list pre~ared ~later · in~es-· 

tigation? , 
T 

THE WITNESS: .J prepared this myselt, sir. 

9 · · (By Captain Hill) Qid you prepare it trom your own 
--..

kn.c)wledge? 

·A ~yes s_ir. · . ' 
GENERAL REYNOLDS: Is he usi~ that list only to r e-

fresh hts memory? • 

CAPTAIN HILL: That 1s right, sir. 

CAPTAIN REEL1 Ir the list 11 used to refresh his 

recollection, we do not object to it, but it will have to 

1 be taken •ay from him, and he can't read from it. I would 

suggest, sir, it is witness came down here his 

memory was sound enough t alee out the 11st, certainly it 

is sound enough now to state the names without having access 

to the. list. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission would, ·1tselt, reel 

happier about it, 1n view or the circumst~oes·, it you 

would ask him to name some people from memory, and let us 
. 

see whether he can do so • . 
Q (By Captain Hill) Without using t)le list, will you 

give the reporter the .names of all those that you can remem­

ber who were killed.· there that day by the Japanese? 

A Yes, sir. 

Q Go ahead. 

A No. l is Cerilo Rico; second is Crispin Dumlao; 

Juen Soriano; Esteban Soriano; Catarina Soriano; Amelio 
' . 

Nollada; Pablo . Domingo; Toribeo Manuel -- (pause) ---

CAPTAIN HILL: I thought, sir, that this list would 
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possibly_save time, _with him stopping .to think ot thes names. 

I think if we give hini ·time he can think ot it. He told tham 

to me last night atter consid~rable .thought. 

Q (By Captain ffl:~l) Can you think ot any others? 

A ! could. not quit~ re~ember th~ names, ·sir. 

CAPTAIN lnLL: Fo~ the purpose or refreshing his re-
. -
collection, may he use the list 

~ 

now? 

GENER!u, REYNOLDS: Ask the witness how many more in­

dividOals are involved whose names he cannot now recall, and 

see what he says. 

Q (By Captain Hill) In addition to . those persons that 

you have named, how many others were killed there that day, 

d~ you know? 

A I remember only the 21 men, sir. 

Q And did you at that time know all of these 21 men 

personally? Were they people that lived there 1n the barrio 

where you lived? 

A Yes, sir. 

Q And people that yo~ saw and knew there every day in 

the barrio? 

A -~es, sir. 

CAPTAIN HILL: We would request again that he be per­

mitted to us·e his list to re:f'resh his recollection.-

GENERAL REYNOLDS: The Commission teals that is suf­

ficient. Defense may cross __examine, unless you have more 

testimony other than names that you wish to bring out. 

CAPTAIN HILL: No, I don't ~ave. 

CROOS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Will you give us the name ot the 
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~~o_!~a_!>or~~o~ 1'h.o came w1 th the garriis on commander1. · 

A Beg pardon? 

(Question read.') 
. •· 

.THE WITNESS: Jose Rumbawa. 

Q (By .Captain Reel) · !-u-m-b-a-w-a? 
J\. Yes, .. sir. 

Q Oh, the way it sounds. And did this collaborator, 

Jose Rumbawa, point out allot the persons who were to be 

taken? 

A Yes, sir. 

Q And the only ones who were· taken were the ones . that he 

pointed ·out? 

A Beg pard9n, . sir? 

Q The only persons who were taken were ones that were 

pointed out by this collaborator; nobody else? 

1':flE WITRESS: I don•t ·get him. 

Q (By Captain Reel) I will ask you again. The colla­

borator ~inted ou~ certain persons. _All I wanted to know 

is it any persons were taken who were not pointed out by 

the collaborator. Did they take any persons whom the 

collaborator said to let -go? 

A I can't get you, sir • . ' 

Q I will try again. The collaborator, Jose Rumbawa, --
' 

A Yes, sir. 

Q (Continuing) pointed to ce~tain people, is that 

right? He pointed out people in the crowd to the Japanese? 

A · The garrison in charge -- the garrison commander in . 

Bayombopg, with his technician, or what we call the inter­

preter, together with Rumbawa -- three or them • 

.. 
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Q --Yes. .What did Rumbawa do-9 ... -- '!;"' 

A He po~t'3d some. 

Q Yes. And those that he pointed -to~were taken by the 

Japanese? 

A ·Yes, sir. ' 

Q -·Now, were any people ~n by the Japanese that he 

did not point to? 

A S~e; some people, sir, were ta.ken also that was not 

pointed by Rumbawa. 

CAPTAIN REEL: Will you read that answer? 

(Answer read. ) 

CAPTAIN REEL: That is all I wanted to know. No other 

questions, 

CAPTAIN HILL: That 1s all. 

(Witness excused.) 

GENERAL REYNOLDS: Does the Prosecution have turther 

witnesses ready for this afternoon? 

'· CAPTAIN HILL: I have a case that I will present by · 

statements, sir, if the Commission is ready to adjourn. 

GENERAL REYNOLDS: But there are no witnesses? 

CAPTAIN HILL: . No others. 

GENERAL REYNOLDS: In that event we will recess until 

approximately eight o'clock this evening to see tne motion 

pictures, and ask that you be ready t~ go ahead at eight 

o'clock. 

MAJOR KERR: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: And our armouncement has already 

been made as · to this evening's session being open to the 

public and, of course, to the press. 

(Whereupon a recess was taken until 2000 o'clock, 15 
November 194;.) · 
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--------
EVENING ;SESSION ... ; 

(The trial was resUJ11ed, pursuant to recess, at 2005 

hours.) 

CAPTAIN CALYER·: It ~he CoJDl!lission P+ease, all members 

of the Co~ssion are present; the Accused and tl)e Defense 

Counsel are also p~esent. 

Mark this tor identification, please. 

· (Certification by Ottice ot the 
President, Commonwealth ot the 
Philippines , ot "Orders .from 
Tokyo" was marked -Prosecution 

· Exh1bi t No. 326 tor identifi­
cation·.) 

CAPTAIN CALnR: The Prosecution otters in evidence 

EXhibit No. 326 reading as follows: 

OFFICE OF THE PRESIDENT 

OF THE PHILIPPINES 

"llanila, November · 15, 1945 

· "I hereby certify in my official capacity as Adminis­

trative Assist__ant, Office of the President, Commonwealth of 

the Philippines, that the tilm entitled, 'Orders from Tokyo' 

and identified by the markings, 'Reel 1 A Prod. No. 285'.2, 

Title-Orders from Tokyo-Versien Domestic• was produced 

under official license of the Commonwealth of the Philip­

pines and for ;t; that the film is itself turther identi­

fied by the introductory wording: The Philippine Common­

weal th in Coope.ration with the Office ot Strategic Se;r­

yices presents, Orders from Tokyo. A Prologue by Brig. 

Gen. Carlos P. Romulo, Resident Commissioner of the Philip­

pines to the United _S~ates; 'that the film was photographed 

and narrated by James C • . Griffin, Captatn u. s. Marine 

Corps; t~t this film so identified 1s a copy from the 
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-:- J:-6--_mm -ori~inal;- am 'is an official document ot the 

Commonweal th or the 'Fbilippines ,. ~ons is t1ng or 2 reels 

of 3 5 mm t~chnicolor ·sound tilm w1th English dialogue.
" . . 

(signed)_ J!Amador auenaseda· 
· . · .AJW;)OR ijUENASEDA 

• Administrative Assistant ,. . r ·', 

•1Th1s is to 9ertity that ~. Ama~or :Buenaseda is 
. . 

the Administrative Assistant in the Office of the President, 

Commonwealth of the Philippines, and that his signature 

appearing on the foregoing certificate is genuine. 

( signed) · ••Jose S •· Re7es 
JOSE S • REYES 

Secretary to the President 

"Manila, Nove~er 15', 1945' " 

(Here followed exhibition of film entitled "Orders 

from Tokyo" hereinabove described more particularly). 

GENERAL REYNOLDS: · Recess until 8 :30 in the morning. 

(Whereupon, at 2030 hours, 15 November 1945, the 

trial 
'---
was adjourned until 0830 hours, 16 November 1945.) 

I 
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